
 

 
(EXP. 1904123Q) 
 
ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 10/2024, DE CARÀCTER ORDINARI DE 

L’AJUNTAMENT PLE CELEBRADA EL ONZE DE JULIOL DE DOS MIL VINT-I-QUATRE. 
 
Al municipi de Canals, en la casa consistorial, Pl. de la Vila núm. 9, el onze de juliol de 

dos mil vint-i-quatre, essent les vint hores i cinc minuts (20:05 hores), es reuneixen els que a 
continuació se citen: 

 
Presideix el D. Ignacio Mira Soriano, assistint els regidors/es, Srs./Sres.: Dª Maria 

Magdalena Gil Francés, D. Francisco López Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. 
Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Partido Popular); el Sr. D. 
Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del 
Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés María Poveda Mira, D. Juan Carlos 
Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal Socialista de Canals); Dª 
María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i Maria Carmen Bru Garcia (del Grup 
Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); i D. Abel Recatalá Sebastá (del Grup 
Municipal de Vox). 

 
Dª Inés María Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista de Canals) abandona la 

sessió sent les vint-i-una hores i cinc minuts (21:05 hores), durant el debat, i abans de la 
votació,  del punt 6 de l’ordre del dia, no reincorporant-se a aquella. El Sr. Alcalde disculpa que 
deixe la sessió per motius laborals. 

 
 Assisteix com a Secretari D. José Mª Trull Ahuir, Secretari de l’Ajuntament de Canals. 

 
Assisteix la Sra. Interventora, Dª. Mª Carmen García Quintanilla. 
 
Havent-se comprovat l’assistència de la Presidenta i del Secretari, així com l’existència 

del quòrum exigit per l’article 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que 
s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals 
(d’ara en avant ROF) per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. President declara oberta la 
sessió. 
 

La sessió es va desenvolupar d’acord amb el següent,  
 

ORDRE DEL DIA 
 

1. DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS. 
 

1.1.  Liquidació Pressupost exercici 2023. (Exp. 1807875N). 
  

1.2. Es dóna compte del decret de 5 de juny de 2024, del Jutjat de Contenciós-
Administratiu núm. 4 de València, P.A. 150/2024, relatiu a expedient de responsabilitat 
patrimonial. (Exp. 1834233X) 

 
1.3. Altres assumptes. 

 
 

PART  RESOLUTIVA 

 
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTA CORRESPONENTS A 
LES SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE: 
 

-Minuta 08 de 30 de maig de 2024 (Exp. 1860217K). 
-Minuta 09 de 07 de juny de 2024 (Exp. 1870196W). 

La present acta, una volta aprovada pel Ple, es publica en el portal de transparència d’este Ajuntament de manera íntegra, sense cap tipus 
de restricció i d’accés/consulta oberta en Internet, durant un temps de tres anys des de la seua publicació; l’eventual presència de dades 
personals o informació que identifique o que puga fer identificables persones físiques queda omesa o substituïda per #***#, o sobre fons 
negre,      llevat que hi concórrega alguna base jurídica que legitime el seu tractament, conforme preveu l’art. 6 del Reglament Europeu de 
Protecció de Dades 2016/679 (RGPD) i art. 8 de la Llei Orgànica 3/2018, de 5 de desembre, de Protecció de Dades Personals i garantia 
dels drets digitals. 



 

 
 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT: 
 

3.1 PROPOSTA DE L’ALCALDIA, DE 16 DE MAIG DE 2024 SOBRE INICI DE 
PROCEDIMENT, PER LA GENERALITAT VALENCIANA, EN ORDRE A LA CONCESSIÓ DE 
LA CREU AL MÈRIT POLICIAL AMB DISTINTIU BLAU, A MEMBRES DE LA POLICÍA LOCAL 
DE CANALS, A L’EMPARA DEL DECRET 124/2013, DE 20 DE SETEMBRE, DEL CONSELL, 
intervenció de 1 de març de 2024. (Exp. 1850893K) 

 
3.2  PROPOSTA DE L’ALCALDIA, DE 16 MAIG DE 2024 SOBRE INICI DE 

PROCEDIMENT, PER LA GENERALITAT VALENCIANA, EN ORDRE A LA CONCESSIÓ DE 
LA CREU AL MÈRIT POLICIAL AMB DISTINTIU BLAU, A MEMBRES DE LA POLICÍA LOCAL 
DE CANALS, A L’EMPARA DEL DECRET 124/2013, DE 20 DE SETEMBRE, DEL CONSELL, 
intervenció de 4 d’abril de 2024. (Exp. 1851032D) 
 

3.3 PROPOSTA D’ACORD DE L’ALCALDIA-PRESIDÈNCIA RELATIVA A 
L’APROVACIÓ DEL PLA NORMATIU DE L’AJUNTAMENT DE CANALS PER ALS EXERCICIS 
2023 I 2024. (EXP. 1589067N). 
 

3.4. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL VOX PER EL DIA DE LES FAMILIES 15 MAIG. 
(EXP. 1896251H)  
 

3.5. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA DE CANALS EN RELACIÓ AL 
COL·LECTIU LGTBI. (EXP. 1898694A) 
 

3.6 APROVACIÓ DEL REGLAMENT D’ORGANITZACIÓ I FUNCIONAMENT DEL 
MENJADOR ESCOLAR DE L’ESCOLA INFANTIL “LA TORRETA”. (EXP. 1815785Z) 
 
 
 4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’ECONOMIA I 
ESPECIAL DE COMPTES: 
 

4.1 PROPOSTA DE ALCALDÍA EN RELACIÓ A LA MODIFICACIÓ DE LA NORMA 
REGULADORA DEL PREU PÚBLIC DEL SERVEI DE LA ESCOLA INFANTIL MUNICIPAL 
(EXP. 1815969E). 
 

 4.2  PROPOSTA DE LA REGIDORIA DELEGADA DE PATRIMONI I CONTRACTACIÓ 
SOBRE INICI D’EXPEDIENT EN RELACIÓ A LA ALTERACIÓ DE LA QUALIFICACIÓ 
JURÍDICA DEL IMMOBLE SITUAT AL CARRER SAN RAFAEL Nº 16 (EXP. 1627320R) 
 

4.3 PROPOSTA DE LA REGIDORIA DELEGADA EN RELACIÓ A LA CESIÓ D’ÚS 
DEL IMMOBLE SITUAT EN C/ DIONÍS D’HONGRIA Nº 5 DE CANALS A LA “ASSOCIACIÓ 
ASCADIS”. (EXP. 1405216P). 

 
 

 5. PROPOSICIÓ DE L’ALCALDIA RELATIVA A LA MODIFICACIÓ DE CRÈTIS 
18/2024.(EXP. 1896973K). 
 
 6. PROPOSICIÓ DE L’ALCALDIA RELATIVA A LA MODIFICACIÓ DE CRÈDITS 
22/2024.(EXP.1902085K) 
 
 7.  ASSUMPTES D'URGÈNCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 
 

PART DE CONTROL DELS ÒRGANS DE GOVERN 

  
 



 

 8. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 
DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL 
ROF. 
 
 9. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN 
LOCAL. 
 
             
 10. PRECS I PREGUNTES. 
 

 
---------------------------------------- 

 
 

1. DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS. 
 
 1.1. Dació de compte de la Liquidació Pressupost exercici 2023. (Exp. 1807875N). 

 
Es dona compte Liquidació Pressupost exercici 2023, aprovada per Decret 1456, de 

19/06/2024, de la que se dona compte a la  Comissió Informativa Municipal d’Economia i 
Especial de Comptes, en sessió ordinària celebrada el dia 1 de juliol de 2024, Minuta 9/2024. 
 

El Ple en queda assabentat. 
 
 

1.2. Es dóna compte del decret de 5 de juny de 2024, del Jutjat de Contenciós-
Administratiu núm. 4 de València, P.A. 150/2024, relatiu a expedient de responsabilitat 
patrimonial. (Exp. 1834233X) 

 
Es dóna compte del decret de 5 de juny de 2024, del Jutjat de Contenciós-Administratiu 

núm. 4 de València, P.A. 150/2024, relatiu a expedient de responsabilitat patrimonial. (Exp. 
1834233X), que  

declara la terminació d'aquest procediment per perduda sobrevinguda 
del seu objecte, acordant-se el seu arxiu sense imposició de costes, deixant nota en el registre 
amb 
devolució de l'Expedient administratiu si haguera sigut remés 
  
 El Ple en queda assabentat. 
 
 

1.3 Altres assumptes. 
 

No hi han 

  
 A. PART  RESOLUTIVA 

 
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTA CORRESPONENTS A 
LES SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE: 
 
 
 -Minuta 08 de 30 de maig de 2024 (Exp. 1860217K). 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  
l’aprovació de la Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, 
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 



 

Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); i D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 
 

 
-Minuta 09 de 07 de juny de 2024 (Exp. 1870196W). 

 
No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  

l’aprovació de la Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: 17, corresponents als Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil 
Francés, D. Francisco López Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá 
Vidal i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal 
Benetó, Dª Maria Carmen Cardona Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal 
Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª 
Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells 
Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís 
per Canals. Acord per guanyar); i D. Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots 
en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 
 
 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT: 
 

3.1 PROPOSTA DE L’ALCALDIA, DE 16 DE MAIG DE 2024 SOBRE INICI DE 
PROCEDIMENT, PER LA GENERALITAT VALENCIANA, EN ORDRE A LA CONCESSIÓ DE 
LA CREU AL MÈRIT POLICIAL AMB DISTINTIU BLAU, A MEMBRES DE LA POLICÍA 
LOCAL DE CANALS, A L’EMPARA DEL DECRET 124/2013, DE 20 DE SETEMBRE, DEL 
CONSELL, intervenció de 1 de març de 2024. (Exp. 1850893K). 
 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la Comissió 
Municipal Informativa de Coordinació Administrativa, Serveis de Benestar Social i Govern Obert, 
en sessió ordinària celebrada el dia disset de juny de dos mil vint-i-quatre, (Minuta 06/24), i que se 
sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 

Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 
“El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals explica: Val, aquest punt tracta sobre una 

intervenció que va haver l’1 de març al carrer Mestre Serrano, d’una dona de huitanta nou anys 
que va tindre un contratemps. Va demanar auxili van arribar els efectius de la policia local, van 
avisar als familiars per a que pogueren obrir i, com veien que tardaven, van començar a veure 
fum per baix de la porta. Aleshores, van haver d’actuar. Van veure que la dona estava al bany 
al terra i el menjar que tenia a la cuina estava encenent-se. Gràcies a això van arribar a hora.  

Abans de votar el punt, donar-los l’enhorabona pel treball. El segon punt també és 
sobre un altre cas. Al final als plenaris venen punts en concret i no es valora realment la faena 
que fan dia a dia. Aleshores des d’ací, de part de la corporació, donar-li l’enhorabona a la 
policia local pel dia a dia, ja que són els que estan al carrer i els que lluiten amb aquestes 
coses.” 

. . . 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 



 

Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, 
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox) Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTS 
 

              1.- Proposta elevada per l’Inspector Jefe de la Policía Local de Canals, de data 16 de 
mayo de 2024, que tot seguit es trancriu: 
 



 

 



 

 

 

        2.-  Consta a l’expedient ofici de l’Inspector Jefe de la Policía Local de Canals, amb 
data 2 de marzo de 2024, adjuntant  el Part d’Intervenció  núm 24/956, de data 1 de marzo de 
2024 

 



 

FONAMENTS  JURÍDICS 
 

            ÚNICO.-  El Decret 124/2013 , de 20 de setembre ,del Consell , pel que es regulen les 
distincions i condecoracions que es concedisquen per la Generalitat al personal dels cossos de 
policia local de la Comunitat Valenciana, estableix el següent: 
 
“ARTÍCULO 1.   CREACIÓN 
1. Con el fin de reconocer y premiar públicamente la actuación del personal de los cuerpos de 
policía local de la Comunitat Valenciana y de los auxiliares de policía, se crean las siguientes 
distinciones y condecoraciones: 
……………………………………………………………………………………………………………. 
c) Cruz al Mérito Policial con Distintivo Azul. 
 
2. Las condecoraciones señaladas con las letras a, b y c se otorgan por hechos excepcionales 
o de particular relevancia en atención a que no forman parte de las normales funciones y 
contenidos de los puestos de trabajo de los Cuerpos de Policías Locales. 
………………………………………………………………………………………………………..” 
 
“ARTÍCULO 4.   CRUZ AL MÉRITO POLICIAL CON DISTINTIVO AZUL 
La Cruz al Mérito Policial con Distintivo Azul de la Generalitat se otorgará cuando concurra 
alguna de las circunstancias siguientes: 
 
1. Dirigir o ejecutar con éxito un servicio en el que por su extraordinaria dificultad o importancia 
se hayan evidenciado relevantes cualidades profesionales o cívicas. 
 
“ARTÍCULO 9.   PROCEDIMIENTO ORDINARIO 
1. El procedimiento se iniciará mediante propuesta inicial, que será efectuada por el Pleno del 
Ayuntamiento correspondiente o por las instituciones u organismos públicos que desarrollen su 
actividad relacionada con la Policía Local en el ámbito territorial de la Comunitat Valenciana. 
 
2. Junto con la propuesta de iniciación del expediente, que deberá ser motivada, se 
acompañará la siguiente documentación: 
 
a) Certificado del Pleno del Ayuntamiento, o certificado de los órganos colegiados 
representantes de las instituciones u organismos públicos proponentes, acordando la 
propuesta de iniciación. El acuerdo del órgano solicitante aprobando la propuesta de iniciación 
no podrá exceder de un plazo superior a los seis meses desde que ocurrieron los hechos o 
actos que motivan la solicitud. 
 
b) Nombre, apellidos, categoría y escala de la persona o personas propuestas. 
 
c) Informe de descripción detallada del hecho o hechos en los que se fundamenta la propuesta, 
acompañado, en su caso, de diligencias policiales, atestados, testimonios, actuaciones 
judiciales, declaración jurada, partes hospitalarios o similares. 
 
d) Documentación o prueba que acredite los hechos que motivan la solicitud, en cualquier tipo 
de soporte físico o audiovisual. 
 
e) Agradecimientos por el desarrollo del servicio prestado, en su caso. 
 
f) Curriculum vitae, cuando se trate de casos en los que se valore la realización de estudios 
profesionales o científicos del art. 4.3 o estudios o publicaciones del art. 7.3. 
 
g) En el caso de que en la acción policial y meritoria haya estado involucrada alguna persona 
ajena al Cuerpo de Policía Local cuyo testimonio pudiese ser de interés, también será 
acompañada de la comparecencia con el testimonio de dicha persona. 
………………………………………………………………………………………………………..” 
          

El Ple de la Corporació acorda: 
 



 

PRIMER.- Mostrar l’agraïment de la Corporació als Agents de la Policia Local de 
Canals D. G. ,,,,,,,,,,,,,,, P,,,,,,,,,,, , D.F. .................. y D. E............................ i, per haver fet  un 
servei especialment meritori en la seua actuació.  
 

SEGON.- Aprovar la proposta d’inici de procediment, per la Generalitat Valenciana, en 
ordre a la concessió de la Creu al Mèrit Policial amb Distintiu Blau ..................................es , 
D...................... y D. Esteban ......................... pertanyents a l’Escala d’Administració Especial, 
Subescala de Serveis Especials, Classe Policía Local i els seus Auxiliars, Escala Bàsica, per 
haver fet un servei especialment meritori  en defensa i protecció dels interessos que té 
encomanats, i per dirigir o ejecutar amb exit un servei  que per la seua extraordinaria dificultad i 
importancia s´han evidenciat rellevants qualitats professionals o cíviques. 

 
TERCER.- Comunicar el present acord als interessats així com  als serveis municipals 

de Personal i de Policía Local.  
 
QUART.- Comunicar el present acord a la Direcció General en materia de policía local 

de la Generalitat Valenciana, adjuntant els documents a que es fa referència en els 
antecedents.” 

 
3.2  PROPOSTA DE L’ALCALDIA, DE 16 MAIG DE 2024 SOBRE INICI DE 

PROCEDIMENT, PER LA GENERALITAT VALENCIANA, EN ORDRE A LA CONCESSIÓ DE 
LA CREU AL MÈRIT POLICIAL AMB DISTINTIU BLAU, A MEMBRES DE LA POLICÍA 
LOCAL DE CANALS, A L’EMPARA DEL DECRET 124/2013, DE 20 DE SETEMBRE, DEL 
CONSELL, intervenció de 4 d’abril de 2024. (Exp. 1851032D) 

 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la Comissió 
Municipal Informativa de Coordinació Administrativa, Serveis de Benestar Social i Govern Obert, 
en sessió ordinària celebrada el dia disset de juny de dos mil vint-i-quatre, (Minuta 06/24), i que se 
sotmet a votació en el present punt. 

 
. . . 

 
Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 
“El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals assenyala: És una intervenció també al 

carrer Mestre Serrano. Era un home de seixanta huit anys va cridar al 112, la seua parella, 
perquè l’home estava en estat de parada càrdio-respiratòria. Gràcies a la intervenció de la 
policia local i fent les maniobres de reanimació càrdio-pulmonars van aconseguir estabilitzar a 
la persona afectada fins que van vindre els servicis sanitaris per a poder traslladar-lo a 
l’hospital. Bé, el dit anteriorment, donar-vos l’enhorabona i gràcies pel treball que realitzeu cada 
dia.” 

. . . 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, 
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox) Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTS 



 

 
 1.- Proposta elevada per l’Inspector Jefe de la Policía Local de Canals, de data 16 de 
mayo de 2024, que tot seguit es trancriu: 
 

 

 



 

 

 



 

2.-  Consta a l’expedient ofici de l’Inspector Jefe de la Policía Local de Canals, amb 
data 8 de abril de 2024, adjuntant  el Part d’Intervenció  núm 24/1484, de data 4 de abril de 
2024 
 

FONAMENTS  JURÍDICS 
 

            ÚNICO.-  El Decret 124/2013 , de 20 de setembre ,del Consell , pel que es regulen les 
distincions i condecoracions que es concedisquen per la Generalitat al personal dels cossos de 
policia local de la Comunitat Valenciana, estableix el següent: 
 
“ARTÍCULO 1.   CREACIÓN 
1. Con el fin de reconocer y premiar públicamente la actuación del personal de los cuerpos de 
policía local de la Comunitat Valenciana y de los auxiliares de policía, se crean las siguientes 
distinciones y condecoraciones: 
……………………………………………………………………………………………………………. 
c) Cruz al Mérito Policial con Distintivo Azul. 
 
2. Las condecoraciones señaladas con las letras a, b y c se otorgan por hechos excepcionales 
o de particular relevancia en atención a que no forman parte de las normales funciones y 
contenidos de los puestos de trabajo de los Cuerpos de Policías Locales. 
………………………………………………………………………………………………………..” 
 
“ARTÍCULO 4.   CRUZ AL MÉRITO POLICIAL CON DISTINTIVO AZUL 
La Cruz al Mérito Policial con Distintivo Azul de la Generalitat se otorgará cuando concurra 
alguna de las circunstancias siguientes: 
 
1. Dirigir o ejecutar con éxito un servicio en el que por su extraordinaria dificultad o importancia 
se hayan evidenciado relevantes cualidades profesionales o cívicas. 
 
“ARTÍCULO 9.   PROCEDIMIENTO ORDINARIO 
1. El procedimiento se iniciará mediante propuesta inicial, que será efectuada por el Pleno del 
Ayuntamiento correspondiente o por las instituciones u organismos públicos que desarrollen su 
actividad relacionada con la Policía Local en el ámbito territorial de la Comunitat Valenciana. 
 
2. Junto con la propuesta de iniciación del expediente, que deberá ser motivada, se 
acompañará la siguiente documentación: 
 
a) Certificado del Pleno del Ayuntamiento, o certificado de los órganos colegiados 
representantes de las instituciones u organismos públicos proponentes, acordando la 
propuesta de iniciación. El acuerdo del órgano solicitante aprobando la propuesta de iniciación 
no podrá exceder de un plazo superior a los seis meses desde que ocurrieron los hechos o 
actos que motivan la solicitud. 
 
b) Nombre, apellidos, categoría y escala de la persona o personas propuestas. 
 
c) Informe de descripción detallada del hecho o hechos en los que se fundamenta la propuesta, 
acompañado, en su caso, de diligencias policiales, atestados, testimonios, actuaciones 
judiciales, declaración jurada, partes hospitalarios o similares. 
 
d) Documentación o prueba que acredite los hechos que motivan la solicitud, en cualquier tipo 
de soporte físico o audiovisual. 
 
e) Agradecimientos por el desarrollo del servicio prestado, en su caso. 
 
f) Curriculum vitae, cuando se trate de casos en los que se valore la realización de estudios 
profesionales o científicos del art. 4.3 o estudios o publicaciones del art. 7.3. 
 
g) En el caso de que en la acción policial y meritoria haya estado involucrada alguna persona 
ajena al Cuerpo de Policía Local cuyo testimonio pudiese ser de interés, también será 
acompañada de la comparecencia con el testimonio de dicha persona. 



 

………………………………………………………………………………………………………..” 
 

El Ple de la Corporació acorda: 
 
PRIMER.- Mostrar l’agraïment de la Corporació als Agents de la Policia Local de 

Canals D. E........................., D. I......................... y J........................... i, per haver fet  un servei 
especialment meritori en la seua actuació.  
 

SEGON.- Aprovar la proposta d’inici de procediment, per la Generalitat Valenciana, en 
ordre a la concessió de la Creu al Mèrit Policial amb Distintiu D. ......................., ,D. I..         
............... y J.-......................... pertanyents a l’Escala d’Administració Especial, Subescala de 
Serveis Especials, Classe Policía Local i els seus Auxiliars, Escala Bàsica, per haver fet un 
servei especialment meritori  en defensa i protecció dels interessos que té encomanats, i per 
dirigir o ejecutar amb exit un servei  que per la seua extraordinaria dificultad i importancia s´han 
evidenciat rellevants qualitats professionals o cíviques  

TERCER.- Comunicar el present acord als interessats així com  als serveis municipals 
de Personal i de Policía Local.  

 
QUART.- Comunicar el present acord a la Direcció General en materia de policía local 

de la Generalitat Valenciana, adjuntant els documents a que es fa referència en els 
antecedents.” 

 
 

 
3.3 PROPOSTA D’ACORD DE L’ALCALDIA-PRESIDÈNCIA RELATIVA A 

L’APROVACIÓ DEL PLA NORMATIU DE L’AJUNTAMENT DE CANALS PER ALS 
EXERCICIS 2023 I 2024. (EXP. 1589067N). 
 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la Comissió 
Municipal Informativa de Coordinació Administrativa, Serveis de Benestar Social i Govern Obert, 
en sessió ordinària celebrada el dia u de juliol de dos mil vint-i-quatre, (Minuta 07/24), i que se 
sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 

Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 
“El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals indica: Val, el pla normatiu és sobre el tema 

de les ordenances que començaren en el 2021-2022 que es va arrancar en la corporació 
anterior d’algunes modificacions i d’altres noves. Ho teniu tot en K.” 

 
 

. . . 
 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, 
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox) Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 



 

 
“ANTECEDENTS 

 
1. L’Ajuntament Ple, en sessió ordinària celebrada el 27 de maig de 2021, aprovà el Pla 

Normatiu de l’Ajuntament de Canals per als exercicis 2021 i 2022.  (exp. 2020/OFI_01/004288), 
que a la seua part dispositiva indica: 
 
 “Primer. Aprovar el text refós del Pla Normatiu de l’Ajuntament de Canals per als 
exercicis 2021 i 2022 (Exp. 2020/OFI_01/004288) en el sentit següent: 
 
 
AREA MATERIA NORMA (REGLAMENT O ORDENANÇA) 

 

A.  
ÀREA DE 
COORDINACIÓ 
ADMINISTRATIVA, 
SERVEIS DE 
BENESTAR 
SOCIAL I 
GOVERN OBERT 

A.1. Serveis Públics Municipals: Ordenança Municipal de Neteja Viaria  Residus 
MODIFICACIÓ 

A.1. Serveis Públics Municipals: Ordenança de Venda No Sedentària MODIFICACIÓ 

A.1. Serveis Públics Municipals:  Reglament d’Organització i Funcionament del Mercat 
Municipal 

A.2. Serveis sociosanitaris  Reglament de Funcionament Centre de Majors 

A.2. Serveis sociosanitaris  Reglament de Prestacions Econòmiques Individuals 

A.2. Serveis sociosanitaris  Reglament Consell de Benestar Social 

A.2. Serveis Sociosanitaris.  Consell de la Dona i Reglament de funcionament. 

A.2. Serveis sociosanitaris  Ordenança d’Ajudes d’emergència. MODIFIACIÓ 

A.2. Serveis sociosanitaris  Reglament Comissió d’absentisme. 

A.2. Serveis Sociosanitaris.  Reglament Regulador de la Comissió tècnica d’infància i 
adolescència. 

A.2. Serveis Sociosanitaris Ordenança del SAD. 

A.2. Serveis Sociosanitaris. 
Benestar animal  

Pla control colònies animals felins 

A.2. Serveis Sociosanitaris. 
Benestar animal 

Ordenança fiscal recollida d’animals. 

A.3. Participació Ciutadana Reglament de Participació Ciutadana. 

A.4. Transparència:  Ordenança de Transparència 

A.6. Seguretat ciutadana:  Ordenança de Trànsit, Circulació de Vehicles i Seguretat 
Vial. MODIFICACIÓ 

A.7.  Regim interior: modernització Reglament Sobre Administració Electrònica. 
MODIFICACIÓ 

A.7. Regim interior Reglament de Normalització Lingüística. MODIFICACIÓ 

A.5. Cicle integral de l’aigua  Reglament Regulador del Servei d’Aigua Potable 

A.5 Cicle integral de l’aigua  Reglament Regulador del Servei de Clavegueram 

A.5. Cicle integral de l’aigua  Ordenança d’Abocaments. MODIFICACIÓ 

 
 
 
 

AREA MATERIA NORMA (Reglament o Ordenança) 
 

B. 
 ÀREA 
D’ECONOMÍA 
 
 

B.4. Economia i Hisenda: Ordenances 
fiscals  

Taxa Expedició de Documents Administratius 

B.4. Economia i Hisenda: Ordenances 
fiscals 

Taxa Prestació de l’activitat de Recollida i Retirada de 
Vehicles de la Via Pública 

B.4. Economia i Hisenda: Ordenances 
fiscals 

Taxa i ordenança d’aprofitament amb taules, cadires, 
tendals i ombrel·les amb finalitat lucrativa. MODIFICACIÓ 



 

B.2  promoció socioeconòmica Reglament Consell Social 

 
 
 
 
 

AREA MATERIA NORMA (Reglament o Ordenança) 
 

C. AREA 
SOCIETAT I 
CULTURA 

C.1. Esports: Reglament Del Consell D’esports. MODIFICACIÓ 

 C.1 Esports Ordenança Fiscal. Serveis De Tipus Esportiu. 

 C.1 Esports Reglament D’ús d’instal·Lacions. 

 C.2 Educació Reglament del Consell de La Infantesa. 

 C.2 Educació Reglament Orgànic I Funcional de L’escola per a 
Persones Adultes. 

 C.2 Educació Reglament Consell Escolar Municipal. MODIFICACIÓ 

 C.5. Joventut  Reglament Consell Joventut. MODIFICACIÓ 

 C.6. Igualtat Plà d’Igualtat Municipal. 

 
 

AREA MATERIA NORMA (Reglament o Ordenança) 
 

D. ÀREA 
D’URBANISME I 
MEDI AMBIENT 

D.5. Medi Ambient Reglament  d’us Aula de Natura 

 D.5. Medi Ambient Reglament Consell Medi Ambient. MODIFICACIÓ 

 D.5. Medi Ambient Ordenança del Medi Rural. MODIFICACIÓ 

 D.5. Medi Ambient Ordenança Neteja viaria i Recollida Residus. 
MODIFICACIÓ 

 D.5. Medi Ambient Ordenança d’abocaments. MODIFICACIÓ 

 

AMBITS NO 
DELEGATS 

MATERIA NORMA (Reglament o Ordenança) 
 

 A.6. Règim interior Reglament Ràdio. MODIFICACIÓ 

 A.7 Règim interior: Personal Reglament de funcionament de les Borses de Treball de 
l’Ajuntament. 

 A.7. Règim interior: Personal Reglament regulador del teletreball. 

 A.7 Règim interior Reglament regulador de la Política de Seguretat de la 
Informació (PSI) 

  

 
 
 
 
 
 2. Per Providència de l'Alcaldia de data 6 de novembre de 2023 es va disposar que per 
les Regidories delegades d'Àrea (als qui correspon per delegació direcció, organització interna i 
gestió dels serveis que integren les respectives àrees) s'elevi proposada de les iniciatives 
reglamentàries que vagen a ser elevades per a la seua aprovació en l'exercici 2024 i, així 
mateix, en l'exercici 2025. 
 
 3. S'ha formulat pels Regidors delegats d'Àrea diverses proposes d'iniciatives 
reglamentàries que es volen elevar per a la seua aprovació o modificació, tant per a l'any 2024 
com per a l'any 2025. Així mateix, aquesta Alcaldia, a través de la present, incorpora altres 
iniciatives reglamentàries que estima necessàries. 



 

 
 Als quals són d’aplicació els següents, 

 
FONAMENTS JURÍDICS 

 
 
A. La Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del Procediment Administratiu Comú de les 

Administracions Públiques, publicada en el BOE de 2 d'octubre de 2015, per a la seua entrada 
en vigor a l'any de la seva publicació, ha dedicat el seu article 132 a la Planificació normativa, 
establint: 

“1. Anualment, les Administracions Públiques faran públic un Pla Normatiu que 
contindrà les iniciatives legals o reglamentàries que vagin a ser elevades per a la seua 
aprovació l'any següent.  

2. Una vegada aprovat, el Pla Anual Normatiu es publicarà en el Portal de la 
Transparència de l'Administració Pública corresponent.”  

 
B. La potestat normativa local és la facultat atribuïda per Llei a alguns ens locals per a 

poder innovar l'Ordenament Jurídic mitjançant disposicions de caràcter general, de rang 
reglamentari. La Llei reguladora de les Bases de Règim Local, en el seu article 4.1 a) reconeix 
aquesta potestat als municipis, sota la denominació de “potestat reglamentària”. La potestat 
reglamentària és una manifestació de l'autonomia local, reconeguda per la Constitució, definida 
per la Carta Europea d'Autonomia Local com el dret i la capacitat de les Entitats Locals 
d'ordenar i gestionar una part important dels assumptes públics, en el marc de la llei, sota la 
seva responsabilitat i en benefici dels seus habitants. 

 Les normes jurídiques en què es plasma la potestat reglamentària dels Ajuntaments 
emanen del Ple de la Corporació, òrgan al qual competeix la seva aprovació inicial i definitiva. 
La nomenclatura tradicional del nostre Dret, les denomina com a Ordenances (les reguladores 
de l'activitat dels veïns i particulars) i Reglaments (reguladors dels serveis i òrgans municipals). 
Ambdues compleixen una funció essencial als ajuntaments en tant que configuren en gran 
manera el funcionament i organització de la pròpia institució municipal i alhora les relacions 
dels ciutadans amb l'Ajuntament.  

Els Reglaments constitueixen la base per a uns bons resultats en el funcionament dels 
òrgans i els serveis municipals. En les Ordenances municipals es plasmen els requisits i 
condicions de desenvolupament de múltiples activitats que els ciutadans han de realitzar i, en 
regular els procediments, incideixen tant en els ciutadans, els qui han de saber quines 
càrregues administratives assumeixen en cada cas, com en els operadors públics, els qui han 
d'actuar en el desenvolupament dels procediments que aquestes normes regulen. 

 
C. El Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat Valenciana, en el seu Dictamen 

752/2017 aprovat en sessió de 17 de novembre de 2017, recaigut en l’expedient núm. 
400/2017, entre altres qüestions ha atés, en la seua consideració segona, a l'òrgan competent 
per a l'aprovació del Pla Normatiu, assenyalant: 

“Pel que afecta els municipis subjectes al règim comú, l'article 22.1, lletra d) de la LBRL 
atribueix al Ple de l'Ajuntament l'aprovació del Reglament Orgànic i de les Ordenances i a 
l'Alcalde l'atribució residual de competències que recull l'article 21.1, s) LBRL. Puix que afecta 
la Junta de Govern Local, l'article 23.2 atribueix a aquest òrgan col·legiat, l'assistència a 
l'Alcalde (apartat a) i les atribucions que l'Alcalde o òrgan municipal li delegue o li atribuïsquen 
les lleis (apartat b). 

De conformitat amb les atribucions que correspon a cadascun dels referits òrgans i no 
existint en la normativa local una previsió en favor de la Junta de Govern Local similar a 
l'establerta per als municipis de gran població, aquest Consell estima ajustada a la normativa 
local atribuir al Ple, a fi d'assegurar la congruència, la necessitat i eficàcia de les diferents 
propostes normatives, garantits d'aquesta manera que tals propostes s'ajusten a raons d'interés 
públic, així com als principis de proporcionalitat, seguretat jurídica, transparència. Tampoc en 
aquest supòsit s'estima aplicable la clàusula residual de competències en favor de l'Ajuntament, 
malgrat que, determinats Ajuntaments, amb fonament en aquesta clàusula han procedit a 
aprovar el referit Pla Normatiu.” 

Igualment assenyala el referit dictamen que “A tal fi haurà d'elevar-se al Ple (o, en el 
seu cas, a la junta de Govern) pel Regidor Delegat de cada àmbit competencial material, 



 

segons l'Ordenança o Reglament de què es tracte, la proposta normativa corresponent a fi 
d'incorporar-la al Pla Normatiu Anual.” 

 
El Ple de la Corporació acorda: 

 
 PRIMER. Aprovar el Pla Normatiu per als exercicis 2024 i 2025, comprensiu de les 
iniciatives reglamentàries, per a la seua aprovació o modificació: 

 
AREA MATERIA NORMA (REGLAMENT O ORDENANÇA) 

 

A.  
ÀREA DE 
COORDINACIÓ 
ADMINISTRATIVA, 
SERVEIS DE 
BENESTAR 
SOCIAL I 
GOVERN OBERT 

A.1. Serveis Públics Municipals: Ordenança Municipal de Neteja Viaria  Residus 
MODIFICACIÓ 

A.1. Serveis Públics Municipals: Ordenança de Venda No Sedentària MODIFICACIÓ 

A.1. Serveis Públics Municipals: 
Mercat Municipal 

- Tasa per prestació del servei de mercat municipal. 
 
-Ordenanza Reguladora de la venta no sedentària de  
Canals. MODIFICACIÓN 

A.1 b. Serveis Públics Municipals. 
Cementeri 

Tasa per prestació del servei del cementeri. 

A.2.a. Serveis sociosanitaris: 
Benestar Social. 

-Reglament de creació i funcionament del Consell 
municipal d’inclusió i drets socials. 
 
-Reglament de creació i funcionament del Consell de la 
Infància i Adolescència. 
 
-Ordenança reguladora del Servei Cuina que Cuida. 
 
-Ordenança Reguladora de les Prestacions Econòmiques 
individualitzades en matèria de Serveis Socials i Benestar 
Social de l’Ajuntament de Canals.  MODIFICACIÓ 

A.2. Serveis sociosanitaris  Reglament de Funcionament Centre de Majors 

A.2. Serveis sociosanitaris  Reglament de Prestacions Econòmiques Individuals 

A.2. Serveis sociosanitaris  Reglament Consell de Benestar Social 

A.2. Serveis Sociosanitaris.  Consell de la Dona i Reglament de funcionament. 

A.2. Serveis sociosanitaris  Ordenança d’Ajudes d’emergència. MODIFIACIÓ 

A.2. Serveis sociosanitaris  Reglament Comissió d’absentisme. 

A.2. Serveis Sociosanitaris.  Reglament Regulador de la Comissió tècnica d’infància i 
adolescència. 

A.2. Serveis Sociosanitaris Ordenança del SAD. 

A.2. Serveis Sociosanitaris. 
Benestar animal  

Pla control colònies animals felins 

A.2. Serveis Sociosanitaris. 
Benestar animal 

Ordenança fiscal recollida d’animals. 

A.3. Participació Ciutadana Reglament de Participació Ciutadana. 

A.4. Transparència:  Ordenança de Transparència 

A.6. Seguretat ciutadana:  - Ordenança de Trànsit, Circulació de Vehicles i Seguretat 
Vial. MODIFICACIÓ. 
 
- Ordenança per a garantir la convivència ciutadana i la 
protecció de l’espai urbà. INICIAT  

A.7.  Regim interior: modernització Reglament Sobre Administració Electrònica. 
MODIFICACIÓ 

A.7. Regim interior Reglament de Normalització Lingüística. MODIFICACIÓ 

A.5. Cicle integral de l’aigua  Reglament Regulador del Servei d’Aigua Potable 

A.5 Cicle integral de l’aigua  Reglament Regulador del Servei de Clavegueram 



 

A.5. Cicle integral de l’aigua  Ordenança d’Abocaments. MODIFICACIÓ 

 
 

AREA MATERIA NORMA (Reglament o Ordenança) 
 

B. 
 ÀREA 
D’ECONOMÍA 
 
 

B.3 Turisme 
 

Revisió Preu visites edificis municipals i visita guiada. 

B.4. Economia i Hisenda: Ordenances 
fiscals  

Taxa Expedició de Documents Administratius 

B.4. Economia i Hisenda: Ordenances 
fiscals 

Taxa Prestació de l’activitat de Recollida i Retirada de 
Vehicles de la Via Pública 

B.4. Economia i Hisenda: Ordenances 
fiscals 

Taxa i ordenança d’aprofitament amb taules, cadires, 
tendals i ombrel·les amb finalitat lucrativa. MODIFICACIÓ 

B.2  promoció socioeconòmica Reglament Consell Social 

 
 

AREA MATERIA NORMA (Reglament o Ordenança) 
 

C. AREA 
SOCIETAT I 
CULTURA 

C.1. Esports: Reglament Del Consell D’esports. MODIFICACIÓ 

 C.1 Esports - Ordenança Fiscal. Serveis De Tipus Esportiu. 
 
- Entrades i abonaments de la piscina municipal. 

C.1 Esports - Reglament D’ús d’instal·Lacions. 
 
- Reglament d’us d’instal.lacions del Camp de Fútbol 

C.2 Educació Reglament del Consell de La Infantesa. 

C.2 Educació Reglament Orgànic I Funcional de L’escola per a 
Persones Adultes. 

C.2 Educació Reglament Consell Escolar Municipal. MODIFICACIÓ 
 
-Norma reguladora del Preu Públic per a la prestació 
d’Escola d’Estiu i altres activitats socio formatives. 
 
-Preu públic per prestació de serveis educatius. 

C.3 Cultura -Preu públic per prestació de serveis culturals. 

C.4 Fira i Festes -Modificació de la Normativa Reguladora de les Festes 
Patronals de Canals. 
 
-Modificació del Reglament del Consell  Local de la Festa. 
 
-Preu Públic Trobada de Boixeteres de les Festes 
Patronals. 
 
-Preu Públic Mostra de Paelles de la Fira de Setembre. 

C.5. Joventut  - Reglament Consell Joventut. MODIFICACIÓ 
 
- Preu públic per a la realització d’activitats d’oci. 
 
- Preu públic per a cursos formatius. 
 
-Preu públic per activitats de joventut MODIFICACIÓ- 

 
 

AREA MATERIA NORMA (Reglament o Ordenança) 
 

D. ÀREA 
D’URBANISME I 
MEDI AMBIENT 

D.5. Medi Ambient Reglament  d’us Aula de Natura 

 D.5. Medi Ambient Reglament Consell Medi Ambient. MODIFICACIÓ 

 D.5. Medi Ambient Ordenança del Medi Rural. MODIFICACIÓ 

 D.5. Medi Ambient Ordenança Neteja viaria i Recollida Residus. 
MODIFICACIÓ 

 D.5. Medi Ambient Ordenança d’abocaments. MODIFICACIÓ 



 

 
 

AMBITS NO 
DELEGATS 

MATERIA NORMA (Reglament o Ordenança) 
 

 A.6. Règim interior Reglament Ràdio. MODIFICACIÓ 

 A.7 Règim interior: Personal Reglament de funcionament de les Borses de Treball de 
l’Ajuntament. 

 A.7. Règim interior: Personal Reglament regulador del teletreball. 

 A.7 Règim interior Reglament regulador de la Política de Seguretat de la 
Informació (PSI) 

 
 SEGON. Publicar el present Pla Normatiu en el Portal de Transparència Municipal.” 
 
 

3.4. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL VOX PER EL DIA DE LES FAMILIES 15 MAIG. 
(EXP. 1896251H). 

 
 Es dóna compte de la moció (original en castellà) que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Municipal Informativa de Coordinació Administrativa, Serveis de Benestar Social i 
Govern Obert, en sessió ordinària celebrada el dia u de juliol de dos mil vint-i-quatre, (Minuta 
07/24), i que se sotmet a votació en el present punt. 

 
. . . 

 
Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
  
“El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, expressa: Com hem parlat en diverses 

ocasions els portaveus i els que estem ací. L’Ajuntament de Canals com va a mantenir 
reunions de cara a un futur de tot el que volem per a la nostra localitat, on volem anar... El tema 
de les famílies és un tema en el qual tots volem que es desenvolupe ací en Canals, el poder 
aportar habitatge, el poder aportar un treball com toca i l’esforç de tots els que estem ací és el 
que hem intentat, anar de la mà i poder arribar a algun lloc.  

Esta mañana justamente hemos hablado con el director general de vivienda sobre este 
tema. Lo comentaremos con más profundidad porque han sido unas pinceladas.  

 
El Sr. Badal Benetó segon Tinent d’Alcalde, manifesta: Nosaltres anem a votar a favor 

de la moció per tot el que ha comentat l’Alcalde. Necessitem habitatge, necessitem treball 
estable, necessitem que eixa bretxa desaparega de la nostra societat i, en definitiva, tots 
busquem que la nostra família siga un puntal important perquè amb una bona família molts 
problemes doncs la veritat és que molts problemes no apareixen. Aleshores, nosaltres anem a 
votar a favor de d’eixa moció.  

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, indica: 

Gràcies Alcalde. Gràcies també a la gent que ens està veient i escoltant, desitjar-los un bon 
estiu. Agrair també a l’esforç que ha fet Abel per intentar que ens sentirem totes i tots còmodes. 
El grup municipal Compromís va a votar abstenció. Sí que ens agrada alguns punts com el de 
la conciliació familiar i laboral, entenem que és molt important. Allò també de la contractació per 
a les dones que són mares, que pareix que siga un problema, o pots ser mare o has de 
treballar, una de dos. Però sí que trobem a faltar, ens pareix una miqueta generalista. Ens 
agrada que haguera entrat un poc més, famílies sí, monoparentals, de home i dona, de dona i 
dona, de home i home, de persona trans i home, de persona trans i dona..., un poquet més al 
detall. Valencians, espanyols, africans, ucraïnesos, palestins... totes les famílies del món i de 
tot el gènere que siga. Entenem que la família és molt important però ha de ser molt diversa, 
per a Compromís és així.  

 
El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, expressa: En la línia de les 

companyes de Compromís nosaltres també ens abstindrem en esta moció. Vull explicar 
sobretot als nostres simpatitzants i als nostres votants perquè resulta estrany que el PSOE 
s’abstinga en una moció de Vox. Crec que hi ha que reconèixer l’esforç d’Abel d’haver procurat 
atendre les aportacions que hem fet des dels grups municipals Socialista i de Compromís. Hem 



 

aconseguit que es despolititze en gran part la moció. Evidentment, nosaltres estem a favor de 
la família i com ha dit la companya Mai, ens abstinguem perquè no es centra en ninguna 
polèmica en este sentit, però clar nosaltres creiem que està incompleta, falten molts tipus de 
família, les monoparentals o les que puguen conformar el col·lectiu LGTBI. Tot el tema de la 
conciliació se centra evidentment en les dones que al final són els que concentren la gran part 
de les cures que tenim a la família però, si parlem de famílies monoparentals on hi ha sols un 
home o les famílies del col·lectiu LGTBI que són dos homes, doncs també algú dels dos ha de 
conciliar o ha de procurar-se la conciliació. Per tant, no estem en la literalitat a favor, però sí 
que en el conjunt sobretot en eixa part, com ha dit l’Alcalde, d’incloure a la família en totes les 
seues vessants. En eixes converses que hem de tenir tota la corporació per començar a 
treballar en quin Canals volem en un futur, eixe Canals que transcendisca legislatures i que 
tenim eixe punt com és la família en el centre és important. La família, l’habitatge, el treball, la 
conciliació....  

 
El Sr. López Trigueros, cuarto Teniente de Alcalde, explica: Buenas tardes a todos, el 

voto del Partido Popular en este caso será a favor. La verdad es que estamos de acuerdo 
prácticamente en la totalidad de la moción, en la base, sobre todo. La gran mayoría de las 
cosas que Abel ha expuesto y la idea de este equipo de gobierno no solo del partido Popular 
sino también de Suma’t, es trabajar en esta línea y espero que todos consigamos trabajar en 
esta línea de fomentar la familia, el trabajo para las mujeres, la vivienda para los jóvenes y que, 
entre todos, podamos aportar ese granito de arena para que sea una realidad y, así, hagamos 
una vida más sencilla para los ciudadanos que para eso estamos aquí.” 

. . . 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 10, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); i D. Abel Recatalá Sebastá 
(del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap; Abstencions: 7, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª 
Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells 
Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís 
per Canals. Acord per guanyar). 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 
El Ple aprova la següent Moció: 
 

“Este año es el trigésimo aniversario de la celebración del Día Internacional de las 
Familias. Cada 15 de mayo desde 1994 se celebra esta efeméride, haciéndose eco de la 
importancia que la comunidad internacional otorga a las familias. 

 
La familia es el cimiento sobre el cual descansa la sociedad española, nutrida por lazos 

de afecto y mutuo sostenimiento. Esta institución, que precede al Estado, constituye un pilar 
esencial sin el que, tanto la sociedad como el Estado, carecen de fundamento. Una sociedad 
de familias fuerte es la mejor barrera contra problemas sociales y personales: la soledad no 
deseada, la delincuencia, las adicciones, los suicidios, los problemas de salud mental o el 
aislamiento social se ven claramente aminorados por la presencia estable de familias. 

 
El futuro de España depende de que las generaciones venideras tengan las 

oportunidades suficientes para formar su propia familia. Por ello, es crucial que los poderes 
públicos, en consonancia con lo estipulado en la Constitución Española, garanticen su 
protección social, económica y jurídica. Pero esto, a día de hoy, no ocurre. 

 



 

El mercado de trabajo cada vez es más hostil y precario para los españoles. Los 
empleos estables y los salarios dignos, son una quimera para muchos. Demasiados jóvenes 
españoles se ven obligados a retrasar el momento de formar su familia porque ni siquiera 
pueden mantenerse a ellos mismos sin la ayuda de otros familiares o sin compaginar varios 
empleos. 
 

La auténtica brecha salarial es la brecha maternal: la que se produce cuando se 
penaliza a las mujeres en su trabajo por el hecho de ser madres e incluso por la simple 
manifestación del deseo de serlo en un futuro. 

 
El acceso a una vivienda va camino de convertirse en algo imposible, especialmente 

para los jóvenes. Lejos de facilitar su acceso con una profunda rebaja fiscal, con la 
construcción de viviendas sociales, con la liberación del suelo secuestrado por las 
Administraciones públicas y con la protección de la propiedad privada, las políticas de las 
últimas décadas sólo han agravado el problema. Los españoles tienen cada vez más difícil 
acceder a un hogar, especialmente en propiedad.  

 
En definitiva: se está condenando a los jóvenes a no poder poner en marcha sus 

proyectos vitales. Sus ilusiones más básicas: un empleo estable, una vivienda y una familia, 
mueren antes de iniciarlas. 
 

Es urgente desarrollar políticas que reconozcan el sacrificio y compromiso requeridos 
para formar una familia y apoyen su supervivencia. La maternidad y la paternidad deben ser 
valoradas y protegidas por las administraciones públicas. Poner a la familia en el centro de 
todas las políticas es crucial, pues una Nación con familias sólidas es una Nación fuerte. 
 

Por todo ello, el Grupo Municipal VOX en el ayuntamiento de Canals presenta al pleno 
la siguiente propuesta de acuerdo: 

 
- Instar al equipo de gobierno del ayuntamiento de Canals a reconocer a la familia 

como institución fundamental de la sociedad, anterior al Estado, y que merece por ello un 
reconocimiento especial por parte de este Ayuntamiento. 

 
- Instar al equipo de gobierno a poner a la familia en el centro de todas las políticas de 

su competencia, estableciendo como una de las prioridades de esta administración pública 
el fomento de la natalidad. 

 
- Instar al equipo de gobierno, a promover todas las políticas para generar las 

condiciones necesarias para que los jóvenes puedan formar sus propias familias, 
promoviendo empleos estables, salarios suficientes, el acceso a una vivienda y la 
posibilidad de conciliar de manera precisa la vida laboral y la familiar. 

 
- Instar al equipo de gobierno a combatir la brecha maternal, favoreciendo a las 

empresas y autónomos que prioricen la contratación estable de madres. 
 
- Proponer a toda la corporación que se incluya como eje principal, a la familia, en los 

acuerdos que se tomen dentro de la mesa de trabajo propuesta por el Alcalde de Canals.” 
 

3.5. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA DE CANALS EN RELACIÓ AL 
COL·LECTIU LGTBI. (EXP. 1898694A). 

  
 Es dóna compte de la moció (original en castellà) que va ser esmenada i dictaminada 
favorablement per la Comissió Municipal Informativa de Coordinació Administrativa, Serveis de 
Benestar Social i Govern Obert, en sessió extraordinària i urgent celebrada el dia u de juliol de dos 
mil vint-i-quatre, (Minuta 07/24), i que se sotmet a votació en el present punt. 

 
. . . 

 
Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 



 

“El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, indica: Bona vesprada que abans 
no he dit res. Jo passaré directament a llegir la part de les propostes, dels acords que 
proposem en aquesta moció. Sí que faré una introducció.  

És una moció en la que agraïm pel que hem parlat en la comissió que es sumen tots 
els grups municipals. Crec que en temes com aquest, en temes com el de la família crec que 
hem d’anar tots de la mà, en el tema del col·lectiu LGTBIQ+ també perquè al final la societat és 
diversa i així crec que hem d’avançar sense estigmatitzar a cap col·lectiu i sense invisibilitzar-
lo. Creiem que actualment s’estan produint certs discursos que per a nosaltres sí que són d’odi. 
Nosaltres hem considerat la proposta d’Abel, de Vox, d’eliminar la paraula odi de la moció per a 
poder aconseguir eixe consens de la corporació. Però creguem que sí hi ha discursos d’odi que 
estan fomentant la violència contra el col·lectiu i, per tant, creguem que és molt necessària 
aquesta moció i aquests acords. Vull fer una xicoteta menció al que ha sigut aquest mes de... o 
aquest inici del mes de juliol en el que s’ha reivindicat i que s’ha celebrat el dia de l’Orgull 
LGTBI per a fer un poquet de menció del que ha sigut ací a Canals estes celebracions creiem 
que s’ha fet una programació al respecte. Evidentment creguem que haguera pogut ser més 
ambiciosa, per al proper any farem algunes propostes, esperem que la regidoria d’Igualtat les 
tinga a bé. Sí que és una xicoteta crítica al respecte d’una xarrada, ja que creguem que el títol 
de la xarrada no estava del tot encertat però bé, s’agraeix que hi haja una programació, que es 
continuen les programacions que feien en el govern anterior i res, passe directament a llegir els 
acords. Els acords que pretenem impulsar amb aquesta moció són: 

 
1. Impulsar la adopción de una Alianza contra el Odio en participación con los colectivos 

implicados con el objetivo de combatir los discursos de odio hacia el colectivo LGTBI y 
otros colectivos vulnerables, y garantizar la promoción y defensa de sus derechos. 

2. Elaborar y adoptar un código de conducta que establezca los principios éticos y valores 
fundamentales que deben guiar la actuación de todos los miembros de la 
administración en relación con el respeto a los derechos humanos, especialmente de 
las personas LGTBI. 

3. Promover acciones de sensibilización, promoción y educación en diversidad y defensa 
de los derechos del colectivo LGTBI entre la población, en colaboración con las 
entidades LGTBI del territorio, especialmente en infancia, adolescencia y juventud. 

4. Crear, en colaboración con las entidades sociales, el Plan de Diversidad 
municipal, con las líneas principales a seguir en materia de políticas LGTBI. 

5. Garantizar el acceso a la cultura diversa en el municipio, fomentando libros, películas y 
otros actos culturales que potencien la diversidad y la representación de realidades 
LGTBI, siguiendo lo expuesto en la ley 23/2018. 

6. Impulsar programas de formación en el ámbito laboral, especialmente en trabajadores 
del sector público, sobre las realidades LGTBI y la manera de incluir la perspectiva de 
la diversidad en su trabajo diario, haciendo especial hincapié en las herramientas 
necesarias para identificar, abordar y asistir a las víctimas de los discursos de odio. 

7. Poner la participación activa de las entidades LGTBI del territorio como una prioridad, 
creando órganos de participación para ello y reforzando la colaboración y el apoyo, 
garantizando que dispongan de recursos suficientes para desarrollar su actividad. 

 
Res més, agrair la col·laboració.  
 

El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Igualtat, expressa: Bé, agraïsc almenys el 
reconeixement de que alguna cosa s’està fent. Relacionat amb el títol de la conferència, al final 
era un metge psicòleg expert en la matèria i ell és el que va decidir posar eixe títol “La salut 
mental en el col·lectiu LGTBI”. Jo li ho vaig dir, em va dir que és un títol que ja havia fet en 
altres llocs i que simplement era per parlar de salut mental. En aquest cas era un col·lectiu com 
podem parlar de salut mental en la infantesa, a l’adolescència... No pense jo que era res... A 
més a més, si haguéreu vingut haguéreu vist que va ser un xarrada la veritat és que molt 
positiva. És una llàstima perquè sempre que fem aquest tipus d’accions que tant reivindiquem 
després som quatre, ni tant de bo membres del govern venen a eixes conferencies, a eixes 
xarrades, però bé, nosaltres continuarem fent-les. Després, vam fer una pel·lícula que va fer el 
Club de lectura que es diu “Te estoy amando locamente” parlant de tot el que és la setmana de 
l’Orgull. Tampoc vos vaig veure per allí però bé, està molt xula. Vam fer el manifest també ací a 
l’Ajuntament de Canals. El vam fer de matí, també de vesprada, en eixe moment sí que 
estàveu. I després, nosaltres també vam conveniar amb la Mancomunitat que, malgrat encara 



 

no estar, que Canals també poguera emprar l’autobús per a que qualsevol veí i veïna del poble 
poguera anar a la manifestació de Xàtiva. El dia d’abans em van cridar i cap veí ni veïna del 
poble van demanar eixe servei d’autobús que l’Ajuntament també havia prestat.  

 
Dit tot açò, donant suport com no podia ser d’altra manera a la moció del Partit 

Socialista, a la diversitat per suposat que aconseguim una societat plena. Sempre des de la 
regidoria estarem donant suport per a defensar tot el que faja falta i per a estar sempre al 
costat d’este i d’altres col·lectius. I, qualsevol programació, qualsevol proposta que ens feu 
arribar l’agafarem com no pot ser d’una altra manera, però vos he de dir que moltes vegades 
presenteu mocions en les que reivindiqueu certes qüestions que nosaltres després fem i 
quedem esperant les vostres propostes. Aleshores, pregaria que ja que estem en un plenari 
públic en el que ens veuen i ens escolten moltes persones, que està molt bé dir-ho de 
parauleta però després intentem complir-ho. Nosaltres sempre fem de la nostra part però 
també volem recollir les vostres idees i les vostres propostes. Esta proposta la recollim però ha 
hagut altres en el centenari d’Estellès encara estem esperant les vostres propostes i este 
Ajuntament també ha fet la seua programació esperant les propostes de l’oposició. Moltes 
gràcies.  

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, indica: 

Per a Compromís una de les empremtes que sempre abanderem és eixa diversitat social que 
sempre defensem i defensarem allà on estem. Entenem que s’han guanyat molts drets però 
que encara queda molt per a fer hi ha certs discursos d’odi que certs partits polítics entre altres 
abanderen i està fent molt de mal. També, repassant, a la nostra legislatura es va fer apilament 
d’una sèrie de llibres en diversitat LGTBI que crec que els tingueu al vostre abast i no estaria 
de més també que es pogueren utilitzar i treballar en els centres educatius del poble, per a que 
pogueren treballar des de ben menuts i viure amb esta diversitat social i, sobretot, no odiar per 
estimar de manera diferent. Gràcies.  

 
El Sr. López Trigueros, cuarto Teniente de Alcalde, explica: Des del Partido Municipal 

Popular por supuesto vamos a votar a favor de esta moción y, una vez más, para lo que 
necesitéis en este tema y en cualquier otro aquí estamos para tirar para adelante todo este tipo 
de propuestas siempre y cuando sean ambiciosas para los ciudadanos.” 

. . . 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, 
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); 
Vots en contra: Cap; Abstencions: 1, corresponent al Sr. D. Abel Recatalá Sebastá (del 
Grup Municipal de Vox) 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 
El Ple aprova la següent Moció: 
 

“La diversidad LGTBI es un componente fundamental de nuestra Sociedad y debe ser 
respetada y protegida en todos los ámbitos, responsabilidad que en gran medida recae en las 
instituciones, así como consta en la Ley 23/2018 de Igualdad de las personas LGTBI. 
Especialmente en un contexto en el que los discursos y delitos de odio están en pleno auge, 
afectando a muchos colectivos vulnerables.  
 



 

Según la última encuesta de 2023 de la Agencia de Derechos Fundamentales de la 
Unión Europea (FRA) el 45% de las personas afrodescendientes declara haber experimentado 
discriminación racial en los 5 años anteriores a la encuesta, lo cual supone un aumento en 
relación con la de 2016 del 39%; el 30% de los encuestados afirma haber sufrido acoso racista; 
el 34% se sintió discriminado por motivos raciales durante la búsqueda de empleo y el 31% en 
el trabajo, pero casi nadie lo denuncia. La FRA insta a los gobiernos europeos a aplicar 
correctamente la legislación contra la discriminación, así como sanciones eficaces, 
proporcionadas y disuasorias e identificar y registrar los delitos de odio, y considerar la 
motivación por sesgo como circunstancia agravante en la determinación de las sanciones. La 
FRA establece en su informe anual de 2022 que el antigitanismo, la discriminación, la pobreza 
y la exclusión social, siguen afectando a un número desproporcionado de personas gitanas en 
toda la UE.  
 

En materia de políticas LGTBI concretamente, los avances en legislación de los últimos 
años respecto a la preservación y respeto a la diversidad han dado lugar a un cambio de 
perspectiva y mentalidad social, que todavía está lejos de alcanzar una igualdad real, tal y 
como los datos demuestran. En lo que llevamos de año se han podido conocer numerosas 
agresiones homófobas, cada vez más frecuentes y extendidas. Según un informe del Consejo 
General del Poder Judicial sobe denuncias y sentencias, la LGTBIfobia fue el móvil de uno de 
cada cinco delitos de odio en el período entre 2002 y 2021. Estos hechos demuestran, una vez 
más, la necesidad de que se genere consenso de las fuerzas políticas, administración y 
sociedad civil en la apuesta por una hoja de ruta que combata decididamente la extensión de 
ideas o discursos que puedan atentar contra el colectivo LGTBI. Es necesario una Alianza, que 
abarque medidas de manera coordinadas en diferentes ámbitos y que garanticen el 
cumplimiento de la legislación vigente, especialmente de la Ley 23/2018. 
 

Entre otras cuestiones, la educación en diversidad desempeña un papel fundamental 
en la construcción de una sociedad inclusiva y en la garantía del respeto hacia el colectivo 
LGTBI. A través de la promoción de la compresión y aceptación de la diversidad sexual y de 
género desde una edad temprana, se fomenta la empatía, la tolerancia y el respeto mutuo. La 
educación en diversidad no solo empodera a las personas LGBTQ+ al permitirles expresar su 
identidad con seguridad, sino que también sensibiliza a la sociedad en su conjunto sobre las 
injusticias y desafíos que enfrentan las personas LGBTQ+. Esto, a su vez, contribuye a la 
creación de entornos más inclusivos en las escuelas, lugares de trabajo y comunidades, donde 
todos pueden vivir auténticamente y prosperar sin miedo a la discriminación. Debido a la gran 
importancia en educación en diversidad, la ley 23/2018 también refleja el blindaje en esta 
temática, en sus artículos 23 y 24. 
 

Por otra parte, la promoción de una cultura diversa e inclusiva como forma de 
sensibilización, educación y conocimiento de las realidades LGTBI, es otro de los ejes 
fundamentales. De acuerdo con el artículo 34 de la Ley de Igualdad de las personas LGTBI, es 
necesario una promoción y protección de la cultura inclusiva, garantizando el fomento de 
iniciativas y expresiones artísticas, culturales, patrimoniales, recreativas y deportivas 
relacionadas con la diversidad sexual, familiar, de género y de desarrollo sexual.  
 

El papel de las entidades sociales, especialmente entidades LGTBI, es 
extremadamente importante en la definición de esta hoja de ruta para combatir. Como primer 
contacto con las realidades más cercanas y gracias a su experiencia de trabajo en la defensa 
de los derechos y libertades LGTBI, la colaboración de la administración con ellas en todos 
niveles de las políticas LGTBI es fundamental. Es por eso que debe preservarse su 
participación activa y colaboración estrecha, mediante los órganos dispuestos para ello y con el 
compromiso férreo de la administración.  
 

La realidad actual se ha impuesto, y el avance de todos los discursos y agresiones 
contra el colectivo LGTBI, unido a los retrocesos en políticas de este ámbito en muchos 
territorios, hace imperante que se genere una Alianza que marque un consenso que garantice 
los derechos y libertades del colectivo. 
 

Debido a todo lo anterior y considerando el marco legal existente, es necesario adoptar 
medidas concretas que garanticen el cumplimiento de la Ley 23/2018 y promuevan que las 



 

propias instituciones respeten y protejan los derechos LGTBI en el ejercicio de sus funciones, 
así como que prevengan y sancionen cualquier forma de discriminación, violencia o discurso 
que viole los derechos del colectivo o invisibilice sus problemáticas. Para todo ello es imperante 
la reacción decidida frente a la promoción y extensión de los discursos, y un consenso de las 
fuerzas parlamentarias, administración y sociedad civil en todo ello.  

 
Es por eso que desde el grupo municipal socialista se propone lo siguiente: 
 

ACUERDOS 
 

1. Impulsar la adopción de una Alianza en participación con los colectivos implicados con 

el objetivo de combatir los discursos contra el colectivo LGTBI y otros colectivos 

vulnerables, y garantizar la promoción y defensa de sus derechos. 
 

2. Elaborar y adoptar un código de conducta que establezca los principios éticos y valores 

fundamentales que deben guiar la actuación de todos los miembros de la 

administración en relación con el respeto a los derechos humanos, especialmente de 

las personas LGTBI. 

 
3. Promover acciones de sensibilización, promoción y educación en diversidad y defensa 

de los derechos del colectivo LGTBI entre la población, en colaboración con las 

entidades LGTBI del territorio, especialmente en infancia, adolescencia y juventud. 

 
4. Crear, en colaboración con las entidades sociales, el Plan de Diversidad municipal, con 

las líneas principales a seguir en materia de políticas LGTBI. 

 
5. Garantizar el acceso a la cultura diversa en el municipio, fomentando libros, películas y 

otros actos culturales que potencien la diversidad y la representación de realidades 

LGTBI, siguiendo lo expuesto en la ley 23/2018. 

 
 

6. Impulsar programas de formación en el ámbito laboral, especialmente en trabajadores 

del sector público, sobre las realidades LGTBI y la manera de incluir la perspectiva de 

la diversidad en su trabajo diario, haciendo especial hincapié en las herramientas 

necesarias para identificar, abordar y asistir a las víctimas de los discursos contra el 

colectivo LGTBI.  

 
7. Poner la participación activa de las entidades LGTBI del territorio como una prioridad, 

creando órganos de participación para ello y reforzando la colaboración y el apoyo, 

garantizando que dispongan de recursos suficientes para desarrollar su actividad.”   

 
3.6 APROVACIÓ DEL REGLAMENT D’ORGANITZACIÓ I FUNCIONAMENT DEL 

MENJADOR ESCOLAR DE L’ESCOLA INFANTIL “LA TORRETA”. (EXP. 1815785Z).ç 
 
 

 Es dóna compte de la proposta (original en castellà) que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Municipal Informativa de Coordinació Administrativa, Serveis de Benestar Social i 
Govern Obert, en sessió extraordinària i urgent celebrada el dia quatre de juliol de dos mil vint-i-
quatre, (Minuta 08/24), i que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 

Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 
“El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, assenyala: El reglament el teniu a 

l’abast en K, podeu pegar-li una ullada, no sé si l’haureu vist, si teniu alguna pregunta. 
Simplement a l’igual que en altres qüestions estem posant ordre on no hi havia, no hi havia un 
reglament del menjador per tant es tenia que fer, s’ha fet i el teniu al vostre abast sempre per a 



 

millorar el funcionament dels serveis en aquest cas de millorar el funcionament del menjador 
escolar de l’Escoleta Infantil de La Torre.” 

 
. . . 

 
 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, 
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTES DE HECHO 
 

I.- Que por Resolución de la Alcaldía de fecha 12 de abril de 2024 se acordó: Abrir 
trámite de consulta pública previa, para recabar la opinión de los sujetos y las organizaciones 
más representativas potencialmente afectados por el futuro Reglamento del comedor escolar 
de la Escuela infantil La Torreta, para que expresen su opinión acerca de: a) Los problemas 
que se pretenden solucionar con la iniciativa. b) La necesidad y oportunidad de su aprobación. 
c) Los objetivos de la norma. d) Las posibles soluciones alternativas regulatorias y no 
regulatorias.  

 
 II.- Que el resultado de la consulta previa fue: la falta de opiniones en el correo de 
consulta y en el registro de entrada, durante los días del 18 de abril al 3 de mayo de 2024, 
según se desprende de los informes del informático municipal y del encargado del registro, 
ambos de fecha 6 de mayo de 2024, que obran en el expediente. 

 
III.- Que por Providencia de la Alcaldía de fecha 6 de mayo de 2024, se solicita que por 

los servicios jurídicos se emita informe sobre la legislación aplicable y el procedimiento a 
seguir. 

 
IV.- Que por los servicios técnicos de este Ayuntamiento se ha elaborado proyecto de 

Reglamento de comedor escolar.  
 
V.- Que existe informe de impacto de género del Proyecto de Reglamento de comedor 

escolar de la Escuela infantil la Torreta, de fecha 8 de mayo de 2024. 
VI.- Que existe informe de impacto sobre la adolescencia y la familia del Proyecto de 

Reglamento de comedor escolar de la Escuela infantil la Torreta, de fecha 8 de mayo de 2024. 
 
VII.- Que existe informe de análisis económico y de adaptación a los principios de la 

buena regulación de fecha 8 de mayo de 2024.  
 
VIII.- Que por Providencia de la Alcaldía de fecha 08 de mayo de 2024 se dispone la 

publicación del Proyecto de Reglamento del servicio de comedor escolar en la escuela de 
educación infantil La Torreta, con el objeto de dar audiencia a los ciudadanos afectados y 
recabar cuantas aportaciones adicionales puedan hacerse por otras personas o entidades por 
un periodo de 30 días naturales, asimismo, podrá también recabarse directamente opinión de 
las organizaciones o asociaciones reconocidas por la Ley que agrupen o representen a las 
personas cuyos derechos o intereses legítimos se vieren afectados por la norma y cuyos fines 
guarden relación directa con su objeto. La publicación se realizó el 09 de mayo de 2024 y el 
plazo de 30 días comprende el periodo del 09 de mayo al 10 de junio de 2024. 



 

 
 IX.- Que el resultado de la audiencia pública previa fue: la falta de opiniones en el 
correo de consulta y en el registro de entrada, según se desprende de los informes del 
informático municipal de fecha 13 de junio de 2024 y del encargado del registro de fecha 13 de 
junio de 2024, que obran en el expediente. 
  

X.- Que existe informe favorable de la Técnica del Servicio de Desarrollo Local y 
Servicios Públicos con el visto bueno del Vicesecretario de la Corporación, de fecha 28 de junio 
de 2024. 

 
FUNDAMENTOS JURÍDICOS 

 
A.- Legislación aplicable 
-Los artículos 4.1.a), 22.2.d), 25 (en su redacción dada por la LRSAL), 49, 65.2 y 70.2 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local -LRBRL-. 
- Los artículos 128, 129, 130 y 133 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento 
Administrativo Común de las Administraciones Públicas. 
- El artículo 56 RDLeg 781/1986, de 18 de abril, por el que se aprueba el Texto Refundido de 
las disposiciones legales vigentes en materia de Régimen Local. 
- Los artículos 14.11 y 19 de la Ley Orgánica de 22 de marzo. 
-Los artículos 45 y 48 de la Ley autonómica 9/2003, de 2 de abril. 
-El artículo 22 de la Ley Orgánica 1/1996 de 15 de enero. 
- La disposición adicional décima de la Ley 40/2003, de 18 de noviembre. 
- El Artículo 9.2.1 c) de la Ley 2/2015, de 2 de abril, de Transparencia, Buen gobierno y 
participación ciudadana de la Comunitat Valenciana. 
 
 
B.- Consideraciones jurídicas 
Los artículos 4.1.a) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen 
Local, y 128 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de 
las Administraciones Públicas, atribuyen a los Municipios la potestad reglamentaria y de 
autoorganización. En virtud de esta facultad, las entidades locales tienen capacidad para 
desarrollar, dentro de la esfera de sus competencias, lo dispuesto en las leyes estatales o 
autonómicas, pudiendo dictar disposiciones administrativas de carácter general y de rango 
inferior a ley, sin que, en ningún caso, estas disposiciones puedan contener preceptos 
contrarios a las leyes. 
 
Para llevar a efecto la regulación de la materia que se pretende y que es de competencia 
municipal, se requiere la elaboración, tramitación y posterior aprobación de un Reglamento, por 
ser una disposición administrativa de rango inferior a la Ley, de aplicación general en este 
Municipio. 
 
Conforme a los principios de buena regulación (necesidad, eficacia, proporcionalidad, 
seguridad jurídica, transparencia y eficiencia) previstos en el artículo 129 de la Ley 39/2015, de 
1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas, la 
entidad local viene obligada a observarlos como principios informadores de toda acción 
reglamentaria, debiendo quedar suficientemente justificada la adecuación del expediente de 
aprobación del Reglamento a estos principios. 
 
Asimismo, deberán cuantificarse y valorarse las repercusiones y efectos de esta iniciativa 
reglamentaria en caso de que afecte a los gastos o ingresos públicos presentes o futuros, 
supeditándose al cumplimiento de los principios de estabilidad presupuestaria y sostenibilidad 
financiera, conforme dispone el artículo 129 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del 
Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas. 
 
C.- Procedimiento de elaboración 
 

Respecto al órgano municipal competente para su aprobación, según lo establecido en 
el art. 22.2.d) LRBRL, es el Pleno del Ayuntamiento y no se requiere una mayoría cualificada 
para adoptar dicho acuerdo. 



 

  El procedimiento para su tramitación es el establecido con carácter general en los arts. 
49 y 70 LRBRL, debiendo tener presente también lo establecido en el artículo 133.1 de la Ley 
39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones 
Públicas, que exige que, con carácter previo a la elaboración del anteproyecto de reglamento, 
las Entidades Locales habrán de sustanciar una consulta pública, a través de su portal web, en 
la que se recabará la opinión de los sujetos y de las organizaciones más representativas 
potencialmente afectados por el  futuro reglamento, acerca de: 
- a) Los problemas que se pretenden solucionar con la iniciativa. 
- b) La necesidad y oportunidad de su aprobación. 
- c) Los objetivos de la norma. 
- d) Las posibles soluciones alternativas regulatorias y no regulatorias. 
 
Posteriormente, sin perjuicio de la consulta previa a la redacción del anteproyecto de 
reglamento, cuando la norma afecte a los derechos e intereses legítimos de las personas, se 
publicará el texto del proyecto de reglamento en el portal web de la correspondiente Entidad 
Local, con el objeto de dar audiencia a los ciudadanos afectados y recabar cuantas 
aportaciones adicionales puedan hacerse por otras personas o entidades. Asimismo, podrá 
recabarse directamente la opinión de las organizaciones o asociaciones reconocidas por ley 
que agrupen o representen a las personas cuyos derechos o intereses legítimos se vieren 
afectados por la norma, y cuyos fines guarden relación directa con su objeto, conforme al 
artículo 133.2 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de 
las Administraciones Públicas. 
 
La consulta, audiencia e información públicas señaladas deberán realizarse de forma tal que 
los potenciales destinatarios de la iniciativa reglamentaria y quienes realicen aportaciones 
sobre ella tengan la posibilidad de emitir su opinión, para lo cual deberán ponerse a su 
disposición los documentos necesarios, que serán claros, concisos y reunir toda la información 
precisa para poder pronunciarse sobre la materia, según exige el artículo 133.1 de la Ley 
39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones 
Públicas. 
Tal y como permite el artículo 133.4 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento 
Administrativo Común de las Administraciones Públicas, podrá prescindirse de los trámites de 
consulta, audiencia e información públicas citados en el caso de normas presupuestarias u 
organizativas de la Administración local o de las organizaciones dependientes o vinculadas a 
éstas, o cuando concurran razones graves de interés público que lo justifiquen.  
Asimismo, cuando la iniciativa reglamentaria no tenga un impacto significativo en la actividad 
económica, no imponga obligaciones relevantes a los destinatarios o regule aspectos parciales 
de una materia, podrá omitirse la consulta pública regulada en el artículo 133.1 de la Ley 
39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones 
Públicas. 
 
Respecto a la elaboración de informe sobre impacto de género debemos hacer mención a la 
siguiente legislación:  La Ley Orgánica 3/2007, de 22 de marzo, para la igualdad efectiva de 
mujeres y hombres en su artículo 19 establece que: << “Los proyectos de disposiciones de 
carácter general y los planes de especial relevancia económica, social, cultural y artística que 
se sometiendo a la aprobación del Consejo de Ministros deberán de incorporar un informe 
sobre su impacto por razón de género>>.   
 
El artículo 14.11 de la misma Ley establece como uno de los criterios generales de actuación 
de los poderes públicos: “La implantación de un lenguaje no sexista en el ámbito administrativo 
y su fomento en la totalidad de las relaciones sociales, culturales y artísticas. 
 
En el ámbito autonómico, la Ley 36/2016, de 29 de diciembre, de medidas fiscales, de gestión 
administrativa y financiera, y de organización de la Generalitat, modifica la Ley 9/2003, de 2 de 
abril, a través de su artículo 45 que añade un nuevo artículo 4 bis con la siguiente redacción:” 
Los proyectos normativos incorporarán un informe de impacto por razón de género que se 
elaborara por el Departamento o centro directivo que propone el anteproyecto de ley o proyecto 
de norma, plan o programa de acuerdo con las instrucciones i directrices que dicte el órgano 
competente en la materia y deberá acompañar a la propuesta desde el inicio de proceso de 
tramitación” . 



 

 
El artículo 48 de la Ley 9/2003, de 2 de abril, está dedicado al lenguaje no sexista en los 
escritos administrativos y establece que: “Las administraciones públicas valencianas pondrán 
en marcha los medios necesarios para que toda norma o escrito administrativo respete en su 
redacción las normas relativas a la utilización de un lenguaje no sexista”. 
 
Respecto a la elaboración de informe sobre impacto en la Familia, infancia y adolescencia 
debemos hacer mención a la siguiente legislación: 
 
La Ley Orgánica 1/1996, de 15 de enero, de Protección Jurídica del Menor, en su nueva 
redacción dada por la Ley 26/2015, de 28 de julio de modificación del sistema de protección a 
la infancia y adolescencia, establece en su artículo 22 quinquies que: “Las memorias del 
análisis de impacto normativo que deben acompañar a los anteproyectos de ley y a los 
proyectos de reglamentos incluirán el impacto de la normativa en la infancia y en la 
adolescencia”.  
 
Asimismo, la Ley 26/2015, de 28 de julio, ha añadido una nueva Disposición Adicional Décima 
a Ley 40/2003, de 18 de noviembre, de Protección a las Familias Numerosas por la cual: “Las 
memorias del análisis de impacto normativo que deben acompañar a los anteproyectos de Ley 
y a los proyectos de reglamentos incluirán el impacto de la normativa en la familia. 
 
Por tanto, la aprobación de las Ordenanzas y Reglamentos municipales, en general, se ajusta 
al procedimiento establecido en los artículos 49 y 70 LRBRL y artículo 133 LPACAP: 
 
-1. (En su caso): Consulta pública previa, a través del portal web del Ayuntamiento, para 
recabar la opinión de los sujetos y de las organizaciones más representativas potencialmente 
afectados. 
 
-2. Elaboración por los servicios municipales correspondientes, del texto articulado del Proyecto 
de Ordenanza o Reglamento. 
 
-3. Elaboración de los correspondientes informes sobre impacto de género e impacto en la 
Familia, infancia y adolescencia. 
 
-4.  Emisión de informe por Intervención por el que se cuantifiquen y valoren las repercusiones 
y efectos de la iniciativa reglamentaria en caso de que afecte a los gastos o ingresos públicos 
presentes o futuros, supeditándose al cumplimiento de los principios de estabilidad 
presupuestaria y sostenibilidad financiera, conforme dispone el artículo 129 de la Ley 39/2015, 
de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas. 
 
-5. Publicación del texto e información jurídica relevante, en el portal web correspondiente, con 
el objeto de dar audiencia a los ciudadanos afectados y recabar cuantas aportaciones 
adicionales puedan hacerse por otras personas o entidades. Asimismo, podrá también 
recabarse directamente opinión de las organizaciones o asociaciones reconocidas por la Ley 
que agrupen o representen a las personas cuyos derechos o intereses legítimos se vieren 
afectados por la norma y cuyos fines guarden relación directa con su objeto.  
 
-6. Previo dictamen de la Comisión Informativa, aprobación inicial por el Pleno, por mayoría 
simple. 
 
- 7. Información pública y audiencia a los interesados por el plazo mínimo de 30 días para la 
presentación de reclamaciones y sugerencias. El acuerdo de aprobación inicial se publicará en 
el portal web del Ayuntamiento, en el Tablón de Edictos y en el Boletín Oficial de la Provincia. 
 
- 8. Resolución de todas las reclamaciones y sugerencias presentadas dentro del plazo y 
aprobación definitiva por el Pleno. En el acuerdo inicial se puede establecer que, si no se 
presentan reclamaciones, la Ordenanza o Reglamento se considerará aprobada 
definitivamente de forma automática, a estos efectos se extenderá por Secretaría la 
certificación acreditativa de la elevación a definitiva de la aprobación inicial. 
 



 

- 9. Publicación del acuerdo y texto íntegro de la Ordenanza o Reglamento en el portal web del 
Ayuntamiento, en el Tablón de Edictos y en el Boletín Oficial de la Provincia. Las ordenanzas, 
incluidos el articulado de las normas de los planes urbanísticos, así como los acuerdos 
correspondientes a éstos cuya aprobación definitiva sea competencia de los entes locales, se 
publicarán en el portal web del Ayuntamiento, en el Tablón de Edictos y en el Boletín Oficial de 
la Provincia o Comunidad Autónoma y no entrarán en vigor hasta que se haya publicado 
completamente su texto y haya transcurrido el plazo previsto en el artículo 65.2 LRBRL, es 
decir, una vez hayan transcurrido 15 días contados desde la recepción por la Administración 
del Estado y la de las Comunidades Autónomas, de la comunicación del acuerdo municipal que 
debe remitirles el Ayuntamiento. 
 

****** 
 

Visto que se ha realizado la consulta pública previa y que se han elaborado por los 
servicios municipales el texto articulado de Proyecto de Reglamento y los informes sobre 
impacto de género e impacto en la Familia, infancia y adolescencia e informe sobre repercusión 
y efectos de la iniciativa reglamentaria y que se ha realizado la audiencia pública, sin que se 
hayan presentado alegaciones, 
 

El Pleno de la Corporación acuerda: 
 

PRIMERO. - Aprobar provisionalmente, constando el voto favorable de los miembros 
presentes, el Reglamento del servicio de comedor escolar en la escuela de educación infantil 
La Torreta, cuyo texto es el siguiente: 
 

REGLAMENTO DEL SERVICIO DE COMEDOR   ESCOLAR EN LA ESCUELA DE 
EDUCACIÓN INFANTIL LA TORRETA. 

PREÁMBULO 

El Ayuntamiento de Canals, es titular de la Escuela de Educación infantil La Torreta, para 
alumnos de 1 a 3 años.  

Con el fin de proporcionar un servicio integral a los alumnos y sus familias, decide poner en 
funcionamiento el servicio de comedor escolar. Se tratará de un servicio voluntario y 
complementario de la Educación infantil, cuyo objetivo es el proporcionar tanto alimentación 
como vigilancia y atención educativa a los alumnos, para de esta manera facilitar a los padres 
y tutores la compatibilidad entre obligaciones laborales y el cuidado de sus hijos.  

Mediante el presente Reglamento se pretende regular, atendiendo a los principios de la buena 
regulación, (necesidad, eficacia, proporcionalidad, seguridad jurídica, transparencia y 
eficiencia), las diferentes situaciones jurídicas y de hecho que plantea el funcionamiento del 
comedor, aglutinando de manera que resulte fácilmente accesible y comprensible, las 
principales cuestiones que pueden plantearse con relación al uso del servicio, tanto por 
quienes sean usuarios del servicio como por los que  pretendan acceder al mismo.  

 

ARTÍCULO 1. NATURALEZA Y ESTABLECIMIENTO DEL SERVICIO. 

 

El comedor escolar de la Escuela Infantil La Torreta de Canals es un servicio complementario 
que ofrece el Ayuntamiento de Canals como instrumento   educativo y de servicio a las familias, 
de carácter voluntario. 

El servicio de comedor escolar comprende tanto la alimentación del alumnado usuario como la 
vigilancia y la atención educativa del mismo, durante todos los días lectivos del curso escolar. 

La utilización por el alumnado del servicio de comedor escolar se regirá por las normas 
contempladas en el presente reglamento y en la norma reguladora del precio público por 
prestación del servicio de escuela infantil municipal. 

 

ARTICULO 2. OBJETIVOS DEL SERVICIO DE COMEDOR 

 

El comedor escolar es un servicio educativo complementario que atiende a los siguientes 
objetivos: 



 

2.1. Educación para la Salud: 

a) Fomentar y desarrollar hábitos personales de higiene y buena alimentación como base de 
una correcta Educación para la Salud. 

b) Poner en práctica normas higiénicas, adquiriendo hábitos de higiene personal antes, 
durante y después de las comidas. 

c) Mantener un comportamiento correcto en la mesa. 

d) Valorar la importancia de una dieta equilibrada. 

e) Iniciarse en hábitos alimentarios saludables apropiados a su edad. 

f) Interesar a las familias en los beneficios que puedan obtenerse de una colaboración 
conjunta con los responsables del Comedor, tanto en lo referido a su educación nutricional 
como al desarrollo de hábitos saludables. 

g) Concienciar a la familia en los patrones de conducta adquiridos en el comedor del Centro 
Educativo y la importancia de continuar con los mismos en su hogar. 

2.2. Educación para la Convivencia: 

a) Adquirir y poner en práctica hábitos de convivencia y cooperación en las tareas comunes. 

b) Despertar en el alumnado el espíritu de cooperación, implicándolos, según sus 
posibilidades, en tareas de servicio de Comedor: poner y retirar el servicio, 

c) Fomentar el compañerismo y las actitudes de respeto y tolerancia hacia todo el colectivo de 
la Comunidad Escolar. 

d) Lograr un ambiente sin mucho ruido, evitando gritos y dialogando de forma distendida. 

e) Cuidar y respetar los locales, mobiliarios, enseres y utensilios de uso común. 

 

ARTÍCULO 3. RÉGIMEN DE UTILIZACIÓN DEL COMEDOR. 

 

1.- La utilización del servicio complementario del comedor escolar supone la aceptación por 
parte de las familias usuarias del presente reglamento y de las cuotas aprobadas en la Norma 
reguladora del precio público por prestación del servicio de escuela infantil municipal. 

2.- El servicio de comedor escolar comenzará el primer día lectivo de septiembre y finalizará 
el último día del mes de julio, siempre que hayan solicitado el servicio un mínimo de 10 
usuarios. 

3.- Pueden acogerse al servicio de comedor escolar el alumnado matriculado en el centro que 
así lo solicite y siempre que haya   plazas vacantes. 

4.- El alumnado del centro podrá utilizar el servicio de comedor en alguna de las siguientes 
modalidades: 

a) Por curso completo. 

b) De forma esporádica  

5.- Por curso completo: 

Para la utilización del servicio de comedor escolar por curso completo, se presentará la 
solicitud en el periodo de matriculación. 

6. Oferta de plazas para utilización de forma esporádica: 

Podrán hacer uso eventual del servicio de comedor escolar el alumnado que así lo solicite, 
siempre que haya plazas vacantes. Para ello deberán comunicarlo al tutor/a o a la dirección 
del centro como mínimo el día anterior. Si se plantea la situación de querer utilizar el comedor 
por mes completo, deberán notificarlo a la dirección del centro con 15 días de antelación y se 
procederá si existen plazas vacantes. 

8.- El horario del servicio de comedor se extenderá desde las 12 horas hasta las 15 horas. 

9.- Menús: El servicio de comedor escolar ofertará un único menú, con las únicas excepciones 
señaladas más adelante en el artículo 7º. 



 

11.- El servicio de comedor es prestado por una empresa, contratada por el Ayuntamiento de 
Canals. 

12.- Los precios del servicio de comedor escolar aparecen en la norma reguladora del precio 
público por prestación del servicio de escuela infantil municipal.  

 

 ARTÍCULO 4. INSCRIPCIÓN, MODIFICACIÓN Y BAJAS. LÍMITE DE PLAZAS. 

 

a) INSCRIPCIÓN 

Todas las familias que deseen utilizar el servicio de comedor escolar durante el curso 
completo, deberán solicitarlo por escrito en el formulario que se les facilitará en la escuela 
infantil en el momento de la matriculación, acompañando a la solicitud el documento de 
autorización para la domiciliación bancaria y la hoja de información complementaria que será 
facilitada por el centro. 

 

b) CRITERIOS PREFERENCIALES DE INSCRIPCIÓN 

El número máximo de usuarios del servicio de comedor será: 

- 30 plazas para alumnado del tramo 1-3 años, de las cuales, 25 se reservarán para 
alumnado fijo de todo el curso y 5 plazas se reservarán para alumnado eventual. 

En el supuesto de que las solicitudes superen el límite máximo de plazas disponibles, la 
admisión al comedor se regirá por los siguientes criterios preferenciales: 

Solicitudes recibidas en el periodo ordinario que se establezca: 

1. Alumnado beneficiario de ayuda asistencial de comedor. 

2. Mujeres que sean víctimas de violencia de género. 

3. Existencia de hermanos o hermanas matriculados en el centro. 

4. Padre, madre o tutores legales trabajadores en el centro docente. 

5. Padres/tutores trabajadores ambos que demuestren incompatibilidad horaria de dicho 
trabajo con el horario escolar de su hijo/a 

6. Familia monoparental. 

7. Condición legal de familia numerosa. 

8. Concurrencia de discapacidad en el alumnado, en sus padres, madres, tutores, hermanos o 
hermanas. 

9. Sorteo, utilizando la misma letra que surja en el sorteo efectuado por la Conselleria 
competente en materia de educación en el que se elija la letra a partir de la cual se 
asignarán las plazas para el proceso de admisión. 

Solicitudes recibidas fuera del periodo ordinario de admisión: 

Por orden de llegada, siempre que haya vacantes 

 

c) BAJAS Y MODIFICACIONES. 

Las bajas y modificaciones de la utilización del servicio deberán comunicarse a la Dirección de 
la Escuela infantil antes del día 15 del mes anterior a aquel en el que van a surtir efecto. En 
caso contrario se abonará la mensualidad correspondiente integra en las mismas condiciones 
del mes anterior. 

Las bajas y modificaciones en el servicio se formalizarán en documento que se facilitará 
también en la Dirección del centro. 

 

d) SUSPENSIÓN DEL DERECHO DE ASISTENCIA AL COMEDOR POR RAZONES 
SANITARIAS 

El alumnado se abstendrá de utilizar el servicio de comedor escolar en caso de cursar alguna 
enfermedad que pueda extenderse a los demás usuarios o usuarias (varicela, gripe, etc.). 



 

e) AUSENCIAS AISLADAS 

Con carácter general, las ausencias aisladas del alumnado al comedor no podrán ser 
descontadas. 

Con carácter excepcional, a instancia del beneficiario o beneficiaria del servicio, cuando por 
prescripción médica el/la usuario/a del comedor escolar no pueda hacer uso del servicio 
durante, al menos cinco días continuos, previo informe de la dirección del centro, será abonado 
el coste de las correspondientes minutas alimenticias no consumidas. 

 

ARTÍCULO 5. DERECHOS Y OBLIGACIONES DE LOS PADRES, MADRES O TUTORES DE 
LOS ALUMNOS USUARIOS. 

 

1. Obligaciones de los padres, madres o tutores. 

a) Cooperar en el adecuado cumplimiento de las normas establecidas, respetando el presente 
reglamento. 

b) Fomentar en sus hijos/as o pupilos/as actitudes de colaboración, solidaridad y 
convivencia. 

c) Estar al corriente de los pagos de cuotas, y efectuar el mismo mediante el sistema 
establecido el Ayuntamiento de Canals. 

d) Comunicar al Centro, por escrito, las posibles alergias alimentarías, régimen especial por 
razón dietética o por otros motivos y cualquier otra incidencia que pueda afectar a la 
correcta prestación del servicio. 

e) Comunicar con antelación suficiente las asistencias al comedor, en el caso de asistencia 
esporádica, y las inasistencias al mismo, en el caso de asistencia regular. 

f) Cumplimentar la ficha de información sanitaria antes de utilizar el servicio de comedor. 

2. Derechos. 

a) Los padres, madres o tutores del alumnado usuario tiene derecho a conocer con la debida 
antelación los menús que se servirán en el comedor. 

b) Conocer, en la forma que se determine por el centro, el desarrollo y comportamiento de sus 
hijos o hijas en el servicio de comedor. 

 

ARTÍCULO 6. DERECHOS DEL ALUMNADO USUARIO 

 

1. A todos los usuarios del comedor escolar les asisten los siguientes derechos: 

a) Recibir el menú escolar en las condiciones establecidas en este reglamento 

b) El alumnado usuario del comedor estará atendido por la empresa con la que el 
Ayuntamiento contrate el servicio, entre la finalización de la sesión matinal y el inicio de 
la sesión vespertina de clases. Además, en el horario de comida, contará con la 
colaboración de los educadores/as de cada centro. 

c) Recibir la formación adecuada para aprender hábitos saludables y mantener un buen 
comportamiento. 

2. Reglas de comportamiento en el comedor escolar 

a) La comida transcurrirá en un clima de orden y tranquilidad, valorando la edad del 
alumnado. 

b) Al alumnado, le servirá la comida y le ayudará los monitores/ as. 

c) No se manipulará la comida con las manos ni se tirará al suelo 

d) Los alumnos/as contarán con ropa de repuesto para que en caso de necesidad puedan 



 

cambiarse. 

e) Al alumnado se le enseñará a respetar las normas higiénicas básicas: lavarse las manos 
antes y después de la comida. 

f) Cada niño/a ocupará el lugar que se les asigne en el comedor por los responsables. 

g) El alumnado deberá comer de todos los platos que se sirvan, atendiendo la cantidad 
según sus circunstancias, pero sin rechazar ningún alimento, a no ser por causas 
justificadas. 

 

ARTÍCULO 7. MENÚS OFERTADOS EN EL COMEDOR ESCO LAR. 

 

1. El comedor escolar ofertará un único menú para todos los alumnos/ as usuarios/as del 
servicio de comedor escolar. 

2. La última semana de cada mes se hará llegar a las familias de usuarios/as fijos/as el menú 
diseñado para el mes o meses siguientes. 

3. Se establecen las siguientes excepciones al citado menú único: 

a) Dietas blandas por molestias gastrointestinales temporales: 

Para alumnos y alumnas con problemas gastrointestinales transitorios, bajo prescripción 
médica y avisando con la antelación debida en la Dirección del Centro (el día anterior 
antes de las 9:30 horas). 

b) Alumnos y alumnas con alergias leves: Podrán hacer uso normal del comedor, 
consumiendo el menú establecido para todos los alumnos/as usuarios/as del servicio, 
excepto los días en los que el menú incluya alguno de los componentes a los que sean 
alérgicos, en cuyo caso dispondrán de un menú alternativo.  

Deben presentar el pertinente certificado médico en la Dirección del Centro al apuntar al 
alumno o alumna al servicio de comedor. 

Se adjuntará justificante médico a la ficha médica; en caso contrario deberán probar de todo. 

c) Alumnos y alumnas alérgicos a determinados alimentos o que padezcan intolerancias que 
puedan afectar gravemente a su salud, o cualquier enfermedad o trastorno importante que 
precise de una alimentación específica, adjuntar justificante médico (celiaquía, diabetes) 

d) Dietas específicas que respetan diferentes creencias religiosas y culturales (vegano, 
vegetariano, halal) 

 

ARTÍCULO 8. ADMINISTRACIÓN DE MEDICAMENTOS EN EL COMEDOR. 

 

a) El niño o la niña que esté enfermo o enferma no podrá asistir a  la escuela. 

b) En caso de enfermedad o accidente sobrevenido en el centro y tras las primeras 
atenciones en el mismo, se avisará lo antes posible a los padres, madres, tutores/as o 
representantes legales, si presenta síntomas de gravedad el personal de la escuela trasladará 
directamente al alumno/a al centro sanitario más próximo. 

c) Se evitará que los tratamientos médicos de los niños y niñas se realicen en la escuela. En 
el caso que los menores tengan que tomar algún medicamento sus padres, madres o 
tutores/as legales procurarán distribuir las tomas de forma que no coincida con el horario 
escolar. 

d) En todo caso, los monitores/as de comedor actuarán según lo dispuesto en: 

-   El reglamento de funcionamiento interno de la escuela municipal de primer ciclo de 

educación infantil "la Torreta", de Canals. 

- La RESOLUCIÓN de 1 de septiembre de 2016, de la Conselleria de Educación, 
Investigación, Cultura y Deporte, y de la Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública, por 
la cual se dictan instrucciones y orientaciones de atención sanitaria específica en centros 



 

educativos para regular la atención sanitaria al alumnado con problemas de salud crónica en 
horario escolar, la atención a la urgencia previsible y no previsible, así como la administración 
de medicamentos y la existencia de botiquines en centros escolares. 

 

ARTÍCULO 9. ACTUACIONES ANTE EL IMPAGO DE RECIBOS 

 

1.- Lo recibos mensuales deberán estar necesariamente domiciliados en cuenta bancaria. Se 
pasará el cargo la primera quincena del mes siguiente del uso del servicio. 

2.- La obligación de pago nace en el momento de la formalización de la matrícula del servicio 
de comedor escolar. 

Con carácter excepcional, a instancia de la familia beneficiaria del servicio, cuando por 
prescripción médica el/la usuario/a del comedor escolar no pueda hacer uso del servicio 
durante, al menos cinco días consecutivos, previo informe del Departamento de Educación, 
será abonado el coste de las correspondientes minutas alimenticias no consumidas. 

3.- Las bajas del servicio de comedor escolar deberán comunicarse a la Dirección del centro y 
surtirán efecto al mes siguiente de su comunicación. 

4.- El retraso en el pago de dos mensualidades determinará la pérdida de la plaza en el 
servicio de comedor escolar. 

6.- No podrá ser usuario del comedor el alumno o alumna que al inicio del mismo tuviese 
impagados recibos de comedor del curso o  cursos anteriores. 

 

ARTÍCULO 10. DEVOLUCIÓN TOTAL O PARCIAL DE CUOTAS 

1.- Las altas y bajas del servicio se formalizarán de acuerdo con lo señalado en el artículo 4 c) 
de este Reglamento. La comunicación de la baja voluntaria, se deberá comunicar antes del día 
15 del mes anterior a que se cause baja. 

2.- En las salidas en las que el servicio de comedor suministre picnic a los usuarios/as del 
servicio, el rechazo de éste por llevar el alumno su propio picnic, no implicará la devolución del 
importe del comedor. 

 

ARTÍCULO 11. LOS MONITORES/AS RATIO 

 
Para alumnos de 1 a 3 años, se establecerá una ratio de:1 monitor/a: por cada 10 alumnos/as 
o fracción superior a 5. 

 

Todo ello sin perjuicio de las Órdenes de funcionamiento que la Conselleria de Educación 
dicte sobre este asunto. 

RESPONSABILIDADES DE LOS MONITORES/AS 

 

a) En el horario de comedor el alumnado de este servicio estará acompañado por sus 
monitores/as, durante y después de comer. 

b) Prestarán atención a la limpieza e higiene de los escolares, antes y después de comer. 

c) Procurarán que los escolares coman los menús completos, incluso aquellas comidas que 
les son menos apetitosas pero que son imprescindibles para su crecimiento. 

d) Los monitores/as controlarán que el alumnado con alergias declaradas coma los menús 
alternativos. 

e) Los monitores/as, en caso de accidente o necesidad de administrar medicación, se 
ajustarán al artículo 8 del presente Reglamento. 

f) Después de comer asearán a los niños/as y los llevarán a dormir. 

g) Se pondrán en contacto con la familia cuando detecten que algún menor presenta 
síntomas de enfermedad u otra situación en la que se vea la necesidad de realizar dicha 
llamada por propia seguridad y atención al alumno. Se informará de esta circunstancia al 
Coordinador/a de Comedor, quien lo pondrá en conocimiento de los Tutores 
correspondientes. 

h) Se ajustarán escrupulosamente a las normas de comedores escolares en cuestión de 



 

manipulación de alimentos. 

 

ARTÍCULO 12.- COORDINADOR DE COMEDOR 

Como su nombre indica, coordinará el funcionamiento y la organización dentro del comedor. 

- Colaborará con los monitores/as y con los educadores/as del centro 

- Será la persona que realice las tareas de enlace del servicio de comedor con los padres. 

DISPOSICIÓN ADICIONAL PRIMERA. 

En lo no previsto expresamente en el presente Reglamento se estará a lo dispuesto en la 
normativa sectorial específica, en la Ley /1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de 
Régimen Local, Reglamento de Organización y Funcionamiento y Régimen Jurídico de las 
Entidades Locales, y en la Ley 39/15, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo 
Común de las Administraciones Públicas. 

 

DISPOSICIÓN ADICIONAL SEGUNDA. 

El procedimiento de revisión o modificación del Reglamento se ajustará a lo dispuesto en el 
artículo 49 de la Ley 7/1985, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 

 

DISPOSICIÓN FINAL 

Este Reglamento, una vez aprobado, entrará en vigor una vez transcurrido el plazo indicado 
en el artículo 65.2 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, de Bases de Régimen Local. 
 
 

******** 
SEGUNDO. - Someter el apartado primero de este acuerdo, al periodo de información 

pública establecido en el art. 49 b de la Ley de Bases de Régimen Local, en el tablón de 
anuncios de la Corporación, en el portal Web del Ayuntamiento y en el Boletín Oficial de la 
Provincia de Valencia, durante un período de treinta días hábiles durante los cuales las 
personas interesadas podrán examinar el expediente y presentar las reclamaciones que 
estimen oportunas al Pleno de la Corporación.  
 

TERCERO. -  El acuerdo se considerará definitivamente aprobado, si durante el citado 
periodo no se presentan reclamaciones, a tal efecto el Alcalde elevara el acuerdo a definitivo y 
ordenará su publicación, con el texto íntegro del Reglamento, en el Boletín Oficial de la 
Provincia, en el tablón de anuncios municipal y en el portal Web del Ayuntamiento 
 

En caso de que se presenten reclamaciones, se elevará al Pleno de la corporación, en 
el plazo de un mes, propuesta de estimación o desestimación de las mismas y de aprobación 
definitiva que se publicará de la misma manera. Remitiéndose copia a la Administración del 
Estado y de la Comunidad Autónoma.” 

 
 4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’ECONOMIA I 
ESPECIAL DE COMPTES: 
 

4.1 PROPOSTA DE ALCALDÍA EN RELACIÓ A LA MODIFICACIÓ DE LA NORMA 
REGULADORA DEL PREU PÚBLIC DEL SERVEI DE LA ESCOLA INFANTIL MUNICIPAL 
(EXP. 1815969E). 
 
 Es dóna compte de la proposta (original en castellà) que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Informativa Municipal d’Economia i Especial de Comptes, en sessió ordinària 
celebrada el dia 1 de juliol de 2024, Minuta 9/2024,i que se sotmet a votació en el present punt. 

 
. . . 

 
Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 
“El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, manifesta: Ací exactament el mateix. 

Teniu el que és el preu públic de l’escoleta que malgrat que molts dieu que no serà ni pública, 
ni serà gratuïta, ni tot açò doncs, bé, havem de dir que hui mateix s’ha signat ja el contracte 



 

amb l’empresa que va a gestionar l’Escoleta Infantil de La Torre. Es va a fer un seguiment per a 
que no ens passe el que ens va passar temps enrere, es va a fer un seguiment anual, per a 
que l’empresa complisca amb el que ha signat. En el moment que no complisca 
automàticament l’Ajuntament va a actuar.  

Vos he de dir que tots els usuaris i usuàries, no sé si algú d’ací ho serà, és 
completament gratuïta. És completament gratuïta, a l’usuari o usuària no li va a costar ni un 
euro, no s’ha de pagar cap tipus de matricula de res, en quant al material escolar i el baby, que 
sí que hi ha un preu públic, nosaltres anem a subvencionar-ho amb la qual cosa tampoc els 
usuaris van a haver de desemborsar cap euro. En quant a les millores hem de dir-vos que 
tenim una de les millores que és la possibilitat de l’escoleta matinera. Un dels avantatges 
respecte a altres sessions que es podien fer és que l’immoble va a continuar sent municipal, si 
s’haguera cedit a la Comunitat Valenciana haguérem perdut eixe immoble. L’empresa que ho 
gestiona estarà plenament vigilada des de l’Ajuntament de Canals, ja sabeu que és un 
contracte anual. També, hem aconseguit que les treballadores continuen formant part de 
l’escoleta ja que és molt important per a que els xiquets i les xiquetes que formen part de 
l’escoleta eixa proximitat del seu mestre, la seua mestra, la seua educadora, és imprescindible. 
De fet, totes les xiques, són sis o set xiques de l’escoleta, han sigut subrogades per l’empresa. 
Si haguérem fet la cessió a la Generalitat Valenciana açò no haguera pogut ser possible. Com 
dèiem, la gratuïtat al cent per cent en aquesta legislatura. Hem tingut la sort de que el govern 
valencià, ja cadascú s’ha de donar les medalles que corresponen, van a donar molts diners a 
les escoletes infantils, amb la qual cosa també a la nostra li van a donar molts diners. A més a 
més, enguany no es va tindre en compte la qüestió d’hisenda ni la qüestió econòmica. Tots els 
xiquets per igual van a rebre els mateixos diners, amb la qual cosa tot és més senzill i més fàcil. 
Es van a rebre molts diners per xiquet, vora a tres cents euros de subvenció de la Conselleria. 
Continuem amb el servei de menjador.  

Un altre avantatge que anem a tindre és que l’escoleta infantil va a fer horari laboral per 
a la conciliació, que moltes vegades parlem de conciliació i de vegades no ho apliquem. Horari 
laboral i no escolar amb la qual cosa tots els xiquets i les xiquetes i les seues famílies van a 
tenir molta més disponibilitat de poder gaudir del servei de l’escoleta infantil.  

Després l’escoleta matinera i, a més, enguany anem a rebre una de les subvencions 
més altes que mai la Conselleria o el Govern valencià ha donat per a aquest tipus de serveis. 
Així que la veritat és que estem molt contents des d’aquest equip de govern per l’empresa que 
va a gestionar l’escoleta infantil, molt contents i contentes de que les treballadores hagen pogut 
conservar el seu lloc de treball, molt contents i contentes de que són vora cent xiquets i 
xiquetes que han esgotat totes les places, molt contents de que va a ser gratuïta cent per cent i 
que cap pare ni mare va a pagar ni un euro pel servei de l’escoleta. Està apuntant-me Nacho, 
Pasqua i Nadal sí, al ser eixos dies laborals tots eixos dies que l’escola va a estar tancada per 
ser horari escolar, l’escoleta estarà oberta perquè és un calendari laboral. Aleshores pensem 
que tot han sigut avantatges, pensem que la gestió malgrat les crítiques rebudes no ha sigut 
dolenta, creguem que és positiva per tot el que vos hem comentat i els resultats, com tots ho 
veurem de manera immediata.  

Així que, com deia, molt contents i contentes, ara que tot ixca bé, que les famílies 
estiguen molt contentes i molt a gust i, els xiquets i les xiquetes, que per a això es fa. Que ho 
gaudisquen perquè això serà beneficiós per a totes i per a tots. 

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, indica: 

Deixar clar també que aquest any serà privada la gestió, empresa privada. Que les 
treballadores i vaja per davant i jo he pogut comprovar fan una tasca perfecta, així és. Que va a 
subrogar l’empresa? Sí, però no sé si assegurarà tot l’any a estes treballadores. És més, si a 
l’any que ve es planteja fer-la municipal, estes treballadores que treballen molt bé, hauran de 
presentar-se a un concurs oposició on entrarà també altra gent que també es disputarà eixe 
lloc de treball. Per tant, anem a dir les coses clares, estes treballadores van a treballar si 
l’empresa així ho estipula un any o un curs acadèmic però, si a l’any que ve voleu igual donar-
li-ho o bé municipalitzar-la estes persones hauran de entrar a competència competitiva, o 
alguna cosa així és diu, o a una oposició on també hauran de veure’s amb altres persones que 
també tindran el seu dret. Pel que fa al menjador, sí que ha augmentat el preu del menjador. 
També va a subvencionar-ho l’Ajuntament? Els babys i el material haveu dit que sí que va a 
subvencionar-se, el menjador també?  

 



 

El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, manifesta: (intervenció que no 
s’escolta). 

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, 

assenyala: Val  però sí que munta a un preu, val.  
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, explica: (intervenció que no 

s’escolta). 
 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, indica: Ja, 

però com no s’ha parlat. Està clar.  
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, expressa: (intervenció que no 

s’escolta). 
 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, manifesta: 

Sí, sí, però com no s’ha comentat jo ho he comentat també. Perdó. Jo ho he comentat també 
damunt i esperem des del grup municipal Compromís que vaja molt bé. Faltaria més, sobretot 
per les treballadores i per al servei dels xiquets i xiquetes del poble. Però clar, hem de deixar 
clares unes coses. I, després, en la passada legislatura es va posar damunt de la taula esta 
proposta de que fora de Conselleria i, a última hora malgrat estar en el pressupost de 
Conselleria plasmat, es va tirar cap arrere.  

 
El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, indica: Gràcies Edu per la 

informació, pareix ser que..., no sé si Suma’t continua o si açò ho té el Partit Popular però 
t’alegres molt de tota la gestió de les Conselleries del Partit Popular.  

 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, expressa: Jo m’alegre de que siga qui 

siga si es fa la cosa bé, és fa la cosa bé i s’ha de reconèixer. No sé si vosaltres sou capaços de 
reconèixer que quan un govern, siga el que siga, de l’etiqueta que siga, fa les coses bé, 
almenys, reconèixer-ho i crec de fet ahí estan els diners, que mai en la història hem rebut tants 
diners com ara. No, simplement era per fer eixe parèntesi, val, disculpa.  

 
 El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, indica: Bé, evidentment nosaltres 

també i ho hem demostrat, ens alegrem quan governs d’un altre partit polític ho fan bé. Crec 
que ho hem dit ací moltes vegades i he rebut crítiques particulars per fer-ho, però a mi no em 
cauen les prendes per reconèixer quan les coses es fan bé.  

Ara bé, també ens alegrem de que gran part de les propostes que ha dut el Partit 
Socialista durant aquests últims anys estiguen aplicant-se ara. També ens alegrem de que la 
Conselleria d’Educació reculla aquella proposta del botànic de fer gratuïta l’escola infantil, 
perquè era una proposta que vam iniciar nosaltres malgrat que no va revalidar el govern. 
Nosaltres reivindiquem i reivindicarem sempre que l’Escoleta Infantil de La Torreta ha de ser 
pública i municipal. Això per a nosaltres és una línia roja i creiem que, ja ho he dit en diverses 
ocasions, que s’ha perdut l’oportunitat. Sí, ara s’han subrogat les treballadores que fan un 
magnífic treball sí, però com bé diu Mai, no està garantida la continuïtat per a tot l’any ni per al 
següent. Tot dependrà de com vaja el servei. Si el servei econòmicament no va bé perquè ha 
hagut una baixa molt gran en la licitació o perquè pugen els costos o per qualsevol raó, 
l’empresa lliurement, perquè així li ho permeteix la legislació, podrà acomiadar a les 
treballadores que crega. Per tant, les medalles d’aquesta gestió doncs jo me les posaria al final, 
quan el servei el podem avaluar, quan haja prestat l’empresa i de més. Si al cap i a la fi esta 
pujada del preu del menjador va a repercutir directament en les famílies i l’Ajuntament no va a 
subvencionar-ho, creiem que per una de les modificacions de crèdit que van a portar-se més 
endavant i se’ls va vendre que gràcies a l’externalització d’esta escoleta l’Ajuntament de Canals 
anava a estalviar-se molts diners, doncs creguem que serà possible que aquesta despesa 
l’assumisca l’Ajuntament al cent per cent. Pot ser una proposta que li la llancem a vostè com a 
regidor d’Educació.  

 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, indica: Gràcies per dir que soc regidor 

de Suma’t. Per al·lusions, no sé Cristian, moltes vegades volem municipalitzar les coses però 
les qüestions econòmiques i els impediments de l’administració ens ho impedeixen. Moltes 



 

vegades fem brindis al sol per a que la gent ens escolte i, a vegades, no deguem de dir eixes 
coses perquè a la millor quan un entra a formar part d’un govern es pot donar compte de que la 
regla de gasto la tens molt elevada, més d’un cinquanta dos per cent del teu pressupost el tens 
destinat a personal i ja la llei no et permet contractar més treballadors públics. Després, també 
et trobes en que molts tècnics et diuen que és una competència impròpia, tu vols municipalitzar 
alguna cosa. No és fàcil, no és fàcil. I jo t’ho promet, si algun dia tu entres a governar 
m’agradaria veure com municipalitzes l’escoleta infantil i municipalitzes molts altres serveis que 
continuen sent impropis, que no deguem d’assumir nosaltres i que l’Ajuntament de Canals està 
assumint. M’agradaria veureu quan tingues l’oportunitat i si saps la manera i forma de 
municipalitzar-la que ens ho digues, ací tens a la interventora, al secretari i ells també a la 
millor doncs escolta, si els dones una bona idea igual ho accepten i ens donen la possibilitat de 
dur-ho a terme. Però, vist el vist, pense que després de la situació que hem tingut, de tot el que 
hem arrossegat, de tot el que hem viscut ara poder donar una solució una tranquil·litat i una 
estabilitat després de tot el que hem passat doncs jo crec que és bo. No sé a Mai qui li ha dit 
que d’ací un any anem a municipalitzar l’escoleta...  

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, manifesta: 

(intervenció que no s’escolta).  
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, assenyala: No, no perdona per 

al·lusions, quan acabe jo, per al·lusions igual que..., no, no. No, no, és que com Cristian diu... 
 
 El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, indica: Acabem, acabem. 
  
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, expressa: Aleshores no sé qui li ho 

haurà dit. Però bé, jo simplement he dit que... 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, manifesta: 

(intervenció que no s’escolta).  
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, indica: No, jo en el meu programa 

electoral. Disculpa, el programa electoral de Suma’t en cap moment va dir res del que anava a 
fer en l’escoleta infantil.  

 
El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, assenyala: Per favor, anem a cenyir-nos un 

poc a la resposta, Edu.  
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, indica: No, jo te dic a qui li ho he 

escoltat dir allò de la municipalització a l’any.  
 
El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, expressa: Per favor Edu, anem a cenyir-nos 

a la resposta.  
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, indica: Va Cristian, res, que el dia que 

governes jo estaré al teu costat per a que m’expliques i em digues com municipalitzes 
l’Escoleta Infantil de La Torre.  

  
El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, expressa: Bé, com són diversos criteris i ací 

estaríem dies i dies parlant del mateix anem a passar a la votació.” 
. . . 

 
 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 9, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); Vots en contra: 7, 
corresponents als Srs./Sres.: D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos 
Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal Socialista de Canals); Dª María 
José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i Maria Carmen Bru Garcia (del Grup 



 

Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); Abstencions: 1, corresponent al Sr. D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox). 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTES 

I. Consta un texto en vigor desde el día siguiente a su publicación el 28/8/1998 del precio 
público del servicio de Escuela infantil municipal. BOP nº 97. 

II. Se han producido 2 modificaciones de la citada norma reguladora, publicadas en el 
BOP nº 174 de 23/7/2008 y en el BOP nº 93 de 16/5/2018. 

III. El aumento de costes y la aparición de nuevos servicios propician la modificación 
puntual del citado texto. 

IV. Que se propone la siguiente modificación del artículo 3 de la Norma reguladora del 
precio público del servicio de Escuela infantil municipal, con el siguiente tenor: 

Artículo 3.-Cuantía  

La cuantía del precio público regulado en esta norma será el siguiente:   

Epígrafe Importe  

1.- Servicio de escuela infantil    

a) Mensualidad ordinaria (Sep./junio)  
140€/mes  

b) Julio (1/2 jornada)  

70€/mes  

2.- Servicio de comedor    

a) Diario  8€/día  

b) Mensual 130€/mes 

3.- Material escolar 60€ 

4.- Babi 23€ 

      V.- Que existe informe de la Técnica del Servicio de Desarrollo Local y Servicios Públicos 
con el visto bueno del Vicesecretario de fecha 3 de mayo de 2024.   

      VI.- Que existe informe favorable de la Intervención municipal de fecha 20 de mayo de 
2024.  

FUNDAMENTOS JURÍDICOS 

A.- Los arts. 41 al 47 y 127 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el 
que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales.  

 
B.- Los arts. 24 al 27 de la Ley 8/1989, de 13 de abril, de Tasas y Precios Públicos. 
 
C.- El art. 24 de la Ley de Tasas y Precios Públicos, define los precios públicos, de la 

siguiente manera: «Tendrán la consideración de precios públicos las contraprestaciones 
pecuniarias que se satisfagan por la prestación de servicios o la realización de actividades 
efectuadas en régimen de Derecho público cuando, prestándose también tales servicios o 
actividades por el sector privado, sean de solicitud voluntaria por parte de los administrados.» 

 
D.- El art. 41 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba 

el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, dispone que las Entidades 



 

Locales podrán establecer precios públicos por la prestación de servicios o la realización de 
actividades de la competencia de la Entidad Local, siempre que no concurra ninguna de las 
circunstancias especificadas en el art. 20.1.B) del citado Texto Refundido. 

 
           E.- Asimismo, según el art. 42 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el 
que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, no podrán 
exigirse precios públicos por los servicios y actividades enumerados en el art. 21 del mismo 
texto legal: 

• a) Abastecimiento de aguas en fuentes públicas.  

• b) Alumbrado de vías públicas.  

• c) Vigilancia pública en general.  

• d) Protección civil.  

• e) Limpieza de la vía pública.  

• f) Enseñanza en los niveles de educación obligatoria. 

F.- El art. 26 de la Ley 8/1989, de 13 de abril, de Tasas y Precios Públicos, establece 
que toda propuesta de establecimiento de la cuantía de precios públicos deberá ir acompañada 
de una Memoria económico-financiera que justificará el importe de los mismos que se 
proponga y el grado de cobertura financiera de los costes correspondientes, se ordenará la 
elaboración de esta. 

  
G.- Conforme al art. 44 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que 

se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, el importe de 
los precios públicos deberá cubrir como mínimo el coste del servicio prestado o de la actividad 
realizada, cuando existan razones sociales, benéficas, culturales o de interés público que así lo 
aconsejen, la Entidad podrá fijar precios públicos por debajo del límite previsto en el apartado 
anterior. En estos casos deberán consignarse en los Presupuestos de la Entidad las dotaciones 
oportunas para la cobertura de la diferencia resultante si la hubiera. 

 
H.- El establecimiento o modificación de los precios públicos, de conformidad con el art. 

47 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el Texto 
Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, corresponde al Pleno de la 
Corporación, sin perjuicio de las facultades de delegación en la Junta de Gobierno Local, 
conforme al art. 23.2.b) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen 
Local.  

 
I.- Los Precios Públicos al no ser recursos de carácter tributario no les son aplicables 

las normas especiales reguladoras de la Imposición y Ordenación de Tributos Locales. En 
consecuencia, para su establecimiento no es preciso observar la tramitación procedimental 
contenida en el artículo 17 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se 
aprueba el Texto Refundido la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, pues ésta sólo es 
exigible para los recursos de carácter tributario (tasas, contribuciones especiales e impuestos). 
Bastará, pues, a los efectos de dicho establecimiento, adoptar respecto de cada precio público 
el acuerdo a que se refiere el artículo 47.1  del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido  la Ley  Reguladora de las Haciendas Locales  y en 
la medida en que este acuerdo tiene por destinatario a una pluralidad indeterminada de sujetos, 
será necesario, de conformidad con lo prevenido en el artículo 45-1-a) de la Ley 39/2015, de 1 
de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas, 
proceder a la publicación del mismo y del precio público que le sirva de base, en el 
correspondiente Boletín Oficial (Boletín Oficial de la Provincia). 
 

El Pleno de la Corporación acuerda: 
 
PRIMERO.- Aprobar  la modificación del artículo 3 de la Norma reguladora del precio 
público por la prestación del servicio de escuela infantil municipal, que quedará del 
siguiente tenor: 

 



 

Artículo 3.-Cuantía  

La cuantía del precio público regulado en esta norma será el siguiente:   

Epígrafe Importe  

1.- Servicio de escuela infantil    

a) Mensualidad ordinaria (Sep./junio)  
140€/mes  

b) Julio (1/2 jornada)  

70€/mes  

2.- Servicio de comedor    

a) Diario  8€/día  

b) Mensual 130€/mes 

3.- Material escolar 60€ 

4.- Babi 23€ 

 
 
 

SEGUNDO.- Publicar el acuerdo en el Boletín Oficial de la Provincia, en el Tablón de 
anuncios y en el portal de transparencia del Ayuntamiento de Canals. 
 

TERCERO.- Contra el acto administrativo que se publica, que es definitivo en la vía 
administrativa, se podrá interponer recurso contencioso-administrativo ante el Juzgado de lo 
Contencioso-Administrativo de Valencia, dentro del plazo de dos meses contados desde el día 
siguiente al de la recepción de esta notificación, según establecen los artículos 114 y 123 de la 
Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones 
Públicas y 8 y 46 de la Ley 29/1998 Reguladora de la Jurisdicción Contencioso-Administrativa.” 
 
 

 4.2  PROPOSTA DE LA REGIDORIA DELEGADA DE PATRIMONI I 
CONTRACTACIÓ SOBRE INICI D’EXPEDIENT EN RELACIÓ A LA ALTERACIÓ DE LA 
QUALIFICACIÓ JURÍDICA DEL IMMOBLE SITUAT AL CARRER SAN RAFAEL Nº 16 (EXP. 
1627320R). 

 
 Es dóna compte de la proposta (original en castellà) que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Informativa Municipal d’Economia i Especial de Comptes, en sessió ordinària 
celebrada el dia 1 de juliol de 2024, Minuta 9/2024,i que se sotmet a votació en el present punt. 

 
. . . 

 
Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 
“La Sra. Gil Francès, regidora delegada d’Economia i Hisenda, explica: Bona vesprada 

a tots i a totes, als que estan veient-nos també. Bé, com veureu en esta proposta s’altera la 
classificació i aquest bé passa a ser de caràcter patrimonial. A banda d’això, cedeix l’ús a 
l’associació de jubilats com vam veure en comissió. Gràcies.” 

 
. . . 

 
 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, 



 

Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox) Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTES: 
 
1.- Por la Asociación de Jubilados y Pensionistas de Canals se han presentado 

solicitudes (R.E. nº 5049/2023 de 19-05-2023, R.E. nº 8831/2023 de 13-09-2023, y R.E. nº 
10784/2023, de 02-11-2023) de cesión gratuita del uso del inmueble sito en C/ Sant Rafael nº 
16-bajo de Canals, a efectos de desarrollar la actividad propia de la citada asociación: “realitzar 
activitats lúdic-recreatives per a tots els seus associats, esmorzars, sopars populars, balls i una 
gran multitud d'activitats de relacions socials. El local serveix de lloc d'encontre per fer tertúlia i 
també sovint per dur a terme xerrades i conferències sobre temes i qüestions que interessen al 
col·lectiu”. 

 
2.- El Ayuntamiento de Canals es propietario del siguiente inmueble: 

 - Ubicación: Calle Sant Rafael nº 14 (nº 16 en el Inventario de Bienes Municipal, nº 
 14 y 16 en el Registro de la Propiedad y nº 16 en el Catastro Inmobiliario). 

- Superficie Registral: 400 m². 

- Superficie catastral: 402 m². 

- Referencia catastral: 9256415YJ0195N0017UK. 

- Datos registrales: Tomo 577, Libro 76, Folio 9, Finca 8.281. 

- Naturaleza: bien dominio público, adscrito al servicio público. 

 
3.- Datos relativos al bien inmueble: 

a) Certificación catastral descriptiva y gráfica del inmueble, de 3 de agosto de 2023. 

b) Nota simple informativa emitida por el Registro de la Propiedad nº 1 de Xàtiva, de 
23 de mayo de 2005. 

c) Certificado del Secretario General, de 11 de diciembre de 2023, de la inscripción en 
el Inventario de Bienes municipal de la ficha nº 170. 

 
4.- En fecha 25 de octubre de 2023, se emite Providencia de la Alcaldía-Presidencia a 

través de la cual se dispone, entre otros, que por el Servicio de Desarrollo Local y Servicios 
Públicos se emita informe sobre si el bien objeto de la cesión, consta en ese Servicio, como 
necesario para la Entidad Local y/o es previsible que lo sea en los diez años venideros. 
 

5.- En fecha 6 de noviembre de 2023, por el Servicio de Desarrollo Local y Servicios 
Públicos se emite informe en el que se concluye: 

“IV.- Que, el servicio de Desarrollo Local y Servicios Públicos no tiene constancia de 
que el edificio en cuestión sea necesario para ninguna actividad a fecha de emisión del 
presente informe ni en los próximos diez años ya que no existe ningún proyecto presentado 
que afecte a este inmueble.” 

 
6.- Consta en archivos municipales Acuerdo del Ayuntamiento Pleno de 25 de 

noviembre de 1977, en que, por unanimidad, y con el “quorum exigido”, se aprueba la cesión 
de uso del inmueble de San Rafael nº 14 al Servicio Nacional de Mutualidades Laborales, con 
la finalidad exclusiva de instalación de un Club de Jubilados, dado el numeroso censo de 
personas jubiladas en la población y, para la debida atención a las mismas. 

 



 

7.- Visto que existe una cesión de uso del inmueble de San Rafael nº 14 al Servicio 
Nacional de Mutualidades Laborales, con la finalidad exclusiva de instalación de un Club de 
Jubilados adoptada mediante Acuerdo del Ayuntamiento Pleno de 25 de noviembre de 1977, 
visto que de conformidad con la ficha 170 del Inventario de Bienes Municipal el edificio tiene la 
naturaleza de bien de servicio público por lo que, se somete al régimen de las concesiones. 

 
8.- En fecha 11 de marzo de 2024 se emite Providencia por la Alcaldía-Presidencia 

disponiendo la emisión de informe de oportunidad y legalidad por el Servicio de Patrimonio y 
por los servicios técnicos municipales, así como, que por la Jefatura del servicio de Urbanismo, 
Obras Públicas y Actividades se emita informe técnico-jurídico sobre eventuales afecciones y 
usos urbanísticos y su compatibilidad con el fin que se pretende e informe técnico en el que se 
detalle el bien inmueble, valoración económica y criterios de oportunidad de la desafectación 
adjuntando documentación gráfica. 

 
9.- Visto el informe de compatibilidad urbanística favorable emitido en fecha 22 de 

mayo de 2024 por el Arquitecto Técnico Municipal. 
 
10.- En fecha 23 de mayo de 2024, por la Arquitecta municipal y por el Ingeniero 

Técnico Industrial municipal se emite informe técnico, del siguiente tenor: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 



 



 



 



 



 



 



 



 



 



 



 

 
 
11.- Visto el informe de la T.A.G y Jefa del Servicio de Urbanismo de 27 de mayo de 

2024 en relación a la alteración de la calificación jurídica del inmueble sito en c/ San Rafael nº 
16, en el que se concluye que, con el objeto de regularizar la situación del inmueble, se 
considera oportuna la modificación de la calificación jurídica a bien de carácter patrimonial. 



 

 
12.- En fecha 20 de junio de 2024 por la T.A.G. y Jefa del Servicio de Patrimonio se 

emite informe-propuesta de inicio de expediente en relación a la alteración de la calificación 
jurídica del inmueble sito en c/ San Rafael nº 16, que cuenta con el visto y conforme de la 
Secretaría General. 

13.- Vista la solicitud de fiscalización de 21 de junio de 2024 a la Intervención 
Municipal. 

 
14.- En fecha 26 de junio de 2024, por la Intervención Local se emite a los efectos de 

control financiero permanente no panificable previo. 
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS: 
 
 A.- La Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases de Régimen Local (LRBRL) 
en su artículo 81 señala: 

“1. La alteración de la calificación jurídica de los bienes de las entidades locales requiere expediente 
en el que se acrediten su oportunidad y legalidad. 

2. No obstante, la alteración se produce automáticamente en los siguientes supuestos: 

a) Aprobación definitiva de los planes de ordenación urbana y de los proyectos de obras y 
servicios. 

b) Adscripción de bienes patrimoniales por más de veinticinco años a un uso o servicio públicos”. 

 Por su parte el artículo 47.2.n de la citada norma dispone que: 
 
 “Se requiere el voto favorable de la mayoría absoluta del número legal de miembros de las 
corporaciones locales para la adopción de acuerdos en las siguientes materias: 

 n) Alteración de la calificación jurídica de los bienes demaniales o comunales.” 

 
 B.- Por su parte la Ley 8/2010, de 23 de junio, del Régimen Local de la Comunidad 
Valenciana, en su artículo 179, relativo al cambio de calificación jurídica mediante alteración 
expresa, dispone: 
 
 “1. La alteración de la calificación jurídica de los bienes de las entidades locales requiere la 
instrucción de un procedimiento, conforme a los principios establecidos en la legislación básica de 
régimen jurídico y procedimiento administrativo común, en el que se acrediten su oportunidad y legalidad.  
  
 2. El procedimiento habrá de ser resuelto por el Pleno de la corporación, previa información 
pública por plazo de un mes. Si la alteración de la calificación jurídica se refiere a bienes de dominio 
público o comunales, el acuerdo habrá de adoptarse por mayoría absoluta del número legal de miembros 
de la corporación.” 

 
C.- El Real Decreto 1372/1986, de 13 de junio, por el que se aprueba el Reglamento de 

Bienes de las Entidades Locales (RBEL), en su artículo 8 concreta: 
 
“1. La alteración de la calificación jurídica de los bienes de las Entidades locales requiere 

expediente en el que se acrediten su oportunidad y legalidad. 
 
2. El expediente deberá ser resuelto, previa información pública durante un mes, por la 

Corporación local respectiva, mediante «acuerdo adoptado» con el voto favorable de la mayoría absoluta 
del número legal de miembros de la misma. 

 
3. En cualquier caso, la incorporación al patrimonio de la Entidad local de los bienes 

desafectados, incluso cuando procedan de deslinde de dominio público, no se entenderá efectuada hasta 
la recepción formal por el órgano competente de la Corporación de los bienes que se trate, y en tanto la 
misma no tenga lugar seguirán teniendo aquellos el carácter de dominio público. 

 
4. No obstante, la alteración se produce automáticamente en los siguientes supuestos: 



 

a) Aprobación definitiva de los planes de ordenación urbana y de los proyectos de obras y 
servicios. 

b) Adscripción de bienes patrimoniales por más de veinticinco años a un uso o servicio 
público o comunal. 

c) La entidad adquiera por usucapión, con arreglo al derecho civil, el dominio de una cosa 
que viniere estando destinada a un uso o servicio público o comunal.” 

 
D.- Así pues, mediante el expediente de desafectación, se consigue la alteración de la 

calificación jurídica de un bien de dominio público, convirtiéndolo en bien de carácter 
patrimonial. El primer requisito será el de acreditar su oportunidad y legalidad, la necesidad y 
conveniencia de la desafectación, que quedará, en cualquier caso, sujeto al control de los 
tribunales. La oportunidad es un concepto jurídico indeterminado que arrastra un amplio 
margen de apreciación para la Administración, que valorará la alteración de la calificación 
jurídica en función de la utilidad para el interés público. En cuanto a la legalidad, exige 
comprobar que el acuerdo de desafectación conecta las causas con los fines perseguidos, 
haciendo hincapié en que no se ha incurrido en ninguna infracción o desviación de poder. 

 
En cuanto a la oportunidad, consta en el expediente informe de la T.A.G. y Jefa del del 

Servicio de Desarrollo Local y Servicios Públicos, de fecha 6 de noviembre de 2024, emitido en 
respuesta a la Providencia de la Alcaldía-Presidencia de 25 de octubre de 2023 sobre solicitud 

de informe en el procedimiento de  concesión de uso privativo del inmueble a la Asociación de Jubilados y 
Pensionistas de Canals, a efectos de desarrollar la actividad propia de los fines de la asociación “activitats 
ludico-recreativas per a tots els 
seus asociats, esmorzars, sopars populars, balls i una gran multitud d'activitats de relacions 
socials, el local servix de lloc d'encontre per fer tertulia i també sovint per dur a terme 

xerrades i conferències sobre temes i qüestions que interessen al col.lectiu”, en el que se manifiesta 
que: 

 
<< Que, el servicio de Desarrollo Local y Servicios Públicos no tiene constancia de que el edificio 

en cuestión sea necesario para ninguna actividad a fecha de emisión del presente informe ni en los 
próximos diez años ya que no existe ningún proyecto presentado que afecte a este inmueble >> 

En el mismo sentido, hay que tener en cuenta el informe de fecha 23 de mayo de 2024 
suscrito por el Ingeniero Técnico Industrial municipal y por la Arquitecta municipal, relacionado 
en el Antecedente 10, en que fundan su dictamen favorable a la alteración de la calificación 
jurídica del inmueble en: 

 
<< Quinto.- Criterios de oportunidad de la desafectación:  
 
El Local descrito en la actualidad un bien de servicio público, no obstante desde hace 

años viene utilizándose por la Asociación de Jubilados y Pensionistas de Canals.  
 
La realidad física del inmueble, su distribución, los acabados, así como los 

equipamientos existentes se adecúan a las necesidades de la citada asociación para el 
ejercicio de la actividad: ““realizar activitats lúdic-recreatives per a tots els seus associats, 
esmorzars, sopars populars, balls i una gran multitud d'activitats de relacions socials. El local 
serveix de lloc d'encontre per fer tertúlia i també sovint per dur a terme xerrades i conferències 
sobre temes i qüestions que interessen al col·lectiu”. Se trata de una función de carácter social. 

 
Según consta en el informe emitido en fecha 6 de noviembre de 2023 por el Servicio de 

Desarrollo Local y Servicios Públicos, no se tiene constancia de que el edificio en cuestión sea 
necesario para ninguna actividad en los próximos diez años ya que no existe ningún proyecto 
presentado que afecte a este inmueble. 

 
Por tanto, con el objeto de regularizar la situación del inmueble, se considera oportuna 

la modificación de la calificación jurídica a bien de carácter patrimonial >>. 
 

 Así pues, se ha puesto de manifiesto, mediante los informes transcritos, que el 
inmueble que en la actualidad es un bien de servicio público, desde hace años viene 
utilizándose por la Asociación de Jubilados y Pensionistas de Canals. La Realidad física del 
inmueble, su distribución, los acabados, así como los equipamientos existentes se adecúan a 
las necesidades de la citada asociación para el ejercicio de su actividad: “realizar activitats 



 

lúdic-recreatives per a tots els seus associats, esmorzars, sopars populars, balls i una gran 
multitud d'activitats de relacions socials. El local serveix de lloc d'encontre per fer tertúlia i 
també sovint per dur a terme xerrades i conferències sobre temes i qüestions que interessen al 
col·lectiu. Se trata de una función de carácter social. Que no se tiene constancia de que el 
edificio en cuestión sea necesario para ninguna actividad en los próximos diez años ya que no 
existe proyecto presentado que afecte a este inmueble. Por lo que, con el objeto de regular tal 
situación, se considera oportuna la modificación de la calificación jurídica del inmueble 
 

De igual modo, hay que poner de relieve el amplio espectro de competencias que 
tienen atribuidos los ayuntamientos, como Administración más cercana a los ciudadanos, y su 
distinto régimen según se trate de competencias propias o impropias. Se plantea 
esencialmente en las segundas el problema de la carencia de medios suficientes para dar 
respuesta global que satisfaga las demandas actuales de los ciudadanos, una de las cuales es 
la disposición de las condiciones idóneas para disponer de una atención adecuada en ámbitos 
tan extensos como el asistencial, entre otros. Pese a ello, no cabe ignorar la iniciativa privada 
en la realización de tales actividades, resultando un medio para recibir la colaboración exterior 
la disponibilidad de bienes patrimoniales cuya cesión gratuita a favor de instituciones privadas 
sin ánimo de lucro para fines que redunden en beneficio de los habitantes del término 
municipal, haga posible el cumplimiento de aquellos fines. 

 
Se cumple igualmente con la legalidad desde el punto de vista de su causa y 

presupuestos de hecho. No se ha incurrido en ninguna desviación de poder. 
E.- El órgano competente, será el Pleno que, en primer lugar, adoptará acuerdo 

aprobando el inicio del procedimiento para la desafectación del inmueble, en que el quórum 
exigible para este tipo de acuerdos es la mayoría absoluta, de conformidad con los artículos 
22.2.l) y 47.2.n) de la LRBRL y en consonancia con la prescripción existente en el artículo 179 
de la Ley 8/2010, de 23 de junio, de Régimen Local de la Comunidad Valenciana. 
 

Una vez acordado su inicio, se procederá al trámite de información pública por el plazo 
de un mes, mediante anuncio en el Boletín Oficial de la Provincia y en el Tablón de Anuncios 
del Ayuntamiento, a fin de que los interesados puedan presentar las alegaciones que estimen 
pertinentes. 

 
Las alegaciones presentadas se evaluarán en informe técnico y, sobre ellas, se 

realizará también un informe jurídico, sometiéndose a la estimación o desestimación del Pleno, 
que a su vez procederá a la aprobación de la desafectación del dominio público del inmueble 
objeto del expediente. 

 
La resolución deberá ser motivada, dejando acreditada la oportunidad y la legalidad de 

la misma, tal y como se establece en el artículo 179.1 de la Ley 8/2010, de 23 de junio, del 
Régimen Local de la Comunidad Valenciana, en consonancia con el artículo 81.1 de la LBRL y 
el artículo 8.1 del RBEL. 

 
La incorporación al patrimonio de la Entidad local del bien desafectado no se entenderá 

efectuada hasta la recepción formal por el órgano competente de la corporación. 
 
De ello deberán efectuarse las correspondientes anotaciones en el Inventario de Bienes 

Municipales, de acuerdo con lo establecido en el RBEL, en su caso. 
 
En este punto, cabe destacar que, respecto del citado inmueble, consta Acuerdo del 

Ayuntamiento Pleno de 25 de noviembre de 1977, en que, por unanimidad, y con el “quorum 
exigido” se aprueba, la cesión de uso del inmueble de San Rafael nº 14 al Servicio Nacional de 
Mutualidades Laborales, con la finalidad exclusiva de instalación de un Club de Jubilados, dado 
el numeroso censo de personas jubiladas en la población y, para la debida atención a las 
mismas. 
 

Así pues, se autorizó la expresa utilización del inmueble para una finalidad 
determinada de utilidad pública,” finalidad exclusiva de instalación en el mismo de un 
“Club de Jubilados” habiéndose producido hasta el día de hoy una prolongación consentida y 



 

permitiéndose pues su continuidad por el Ayuntamiento, por lo que, debe regularizarse esta 
situación a través de una cesión de uso. 
 

Asimismo, dicho inmueble figura inscrito en la Ficha nº 170 del vigente Inventario de 
Bienes del Ayuntamiento de Canals.  

 
Queda acreditada la oportunidad en los informes emitidos por la T.A.G. y Jefa del 

Servicio de Desarrollo Local y Servicios Públicos de fecha 6 de noviembre de 2023 
(Antecedente 5 del presente documento), y de la Arquitecta municipal y del Ingeniero Técnico 
Industrial municipal de fecha 23 de mayo de 2024 (Antecedente 10 del presente documento), 
dándose los requisitos para tomar el acuerdo de inicio del expediente de desafectación. 

 
El Pleno de la Corporación acuerda: 

 
 PRIMERO. - Iniciar el procedimiento de desafectación del Servicio Público del inmueble 
que se señala: 
 

- Ubicación: Calle Sant Rafael nº 14 (nº 16 en el Inventario de Bienes Municipal, nº 
 14 y 16 en el Registro de la Propiedad y nº 16 en el Catastro Inmobiliario). 

- Superficie Registral: 400 m². 
- Superficie catastral: 402 m². 
- Referencia catastral: 9256415YJ0195N0017UK. 
- Datos registrales: Tomo 577, Libro 76, Folio 9, Finca 8.281. 
- Naturaleza: bien dominio público, adscrito al servicio público  
 
SEGUNDO. - Proceder a la publicación en el Boletín Oficial de la Provincia del acuerdo 

de desafectación, concediendo el período de un mes para la presentación de posibles 
alegaciones a la misma. 
 
 TERCERO. - Transcurrido el citado plazo y analizadas las alegaciones que se hubiesen 
formulado, elevar al Pleno, para su aprobación, si procede, la desafectación del Servicio 
Público del citado inmueble.” 
 
 

4.3 PROPOSTA DE LA REGIDORIA DELEGADA EN RELACIÓ A LA CESIÓ D’ÚS 
DEL IMMOBLE SITUAT EN C/ DIONÍS D’HONGRIA Nº 5 DE CANALS A LA “ASSOCIACIÓ 
ASCADIS”. (EXP. 1405216P). 

 
 Es dóna compte de la proposta (original en castellà) que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Informativa Municipal d’Economia i Especial de Comptes, en sessió ordinària 
celebrada el dia 1 de juliol de 2024, Minuta 9/2024,i que se sotmet a votació en el present punt. 

 
. . . 

 
Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 
“La Sra. Gil Francès, regidora delegada d’Economia i Hisenda, indica: En aquesta 

proposta és el mateix, ja ho havíem vist també. El que fem és que es cedeix ja l’immoble a 
l’associació Ascadis per les necessitats que tenen de tenir un lloc on reunir-se i fer tota la seua 
tasca, per tant, si aconseguim aprovar la proposta serà per a això per a que treballen amb els 
xiquets.” 

. . . 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, 
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 



 

Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox) Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

ANTECEDENTES: 
  

 I.- En fecha 13 de junio de 2023 (R.E. nº 6150/2023, de 14-06-2023), por Dª Raquel 
Manzaneda Martínez, en representación de la Asociación Ascadis Canals, se presenta escrito 
del siguiente tenor: 
 
 



 



 



 



 

 
 

 
 Consta aportada al expediente la siguiente documentación: 

- Acta de la Asamblea General Extraordinaria celebrada el 10 de marzo de 2023. 



 

 - Certificado de la Asamblea General Extraordinaria de 2022 en relación a la 
aprobación de la modificación y adaptación de los estatutos de la Asociación 
ASCADIS, de 10 de marzo de 2023. 

- DNI de Dª Raquel Manzaneda Martínez, Presidenta de la Asociación ASCADIS. 

- Justificante de Registro de Entrada en la Conselleria de Justicia, Interior y 
Administración Pública de la Generalitat Valenciana de la solicitud de inscripción 
en el Registro de la modificación a adaptación de los estatutos de las 
Asociaciones, de 19 de abril de 2023, con número de registro 
GVRTE/2023/1567058.   

- Memoria de habilitación de un “Espacio de estimulación multisensorial y 
musical” en la Asociación ASCADIS. 

- Programa de Ocio 2022-2023 “Persona a Persona” de la Asociación ASCADIS. 

- Estatutos de la “Asociación Canalense de Diversidad Funcional y Psíquica 
(ASCADIS)”, de 10 de marzo de 2023. 

- Póliza nº 00000127030401 de seguro de Responsabilidad Civil contratada con 
la Compañía Aseguradora Zurich Insurance PLC, cuyo período de cobertura es 
desde el día 19 de octubre de 2022 hasta el día 18 de octubre de 2023 
(renovable). 
 

 El objeto y/o fines de la citada Asociación se recogen en el Artículo 4º de sus Estatutos. 
 
A los efectos del presente informe, la competencia para solicitar o aceptar la cesión de 

uso que se solicita la ostenta la Junta Directiva, de acuerdo con la previsión existente en el 
artículo 17º de los Estatutos de la citada Asociación. 

 
 

II.- En fecha 7 de julio de 2023, se emite Providencia de la Alcaldía-Presidencia 
disponiendo la emisión de informes por los servicios técnicos de Urbanismo, Obras Públicas y 
Actividades y la aportación de determinada documentación en orden a iniciar procedimiento. 

 
III.- En fecha 21 de julio de 2023, se emite Providencia de la Alcaldía-Presidencia 

disponiendo la emisión de informes por el Servicio de Desarrollo Local y Servicios Públicos, y 
por la Tesorería Local. 
 
 IV.- En fecha 7 de septiembre de 2023, se emite informe por la T.A.G. y Jefa del 
Servicio de Desarrollo Local y Servicios Públicos. 
 
 V.- En fecha 8 de septiembre de 2023, se emite informe por la Tesorera municipal. 
 
 VI.- En fecha 25 de octubre de 2023, se emite informe técnico por el Ingeniero Técnico 
Industrial municipal, informe de compatibilidad urbanística por el Arquitecto Técnico municipal, 
e informe por el T.A.G. del Servicio de Urbanismo, Obras Públicas y Actividades. 
 

VII.- En fecha 26 de octubre de 2023, se emite informe técnico de valoración por la 
Arquitecta municipal. 

 
VIII.- Consta certificado de Recursos Ordinarios de 2024, emitido por la Interventora 

Local en fecha 16 de enero de 2024. 
 
 IX.- Datos relativos al bien inmueble: 

1) Propios: 

a) Certificado de la Ficha nº 152 del Inventario de Bienes municipal relativa al 
bien inmueble objeto de la concesión, de fecha 25 de octubre de 2023. 

b) Certificado del acuerdo Plenario, de 30 de mayo de 2024 (Minuta 08/24), en la 
que se acuerda alterar la calificación jurídica del inmueble ubicado en la C/ 
Dionís d’Hongria nº 5, pasando a ser un bien patrimonial. 



 

 
2) De la Gerencia del Catastro: 

c) Certificado descriptivo y gráfico del inmueble, de fecha 6 de julio de 2023. 
 

3) Del Registro de la Propiedad: 

d) Nota simple del Registro de la Propiedad de Xàtiva, de 19 de octubre de 2000. 

e) Certificado del Registro de la Propiedad de Xàtiva sobre la finca registral nº 
8071, de fecha 7 de julio de 2022 (R.E. nº 7928/2022, de 15-07-2022). 

 
 X.- Inscripción en Registros oficiales de la Asociación solicitante: 

1) Resolución de la Dirección General de Interior de la Conselleria de Presidencia 
de la Generalitat Valenciana, de fecha 21 de abril de 1998, sobre inscripción de la 
Asociación ASCADIS en el Registro de Asociaciones de la Generalitat Valenciana. 

2) Resolución de Alcaldía-Presidencia, de fecha 16 de agosto de 2013, donde 
consta inscripción en el Registro municipal de Asociaciones de Canals de la 
solicitante. 

 
 XI.- En fecha 25 de junio de 2024, por el Servicio de Patrimonio se emite informe en 
relación a la cesión de uso del inmueble sito en C/ Dionís d’Hongria nº 5 de Canals a la 
“Asociación ASCADIS”, que cuenta con el visto y conforme de la Secretaría General. 
 
 XII.- En fecha 26 de junio de 2024, por la Intervención Local se emite informe a los 
efectos de control financiero permanente no planificable previo. 

 
FUNDAMENTOS JURÍDICOS: 

 
El orden de prelación de aplicación de fuentes viene dado por el artículo 1.2 del Real 

Decreto 1372/1986, de 13 de junio, por el que se aprueba el Reglamento de Bienes de las 
Corporaciones Locales (en adelante, RBEL), que establece: 

 
“Artículo 1. 

…/…. 

2. El régimen de bienes de las Entidades locales se regirá: 

a) Por la legislación básica del Estado en materia de régimen local. 

b) Por la legislación básica del Estado reguladora del régimen jurídico de los bienes de las 
Administraciones Públicas. 

c) Por la legislación que en el ámbito de sus competencias dicten las Comunidades 
Autónomas. 

d) En defecto de la legislación a que se refieren los apartados anteriores, por la legislación 
estatal no básica en materia de régimen local y bienes públicos. 

e) Por las Ordenanzas propias de cada Entidad. 

f) Supletoriamente por las restantes normas de los ordenamientos jurídicos, administrativo y 
civil. 

 
…/…” 

 
A.- Legislación básica del Estado en materia de régimen local. 
 
Las normas de carácter básico que contiene la Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de 

las Bases del Régimen Local, se hallan recogidas en los artículos 79 a 83, de los que se 
transcriben aquellos artículos con incidencia directa: 
 

• “Artículo 79. 
1. El patrimonio de las Entidades locales está constituido por el conjunto de bienes, derechos y 

acciones que les pertenezcan. 
2. Los bienes de las Entidades locales son de dominio público o patrimoniales. 



 

3. Son bienes de dominio público los destinados a un uso o servicio público. Tienen la 
consideración de comunales aquellos cuyo aprovechamiento corresponda al común de los vecinos.” 
 

• “Artículo 80. 
1. Los bienes comunales y demás bienes de dominio público son inalienables, inembargables e 

imprescriptibles y no están sujetos a tributo alguno. 
2. Los bienes patrimoniales se rigen por su legislación específica y, en su defecto, por las 

normas de Derecho privado.” 

 
 

B.- Legislación básica del Estado reguladora del régimen jurídico de los bienes 
de las Administraciones Públicas. 
 

La Ley 33/2003, de 3 de noviembre, de Patrimonio de las Administraciones Públicas 
(en adelante, LPAP), se aplica en aquellos preceptos que tienen carácter básico o son de 
aplicación general o plena, de acuerdo con lo establecido en la Disposición Final Segunda de la 
misma. 
 

El artículo 7.3 de la LPAP establece, respecto de los bienes patrimoniales, que: 

“ Artículo 7. Bienes y derechos de dominio privado o patrimoniales. 

…/… 

3. El régimen de adquisición, administración, defensa y enajenación de los bienes y derechos 
patrimoniales será el previsto en esta Ley y en las disposiciones que la desarrollen o complementen.  
Supletoriamente se aplicarán las normas de derecho administrativo en todas las cuestiones relativas a la 
competencia para adoptar los correspondientes actos y al procedimiento que ha de seguirse para ello, y 
las normas de derecho privado en lo que afecta a los restantes aspectos de su régimen jurídico.” 

 
La citada norma contiene como básicos los artículos 106.1 y 107.1, a tener en 

consideración en el supuesto de cesión: 

• “Artículo 106. Contratos para la explotación de bienes patrimoniales. 

1. La explotación de los bienes o derechos patrimoniales podrá efectuarse a través de cualquier 
negocio jurídico, típico o atípico.” 

 

• “Artículo 107. Procedimiento de adjudicación. 

1. Los contratos para la explotación de los bienes y derechos patrimoniales se adjudicarán por 
concurso salvo que, por las peculiaridades del bien, la limitación de la demanda, la urgencia resultante de 
acontecimientos imprevisibles o la singularidad de la operación, proceda la adjudicación directa. Las 
circunstancias determinantes de la adjudicación directa deberán justificarse suficientemente en el 
expediente.” 

 
C.- Legislación autonómica de desarrollo en materia de Régimen Local y/o 

Patrimonial Local:  
 

La Ley 8/2010, de 23 de junio, de Régimen Local de la Comunidad Valenciana, regula 
en los artículos 185 a 191, regula la utilización de los bienes patrimoniales. 

 
En el artículo 185 queda regulada la utilización de los bienes patrimoniales, y en el 

artículo 186 se establece el régimen jurídico de las cesiones gratuitas.  
 
En concreto, se han de tener en cuenta los siguientes artículos del citado texto legal: 
 

• “Artículo 187. Cesión de uso de bienes patrimoniales. 

1. Las entidades locales pueden ceder el uso de bienes patrimoniales directamente o por 
concurso, de forma gratuita o con la prestación que pueda acordarse, a otras administraciones públicas o 
entidades privadas sin ánimo de lucro para su destino a fines de utilidad pública e interés social, 
relacionados con la prestación de servicios sociales, sanitarios, actividades educativas, culturales 
deportivas u otras análogas que redunden en beneficio de los vecinos. El acuerdo deberá determinar la 
finalidad concreta a que debe destinarse los bienes, la duración o el carácter de la cesión en precario. 

2. El plazo máximo de la cesión de uso de los bienes será de 30 años.” 

• “Artículo 191. Comunicación a la Generalitat. 



 

1. Toda enajenación, gravamen o permuta de bienes inmuebles habrá de comunicarse a la 
Conselleria competente en materia de administración local. Si su valor excediera el 25% de los recursos 
ordinarios del presupuesto anual de la corporación requerirá, además, la autorización de aquélla. 

2. El procedimiento de autorización tendrá una duración máxima de seis meses. A falta de 
resolución expresa el silencio administrativo tendrá carácter negativo.” 

 
D.- Legislación estatal no básica para la Administración Local: 
 
D.1.- Se han de tener en cuenta los siguientes artículos del RBEL: 

 
• “Artículo 109. 

…/… 
2. Los bienes inmuebles patrimoniales no podrán cederse gratuitamente sino a Entidades o 

Instituciones públicas para fines que redunden en beneficio de los habitantes del término municipal, así 
como a las Instituciones privadas de interés público sin ánimo de lucro. De estas cesiones también se 
dará cuenta a la autoridad competente de la Comunidad Autónoma.” 

 
• “Artículo 110. 

1. En todo caso, la cesión gratuita de los bienes requerirá acuerdo adoptado con el voto 
favorable de la mayoría absoluta del número legal de miembros de la Corporación, previa instrucción del 
expediente con arreglo a estos requisitos: 

a) Justificación documental por la propia Entidad o Institución solicitante de su carácter público 
y Memoria demostrativa de que los fines que persigue han de redundar de manera evidente y 
positiva en beneficio de los habitantes del término municipal. 

b) Certificación del Registro de la Propiedad acreditativa de que los bienes se hallan 
debidamente inscritos en concepto de patrimoniales de la Entidad local. 

c) Certificación del Secretario de la Corporación en la que conste que los bienes figuran en el 
inventario aprobado por la Corporación con la antedicha calificación jurídica. 

d) Informe del Interventor de fondos en el que pruebe no haber deuda pendiente de liquidación 
con cargo al presupuesto municipal. 

e) Dictamen suscrito por técnico que asevere que los bienes no se hallan comprendidos en 
ningún plan de ordenación, reforma o adaptación, no son necesarios para la Entidad local ni es 
previsible que lo sean en los diez años inmediatos. 

f) Información pública por plazo no inferior a quince días. 

…/…” 

 
D.2.- Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de abril, por el que se aprueba el Texto 

refundido de las Disposiciones vigentes en materia de Régimen Local, artículos 74 a 87, según 
la Disposición Final Séptima del mismo. 
 

Al supuesto de los bienes patrimoniales se refiere el artículo 76 del citado texto legal, 
que señala: 

“Artículo 76. 

Son bienes patrimoniales o de propios los que, siendo propiedad de la Entidad local, no estén 
destinados a uso público ni afectados a algún servicio público y puedan constituir fuente de ingresos para 
el erario de la Entidad.” 

 
D.3.- Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, mediante el que se aprueba el 

Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, artículos 3 y 173, en donde 
se regula: 
 

• “Artículo 3. Definición. 

1.  Constituyen ingresos de derecho privado de las entidades locales los rendimientos o 
productos de cualquier naturaleza derivados de su patrimonio, así como las adquisiciones a título de 
herencia, legado o donación. 

2. A estos efectos, se considerará patrimonio de las entidades locales el constituido por los 
bienes de su propiedad, así como por los derechos reales o personales, de que sean titulares, 
susceptibles de valoración económica, siempre que unos y otros no se hallen afectos al uso o servicio 
público. 



 

3. En ningún caso tendrán la consideración de ingresos de derecho privado los que procedan, 
por cualquier concepto, de los bienes de dominio público local. 

4. Tendrán también la consideración de ingresos de derecho privado el importe obtenido en la 
enajenación de bienes integrantes del patrimonio de las entidades locales como consecuencia de su 
desafectación como bienes de dominio público y posterior venta, aunque hasta entonces estuvieran 
sujetos a concesión administrativa. En tales casos, salvo que la legislación de desarrollo de las 
Comunidades Autónomas prevea otra cosa, quien fuera el último concesionario antes de la 
desafectación tendrá derecho preferente de adquisición directa de los bienes sin necesidad de 
subasta pública. “ 

 

• “Artículo 173. Exigibilidad de las obligaciones, prerrogativas y limitación de los 
compromisos de gasto. 

1. Las obligaciones de pago sólo serán exigibles de la hacienda local cuando resulten de la 
ejecución de sus respectivos presupuestos, con los límites señalados en el artículo anterior, o de 
sentencia judicial firme. 

2. Los tribunales, jueces y autoridades administrativas no podrán despachar mandamientos de 
ejecución ni dictar providencias de embargo contra los derechos, fondos, valores y bienes de la hacienda 
local ni exigir fianzas, depósitos y cauciones a las entidades locales, excepto cuando se trate de bienes 
patrimoniales no afectados a un uso o servicio público. 

3. El cumplimiento de las resoluciones judiciales que determinen obligaciones a cargo de las 
entidades locales o de sus organismos autónomos corresponderá exclusivamente a aquéllas, sin perjuicio 
de las facultades de suspensión o inejecución de sentencias previstas en las leyes. 

4. La Autoridad administrativa encargada de la ejecución acordará el pago en la forma y con los 
límites del respectivo presupuesto. Si para el pago fuere necesario un crédito extraordinario o un 
suplemento de crédito, deberá solicitarse del Pleno uno u otro dentro de los tres meses siguientes al día 
de notificación de la resolución judicial. 

5. No podrán adquirirse compromisos de gastos por cuantía superior al importe de los créditos 
autorizados en los estados de gastos, siendo nulos de pleno derecho los acuerdos, resoluciones y actos 
administrativos que infrinjan la expresada norma, sin perjuicio de las responsabilidades a que haya lugar. 

6. No obstante lo previsto en el apartado anterior, la disponibilidad de los créditos 
presupuestarios quedará condicionada, en todo caso, a: 

a) La existencia de documentos fehacientes que acrediten compromisos firmes de aportación, en 
caso de ayudas, subvenciones, donaciones u otras formas de cesión de recursos por terceros 
tenidos en cuenta en las previsiones iniciales del presupuesto a efecto de su nivelación y hasta el 
importe previsto en los estados de ingresos en orden a la afectación de dichos recursos en la 
forma prevista por la Ley o, en su caso, a las finalidades específicas de las aportaciones a 
realizar. 

b) La concesión de las autorizaciones previstas en el artículo 53RCL 2004\602, de conformidad 
con las reglas contenidas en el capítulo VII del título IRCL 2004\602 de esta Ley, en el caso de 
que existan previsiones iniciales dentro del capítulo IX del estado de ingresos.” 

  
E.- Serán de aplicación las ordenanzas locales que pudieran afectar a este extremo. 

 
F.- De forma supletoria, se aplicarán las normas generales de derecho administrativo 

(incluyéndose la propia Ley 33/2003 de Patrimonio de las Administraciones Públicas, en lo no 
declarado básico o de aplicación general) y las de derecho privado, conforme a la propia Ley 
Estatal. 
 

G.- Procedimiento aplicable para cesión gratuita de uso de los bienes 
patrimoniales. 
 
 En este apartado, nos encontramos con que la normativa específica de Régimen Local 
de la Comunidad Valenciana nada señala respecto del procedimiento a seguir para las 
cesiones de uso gratuitas que se citan en su artículo 187, estableciéndose dos supuestos 
alternativos de adjudicación, directamente o por concurso, sin especificar en qué supuestos se 
aplicará cada uno de ellos, si bien cabe concluir que la alternativa de cesión directa es de 
aplicación siempre que no exista concurrencia de  peticiones. 
 

En el supuesto que nos ocupa, de cesión de uso directa, debe acudirse, de forma 
supletoria, al Real Decreto 1372/1986, de 13 de junio, mediante el que se aprobó el 



 

Reglamento de Bienes de las Entidades Locales, aplicando el procedimiento general previsto 
en el artículo 110 de la citada norma. 
 
 Básicamente, el procedimiento deberá constar de: 
 
 1.- Petición/solicitud de la entidad interesada en la cesión que deberá venir 
acompañada de Memoria que ponga de manifiesto la necesidad, conveniencia y finalidad de la 
misma, que deberá ser la expresamente recogida en el artículo 187 de la Ley 8/2003, de 23 de 
junio, de Régimen Local de la Comunidad Valenciana.  

 (Consta solicitud de fecha 13 de junio de 2023 [R.E. nº 6150/2023]). 

 
 2.- Certificación de la Secretaría General en que conste que el bien figura inscrito en el 
Inventario de Bienes con su calificación jurídica de patrimonial. 

 (Consta Certificado de la Secretaría General, de 25 de octubre de 2023, de la inscripción en 
el Inventario de Bienes de la ficha 152). 

 

 3.- Certificación registral acreditativa de la titularidad del bien en la que constan las 
inscripciones sucesivas. 

(Consta Certificación literal de la finca 8071 emitido por el Registro de la Propiedad nº 1 de 
Xàtiva, de fecha 7 de julio de 2022 [R.E. nº 7928/2022, de 15-07-2022]). 

 
 4.- Informe del bien efectuado por el Servicio de Urbanismo, Obras Públicas y 
Actividades, que, al menos, deberá acompañar: 

(Constan informes emitidos por: 

- Ingeniero Técnico Industrial municipal, de 25 de octubre de 2023. 

- Arquitecto Técnico municipal, de 25 de octubre de 2023. 

- T.A.G. del Servicio de Urbanismo, Obras Públicas y Actividades, de 25 de octubre de 
2023. 

- Arquitecta municipal, de 26 de octubre de 2023.) 

 
a) Memoria descriptiva del bien (dimensiones, estancias o dependencias, utilidades, 

etc.), así como inventario detallado de bienes muebles que pudieran integrarse en el bien 
cedido a título de contenido. 

b) Planos del inmueble que se halla construido, a escala o acotado, por plantas, donde 
se hagan patentes las estancias y situación actual del bien. 

d) Reportaje fotográfico del inmueble que ponga claramente de manifiesto la situación y 
estado del referido bien. 

e) Estudio valorativo del bien realizado, con uno o más criterios, entre los que se 
empleará el de comparación. 

f) Propuesta, si se estima conveniente, de fianza o aval a depositar por el beneficiario 
de la cesión en orden a garantizar la conservación y estado del bien en el momento que vaya a 
producirse la reversión. 

g) Dictamen suscrito por técnico municipal que asevere que los bienes no se hallan 
comprendidos ni afectados en/por ningún plan de ordenación, reforma o adaptación que impida 
o condicione el uso pretendido, así como que no son necesarios para la Entidad Local ni es 
previsible que lo sean en los diez años venideros. 

h) Pronunciamiento motivado de la compatibilidad del uso pretendido con el 
Planeamiento. 

i) Pronunciamiento acerca de las Licencias y/o autorizaciones necesarias para el 
ejercicio de la actividad que se pretende desarrollar por la Entidad solicitante de la Cesión. 
 
 5.- Informe de la Tesorería Local en el que se haga constar que no existe deuda 
pendiente de liquidación con cargo al bien objeto de la cesión. 

  (Consta de fecha 8 de septiembre de 2023). 

 



 

 6.- Certificado de la Intervención Local donde constan los recursos ordinarios del 
presupuesto del 2019 prorrogado al 2024. 

(Consta de fecha 16 de enero de 2024). 
 
 7.- Informe del Servicio tramitador, con el visto y conforme de la Secretaría General, y 
fiscalización de conformidad del expediente por la Intervención Local.  

 (Consta de fecha 25 de junio de 2024, y de 26 de junio de 2024). 
 

8.- Propuesta de resolución de la Concejalía delegada. 
 
 9.- Dictamen previo de la Comisión Informativa Municipal competente. 
 
 10.- Acuerdo del órgano competente, que deberá recoger los términos concretos de la 
cesión pretendida, y que se elevará a definitivo en el caso de no existir alegaciones en el 
trámite de información pública. 
 
 11.- Información pública en el Tablón de Edictos del Ayuntamiento y en el Boletín 
Oficial de la Provincia, por plazo no inferior a 15 días. 
  
 12.- Acuerdo de cesión gratuita del uso. 
 
 13.- Dación de cuenta a la Administración Autonómica.  
 
 H.- Competencia orgánica. 
 

La competencia orgánica para resolver este tipo de expedientes, cabe entender que 
corresponde al Pleno Municipal, requiriéndose el voto favorable de la mayoría absoluta del 
número legal de miembros que componen la Corporación, atendiendo a la previsión existente 
en el artículo 47.2.ñ) de la Ley 7/1985, en su vigente redacción, y al artículo 110 del Real 
Decreto 1372/1986, tal y como se señala para la cesión pura, y viene interpretándose de 
aplicación a la cesión de uso doctrinalmente.  
 

Hay que tener en cuenta lo dispuesto por el artículo 54.1.b) del Real Decreto 
Legislativo 781/1986, de 18 de abril, por el que se aprueba el Texto Refundido de las 
disposiciones legales vigentes en materia de Régimen Local, cuyo tenor literal es: 

 
“Artículo 54. 

1. Será necesario el informe previo del Secretario, y, además, en su caso, del Interventor o de 
quienes legalmente les sustituyan, para la adopción de los siguientes acuerdos: 

…/… 

b) Siempre que se trate de asuntos sobre materias para las que se exija una mayoría especial.” 
 
El Pleno de la Corporación acuerda: 

 
PRIMERO. - Iniciar expediente de cesión de uso gratuita del inmueble sito en C/ Dionís 

d’Hongria nº 5 de Canals, ajustándose la misma al siguiente clausulado: 
  

• << Cláusula I.- Objeto y finalidad de la cesión de uso.    
 

El inmueble objeto de cesión es el siguiente: 

1. Descripción del inmueble: Se trata de un local en planta baja, pertenece a una 
edificación de ocho alturas (PB+ VII) destinada a uso residencial en sus plantas 
superiores. La edificación se asienta sobre una parcela de 1.644 m² de superficie, y 
cuenta con diversos accesos desde las calles Pintor Sorolla, Horts, y Dionís 
d’Hongria. Se ubica en suelo urbano consolidado y cuenta con todos los servicios 
propios de este tipo de suelo: suministro de agua potable, red de saneamiento, 
suministro eléctrico, telefonía, etc. El edificio dispone de ascensor. El local en planta 
baja, con referencia catastral 9359702YJ0195N0119PM, cuenta con una superficie 
construida según datos catastrales de 155 m². 



 

2. Dirección: C/ Dionis d'Hongria 5, bajo, 46650 Canals (número 7 de policía). 

3. Datos registrales: Tomo 617, Libro 84, Folio 153 y ss, Finca 8.837. 

4. Referencia catastral: 9359702YJ0195N0119PM. 

5. Superficies: Según reciente medición, el local tiene una superficie útil de 146,47 
m² y superficie 
construida de 154,38 m². 

6. Materiales: Carpintería exterior de aluminio. Acristalamiento mediante vidrio 
sencillo. Carpintería Interior de madera chapada de Formica o similar. 

7. Adecuación al planeamiento: El inmueble -local en planta baja- se adecua al 
planeamiento vigente. 

8. Otros aspectos: El local se encuentra vacío. 

9. Desperfectos: Aparentemente no existen desperfectos o deficiencias en el 
inmueble. 

10. Acometidas de E.E. y A.P: Dispone de acometidas de suministro de Energía 
Eléctrica, y suministro de Agua Potable. No están dadas de alta los suministros de 
Energía Eléctrica ni de Agua Potable; ni disponen de contadores de dichos 
suministros. Estos suministros se deberán de dar de alta en las distintas compañías 
suministradoras por parte del inquilino o propietario, en potencia y caudal que defina 
la actividad a realizar en la nave en cuestión. 

11. Acometida de saneamiento: La acometida de saneamiento dispone de registro 
de toma de muestras, individualizado. 

 
 El inmueble que se cede por el Ayuntamiento de Canals (el cedente) ha de atenerse a 
los usos permitidos y compatibles previstos en el planeamiento vigente (Plan General de 
Ordenación Urbana de Canals, de 27 de noviembre de 1984; y Ordenanza Pormenorizada del 
Área Industrial Les Moles de Canals, de 18 de julio de 1996, modificada por acuerdo plenario 
de 27 de marzo de 2014), debiendo estar la actividad pretendida por la Asociación ASCADIS 
(la cesionaria) amparada en los fines estatutarios de la misma, acomodándose al destino 
acordado por el Ayuntamiento y por el uso urbanístico vigente.  
 
 Cualquier alteración de la actividad que se desarrolle en el inmueble cedido, que en 
principio lo es para “desarrollar la actividad propia de los fines de la citada Asociación 
realizando la actividad propia de atención y estimulación de la gente con perfiles de 
enfermedades a los que ASCADIS se dedica a dar atención” deberá obtener la previa 
conformidad municipal que se supeditará al cumplimiento del destino acordado, a su 
compatibilidad urbanística y a los fines estatutarios de la Asociación. 
   

La cesión de uso no obsta para que la cesionaria deba obtener cuantas autorizaciones 
sean preceptivas para el ejercicio de la actividad pretendida, con carácter previo al ejercicio de 
la misma, en la forma legalmente prevenida. 
 

• Cláusula II.- Régimen Jurídico. 

 
La cesión de uso objeto del presente clausulado es de carácter gratuito, y se celebra al 

amparo de las previsiones existentes en el artículo 187 de la Ley 8/2000, de 23 de junio, de 
Régimen Local de la Comunidad Valenciana, de lo previsto al respecto en el Real Decreto 
1372/1986, de 13 de junio, mediante el que se aprobó el Reglamento de Bienes de las 
Entidades Locales, y demás disposiciones que resultan de aplicación. 
 

• Cláusula III.- Duración de la cesión de uso. 

 
La cesión gratuita se realiza para una duración de diez (10) años, comenzando a contar 

el plazo en el momento de formalización de la misma. 
 

• Cláusula IV.- Gastos de conservación del bien objeto de la cesión de uso. 

Mientras dure la cesión de uso, las obligaciones de mantenimiento ordinario y/o mejora 
del bien serán de cuenta de la cesionaria, de forma que se garantice, en todo momento, que 



 

una reversión del bien al titular del mismo se realizará manteniendo las condiciones en que el 
bien se halla en el momento de inicio de la cesión. 
  

A tales efectos se levantará acta por los Técnicos Municipales, que se firmará por 
representantes de las partes, en la que se describirá el estado del bien y sus pertenencias, 
todo ello valorado, en el momento de inicio de la cesión de uso, de la que se unirá un ejemplar 
al presente Clausulado. 

 
No obstante, el cedente podrá en cualquier momento supervisar el estado del inmueble 

objeto de la cesión, y la cesionaria se obliga a prestar la máxima colaboración, permitiendo la 
entrada en todo momento al personal municipal en orden a cualquier actuación encaminada al 
control y/o supervisión del bien cedido. 

 

• Cláusula V.- Autorizaciones objeto de la cesión de uso. 

 
La cesionaria no podrá efectuar obras de ningún tipo sin contar con el expreso y escrito 

consentimiento del cedente. Caso de consentirse la realización de obras, éstas deberán ser 
autorizadas cumpliendo con los mismos requisitos y obteniendo las autorizaciones que le sean 
legalmente exigibles. 
 

De cualquier modo, las obras que se realicen, en todo caso, se entenderán realizadas 
en beneficio del bien, sin que proceda reembolso de ningún tipo a favor de la cesionaria que las 
realizara. 

 
Previamente al inicio de la actividad, la cesionaria deberá obtener las autorizaciones 

pertinentes que requiere la normativa de aplicación para el ejercicio de actividades, teniendo en 
cuenta el fin para el que se ha solicitado la cesión de uso. 
 

• Cláusula VI.- De los tributos y suministros. 

 
 Los impuestos que se correspondan con el bien objeto de la cesión, mientras esta dure, 
y sean legalmente exigibles y/o repercutibles, serán de cuenta de la cesionaria. 
 
 Asimismo, serán de cuenta de la cesionaria, los suministros que provengan de 
empresas privadas, tales como electricidad, gas, teléfono, etc. 
 
 Cuando para obtener alguno de estos servicios fuese necesario realizar obras en el 
inmueble objeto de cesión, deberá obtenerse la previa autorización expresa del Ayuntamiento.  
 
 La cesión no está sujeta a tasa, ya que la utilización privativa del bien de dominio 
público no lleva aparejada una utilidad económica para la cesionaria, o, aun existiendo dicha 
utilidad, la utilización o aprovechamiento no entraña condiciones o contraprestaciones para la 
beneficiaria que anulan o hacen irrelevante aquélla. 

 
Cuando para obtener alguno de estos servicios fuese necesario realizar obras en el 

inmueble objeto de cesión, deberá obtenerse la previa autorización expresa del Ayuntamiento, 
sujeto a los tributos correspondientes.  
 

• Cláusula VII.- Asunción de los riesgos inherentes al bien.  

 
Mediante la aceptación de la presente cesión de uso, la Asociación asume, durante 

toda la vigencia de la misma, los riesgos inherentes al bien por daños materiales (incendio), y 
los derivados de las responsabilidades civiles y patrimoniales originados por el uso del mismo.  

 

• Cláusula VIII.- El aseguramiento del bien objeto de la cesión de uso. 
 

La cesionaria, como tal, se obliga a tener contratado seguro del bien objeto de la cesión 
de uso, durante toda la vigencia de la misma, que deberá cubrir los riesgos inherentes al bien, 
por daños materiales (incendio) y consorciables, así como responsabilidad civil de la 
cesionaria, que deberá incluir la locativa.  



 

 

• Cláusula IX.- Fianza. 
 
 La cesionaria deberá constituir una fianza por importe de 200’82 euros anuales, lo que 
implica un importe total de 2.008’20 euros por el total de 10 años, que podrá constituirse en 
metálico o mediante aval bancario, respondiendo la misma de la totalidad de las obligaciones 
de la cesionaria contempladas en la presente cesión de uso, así como de los daños o perjuicios 
que pudieran derivarse para el cedente, incluyendo los dimanantes de la resolución de la 
misma, siendo devuelta una vez transcurrido un año desde que se resuelva la cesión de uso y 
haya revertido el bien, previos los informes oportunos en orden a garantizar los derechos del 
cedente.  
 
 La incautación total o parcial de la fianza se realizará previa instrucción de expediente 
contradictorio en el que se dará trámite de alegaciones a la cesionaria. 
 
 La incautación total o parcial de la fianza, en los supuestos en que no se hubiera 
resuelto la cesión de uso, conllevará la necesidad de que la misma se reponga de forma 
inmediata por la cesionaria, siendo el incumplimiento de esta obligación, igualmente causa de 
resolución de la cesión de uso.  
 

• Cláusula X.- Reversión del Bien. 

 
Además de los supuestos legalmente prevenidos (finalización del período de cesión; 

destino del bien a uso distinto para el que fue cedido o inexistencia de efectos beneficiosos 
sobre el vecindario), el incumplimiento de cualquiera de las cláusulas anteriores será causa de 
reversión de la cesión de uso. 
 

Igualmente sería causa de finalización de la cesión de uso, la acreditación de la 
desaparición de alguno de los requisitos subjetivos que la Ley impone al cesionario. 
            

Por último, en caso de necesidad urgente, el cedente recuperará el bien cedido, a 
cuyos efectos será suficiente dirigir al cesionario comunicación escrita fehaciente, 
especificando la causa de necesidad y el plazo en que debe ser reintegrado el bien a su 
propietario, que en ningún caso será inferior a seis meses, y nunca antes del período mínimo 
inicial de 15 años. 
 
 

La reversión se entenderá producida con la entrega al cedente del bien, para lo cual se 
formalizará acta de comprobación levantada por los Técnicos Municipales en acto al que se 
solicitará la asistencia de la cesionaria y entrega de las llaves del inmueble al cedente.  
 

Serán de cuenta y cargo de la cesionaria, los daños y perjuicios provenientes de la 
demora en atender el requerimiento; y todo ello, sin perjuicio del ejercicio por parte del 
propietario, de las acciones dirigidas a recuperar el bien, en la forma que legalmente fuera 
procedente. >> 

 
 
SEGUNDO. - Una vez tomado por el Pleno Municipal el acuerdo de inicio del 

expediente de cesión, este se someterá al preceptivo trámite de información pública en el 
Tablón de Edictos municipal y en el Boletín Oficial de la Provincia por plazo de 15 días hábiles, 
a contar desde el siguiente al de la inserción del anuncio en el Boletín Oficial de la Provincia. 
 
 TERCERO. - Transcurrido el citado plazo, vistas las alegaciones que se hayan podido 
formular, previo dictamen de la Comisión Informativa competente e incorporación de cuantos 
informes resultaren, se someterá a votación la cesión gratuita del uso ante el Pleno municipal, 
notificándose el acuerdo tomado a la Asociación ASCADIS (la asociación solicitante) e 
instrumentándose, en su caso, la formalización del mismo. 
 



 

 CUARTO. - Deberá darse traslado de la cesión a la Administración Autonómica, en 
cumplimiento de lo previsto en la normativa de aplicación, así como a los Registros Públicos 
que se vean afectados por la cesión.” 
 

 
 5. PROPOSICIÓ DE L’ALCALDIA RELATIVA A LA MODIFICACIÓ DE CRÈTIS 
18/2024.(EXP. 1896973K). 
 
 Es dona compte de la proposta d’acord de l’Alcaldia de 5/07/2024. 
 

L’assumpte no ha estat dictaminat per la respectiva Comissió Informativa abans de la 
convocatòria -sinó desprès en sessió de la Comissió Informativa Municipal Informativa 
d’Economia i Especial de Comptes, celebrada el dia onze de juliol de 2024- raó per la qual, 
amb caràcter previ, per la Presidència se sotmet a votació, d’acord amb allò disposat pels 
articles 82.3 del ROF i 97.2 del mateix cos legal, la ratificació de la inclusió en l’ordre del dia 
de l’esmentat assumpte, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar,  
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); i D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap.  
 

La Presidència proclama que l’Ajuntament Ple aprova la ratificació de la inclusió, 
per la qual cosa s'entra a debatre i votar la proposició. 
 

. . . 
 

Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 
“La Sra. Gil Francès, regidora delegada d’Economia i Hisenda, assenyala: Val, com 

hem vist en comissió extraordinària fa un ratet es tracta d’una modificació de crèdits en el 
romanent de tresoreria per a despeses generals. Es pensa gastar cent tretze mil euros, per a 
partides com... Vos comente un poc quines són les que anem a incrementar: aportació a 
comunitat d’usuaris d’abocaments, deu mil euros; esports, reforma i rehabilitació d’edificis, 
quinze mil euros. Bé, a partir d’ara els que vaig a dir són del capítol sis, són inversions, són 
diners del romanent que aniran per a inversions. Educació, inversions també, quinze mil euros; 
inversió i reposició en l’avinguda Vicente Ferri, hi ha un problema d’infraestructura en el que és 
la vorera i en aquest cas anem a incorporar vint-i-un mil euros per a poder solucionar-ho. 
Després, una nova inversió en la construcció de pistes de bàsquet, són multifuncionals, vint-i-
tres mil euros. A més, inversió en reposició que seria a la Llar dels Jubilats, ames de casa, 
planta baixa, carrer San Rafael nº16, nou mil euros i, inversió nova en el Mercat municipal de 
vint mil euros, per a tendals i mobiliari, cadires i taules. Val, tot açò suposa cent tretze mil euros 
que eixiran del romanent de tresoreria.  

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, manifesta: 

La votarem a favor però sí que el que ens hem dit a la comissió, queda molt poquet, al voltant 
d’uns cinquanta nou mil euros de romanent, això que tinguem treball per a qualsevol imprevist 
que puga vindre es pot fer llarg i no hi ha massa import. Aleshores, piano.  

 
El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, indica: Aquesta proposta de 

modificació de crèdits que se’ns porta com hem dit en la comissió evidencia el greu problema 
d’ingressos que tenim a l’Ajuntament de Canals i per això aquella proposta que va recollir 
l’Alcalde de fer esta taula de treball perquè Canals necessita de pactes, de grans pactes que 
trascendisquen legislatures per a poder solucionar açò. No podem passar una legislatura i mitja 
pràcticament de vora dos milions d’euros de romanent que vam deixar nosaltres quan vam 
deixar la regidoria d’Hisenda a seixanta mil euros. Sabem que la pandèmia, sabem que ha 
pujat la inflació, que... d’acord. Però hi ha seixanta mil euros de romanent de tresoreria i, per 



 

tant, tenim un problema, un problema de com ha dit Mai, qualsevol imprevist que puguem tenir 
a Canals doncs anem a tindre-ho molt difícil de cobrir-ho amb recursos propis o alguna partida 
s’haurà de reduir. A banda, aquesta modificació de crèdits també en un pressupost 
pràcticament acabat d’aprovar doncs també evidencia que alguna cosa passa quan s’aprova un 
pressupost tant tard. En esta proposta en concret votarem a favor perquè al final són despeses 
raonables, corrents, que creguem que són necessàries, però bé en la pròxima ja raonaré el 
nostre vot.” 

. . . 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, 
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); 
Vots en contra: Cap; Abstencions: 1 corresponent al Sr. D. Abel Recatalá Sebastá (del 
Grup Municipal de Vox) 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

““ANTECEDENTS 
 

 I.- Memòria justificativa de la necessitat de realitzar la despesa a l'exercici i de la 
inexistència o insuficiència de crèdit en el nivell en què estiga establida la vinculació jurídica. 
 En dita memòria es detallen les aplicacions afectades per la modificació 
proposada com a expedient de modificació del Pressupost núm. 18/2024, que adopta la 
modalitat de suplements de crèdits i que es proposa finançar amb el RTGG líquid procedent de 
la liquidació del pressupost 2023. 

 
II.- Vist el Informe favorable d'Intervenció. 

 
FONAMENTS JURÍDICS 

 A)  L’article.168.1 del TRLRHL disposa que el Pressupost de l'Entitat local serà 
format pel seu president i a ell haurà d'unir-se la documentació assenyalada en el mateix 
article. 

 B)  Els articles 168.4 del TRLRHL i 18.4 del Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, 
estableixen que el projecte de Pressupost General, informat per la Intervenció i amb els 
annexos i documentació complementària, serà remés al Ple de la Corporació per a la seua 
aprovació, esmena o devolució. 

 C)   Llei orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 
Financera. 

 D)  De conformitat amb l'art. 169 del TRLRHL, aprovat inicialment el Pressupost 
general, s'exposarà al públic, previ anunci en el butlletí oficial de la província,  per 15 dies, 
durant els quals els interessats podran examinar-ho i presentar reclamacions davant el Ple. El 
Pressupost es considerarà definitivament aprovat si al final del període d'exposició no 
s'hagueren presentat reclamacions; en cas contrari, es requerirà acord exprés pel qual es 
resolguen les formulades  i s'aprove definitivament el Pressupost. 

 E)  Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, pel qual es desenvolupa el Capítol I del 
Títol VI, de la Llei 39/1998, de 28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals, en matèria 
de pressupostos (articles 34 a 38) i les Bases 6a i 7a de les d'Execució del Pressupost vigent.  

El Ple de la Corporació acorda: 



 

 
 Primer.- Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits 18/2024, amb 
càrrec al romanent líquid de tresoreria, conforme al següent detall: 
 

PROPOSTA MODIFICACIÓ DE CRÈDITS Nº 018/2024 SUPLEMENTS I CRÈDITS EXTRAORDINARIS

Org. Prog. Econ. Descripció Import Tipus

E2 92202 48300 Aportació a Comunitat d’Usuaris d’Abocaments 10.000,00 SC

C1 34200 62900 Esports. Reforma i rehabilitació edificis 15.000,00 SC

C1 32000 62900 Educació. Inversions. 15.000,00 CE

E2 15320 61900 Inversió reposició. Avda. Vicente Ferri. 21.000,00 CE

A2 17100 60900 Inversió nova. Construcció pistes basquet. 23.000,00 CE

E2 92000 63200

Inversió reposició. Hogar jubilado-amas de casa

planta baja  urbana c/ San Rafael, nº 16. 9.000,00 CE

A5 43120 62900 Inversió nova. Mercat Municipal. 20.000,00 CE

TOTAL  113.000,00

CODI ECONOMIC

 

FINANCIACIÓ SUPLEMENTS I CRÈDITS EXTRAORDINARIS

Import

Romanent de Tresoreria per a despeses generals 113.000,00

Import

267.665,17

Acreedores pendents d'aplicar a Presup. (PGCP 413) 6.352,50

Acreedores per devolucions d'ingresos (PGCP 418) 0,00

96.250,34

171.414,83

113.000,00

58.414,83

SALDO ROMANENT TRESORERIA DESPESES GENERALS

TOTAL

87000

DescripcióCodi

Saldo disponible RTGral.

Romanent Tresoreria  liquidació pressupost 2023

Incorporació de romanents 15/2024

Modificació crèdits núm. 18/2024 projectada

Saldo líquid RTGG després de la modificació proposta  
 
 Segon.- Ordenar l'exposició pública del present acord mitjançant anunci en el 
Butlletí Oficial de la Província, per termini de quinze dies, a l'efecte de que els interessats 
puguen formalitzar les reclamacions que estimen convenients en defensa dels seus legítims 
interessos. 
 L'acord es considerarà definitivament aprovat si durant el citat termini no 
s'hagueren presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per 
a resoldre-les i aprovar definitivament. 
 Contra l'aprovació definitiva de la modificació pressupostària, podrà interposar-se 
directament recurs contenciós administratiu, en el termini de dos mesos, a comptar des de 
l'endemà de la publicació d'aquest edicte en el Butlletí oficial" de la província, davant la Sala 
contenciosa administrativa del Tribunal Superior de Justícia de la Comunitat Valenciana, de 
conformitat amb l'art. 171.1 del RD Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual aprova el Text 
Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals i els articles 10 i 46 de la Llei 29/98, de 13 
de Juliol, Reguladora de la Jurisdicció contenciosa administrativa.” 
 
 
 6. PROPOSICIÓ DE L’ALCALDIA RELATIVA A LA MODIFICACIÓ DE CRÈDITS 
22/2024.(EXP.1902085K) 
 

Es dona compte de la proposta d’acord de l’Alcaldia de 5/07/2024. 
 



 

L’assumpte no ha estat dictaminat per la respectiva Comissió Informativa abans de la 
convocatòria -sinó desprès en sessió de la Comissió Informativa Municipal Informativa 
d’Economia i Especial de Comptes, celebrada el dia onze de juliol de 2024- raó per la qual, 
amb caràcter previ, per la Presidència se sotmet a votació, d’acord amb allò disposat pels 
articles 82.3 del ROF i 97.2 del mateix cos legal, la ratificació de la inclusió en l’ordre del dia 
de l’esmentat assumpte, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar,  
Dª Inés Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup 
Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar); i D. 
Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap.  
 

La Presidència proclama que l’Ajuntament Ple aprova la ratificació de la inclusió, 
per la qual cosa s'entra a debatre i votar la proposició. 
 

. . . 
 

Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen.  
 
“La Sra. Gil Francès, regidora delegada d’Economia i Hisenda, assenyala: Aquesta 

modificació de crèdits la 22/2024 és per a incrementar la partida de Fira de setembre de la 
partida d’arreplegada de residus sòlids i transport que ara mateix no va a utilitzar-se en el que 
queda d’any. Una part d’eixa partida que són cent cinc mil euros, van a destinar-se a 
incrementar la partida de Fira de setembre. Es fa la modificació de crèdit en aquest moment per 
la urgència de tancar tot el que s’ha de fer en la Fira. Ens hem trobat en la necessitat de posar 
eixa quantitat de diners per a que es duga endavant la Fira i es puguen fer els contractes en 
temps i forma perquè, en les dates que estem ja, és un poc tard.  

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, manifesta: 

Gràcies també a la regidora d’Hisenda per explicar tant bé en la comissió i pel talant que tens. 
No és la primera vegada que públicament dic la teua professionalitat i m’agradaria fer-ho públic.  
Des de Compromís ens preguntem perquè no s’ha incrementat aquesta partida al nou 
pressupost que hi ha i, clar, són cent cinc mil euros que sí, que entenem que tot munta però, es 
pot fer una Fira a l’alçada dels altres anys i tindre en compte estos diners que com molt bé hem 
dit que tenim un problema de romanent o destinar-los també a altres qüestions que també per 
al grup de Compromís són importants, com és el tema del benestar social o per a tindre gratuïts 
els xiquets i xiquetes el menjador de l’Escoleta Infantil. Sobretot per a famílies vulnerables. 
Aleshores, sí que veurem Fira de setembre però cent cinc mil euros són molts diners que 
podrien destinar-se a altres coses també que necessitem.  

 
El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, indica: Per no reiterar-me, bé, em 

vaig a reiterar igual. Al final estem parlant d’un increment als ja pressupostats cent trenta mil 
euros si no m’equivoque, de la partida del pressupost que acaba de pràcticament entrar en 
vigor, anem a sumar-li cent cinc mil, per tant estem parlant d’una Fira que va a costar vora 
trenta cinc mil euros. Per a nosaltres, és un criteri particular, creiem que és excessiu. Pot ser, 
com bé diuen les companyes de Compromís, per a un govern d’esquerres hi haurien altres 
prioritats. Es pot fer una Fira molt bé i molt més austera per al nostre entendre. Que ixquen de 
la partida arreplegada de residus sòlids, transport, pot ser a mi almenys em fa pensar anem a 
continuar pagant eixa multa del Ministeri per no implementar la recollida selectiva porta a porta. 
No sé, ja renunciem en juliol a aquesta implementació. Bé, propostes, una proposta ja l’hem 
llançada, com ha dit Mai pot ser aquests cent cinc mil euros, una part, s’haurien pogut gastar 
per a la gratuïtat del menjador o per a altres coses més profitoses per a les persones que viuen 
al nostre poble i, per tant, nosaltres anem a votar en contra d’aquesta modificació de crèdits.  

 
El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, expressa: Gràcies Cristian. No hi ha dos 

cents, no hi ha una partida de dos cents i pico mil. Es va pressupostar en un principi la partida 
de Fira i Festes en cent trenta mil si no recorde mal, però es va tindre que agafar diners per a 



 

pagar el que és el tema de l’Escoleta d’Estiu i estem esperant la subvenció. Li passe el torn de 
la paraula al regidor d’Educació, Edu. 

 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, assenyala: El paper és molt sofrit i els 

números també. De la partida que teníem diners vam haver de fer front a despeses importants 
com les escoletes. Les Escoletes de Pasqua i l’Escoleta d’Estiu que hem licitat clar, nosaltres 
com bé sabran els que han ostentat la regidoria, el que són les Escoletes de Pasqua, de Nadal 
i d’Estiu es paguen sempre amb la subvenció de corresponsables. Una subvenció que ens 
arriba des de l’Estat que gestiona la Conselleria i que, segons el nombre d’habitants, segons el 
nombre de població que tens de zero a setze, t’atorguen una sèrie de diners. Nosaltres 
pensàvem que, l’any passat ens van atorgar 57.000 euros i, nosaltres ara, hem hagut de fer 
front a eixos 57.000 euros i més per a poder donar servei als xiquets i les xiquetes del poble 
per a que tingueren les escoletes. Molts pobles, perquè no hem tingut encara aquesta 
subvenció, no ha pogut fer les escoletes d’estiu, jo supose que això ho sabeu, però perquè no 
han rebut encara la subvenció. Nosaltres constantment estem cridant a la Conselleria 
d’Igualtat, a la secretària d’Igualtat per a que ens diga per favor quan anem a rebre eixa 
subvenció. Ara ens han dit que segurament en setembre. Enguany ja no es fa d’una manera 
directa sinó que es fa per concurrència competitiva en la que nosaltres hem de fer un projecte, 
que ja tenim fet, i hem de ser molt ambiciosos perquè el que es farà és que, com molts pobles 
no poden gastar tot el que els correspon per eixe nombre d’habitants, la Conselleria ens diu 
que tots els pobles o ciutats que siguen ambiciosos, podran rebre molts més diners dels que en 
un principi tenien previstos conforme al factor poblacional. Aleshores nosaltres tenim ja un gran 
amalgama d’activitats que volem incloure en el programa de corresponsables, la subvenció, 
estem a l’espera de que això se produïsca. Estem avançant diners d’altres partides per a poder 
continuar donant eixe servei perquè sinó no el podríem haver tingut. Amb la qual cosa no és 
real que s’incrementen eixos milers d’euros a la partida de Fira i festes. Entenc que la partida 
de Fira i festes continuarà amb eixos diners que tenien pressupostats i no serà real eixe 
increment del que nosaltres hem parlat ací per aquesta circumstància de que a l’espera estem 
no només d’esta subvenció sinó d’altres subvencions que, per exemple, en el mes de maig 
sempre hem rebut la subvenció de les ajudes d’extraescolars. A hores d’ara en juliol encara no 
ens han fet arribar eixa subvenció que és molt necessària per a programar el que són les 
extraescolars de l’inici del proper curs de setembre. I, si eixa subvenció no ens arriba ara i ens 
arriba més tard, tindrem que tornar a traure diners per a que els xiquets i les xiquetes no es 
queden sense les activitats extraescolars de qualitat que deuen de rebre.  

Com eixa és la situació, per a que el poble no perda serveis i no perda qualitat hem 
d’anar agafant prestat d’altres partides i després subsanarem eixe préstec en les partides per a 
que totes i tots tingam els serveis que ens mereixem, que els pares i les mares en aquest cas 
puguen gaudir d’eixos serveis que, si no haguera sigut d’esta manera, no els haguérem pogut 
pagar i no els haguérem tingut.  

 
El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, expressa: Li passe el torn de la paraula a 

Cristian. Perdó, anem a disculpar a Inés que se n’ha d’anar per motius laborals. Adeu Inés, 
bona nit i que passeu bon estiu.  

 
El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, indica: Res, agrair la informació, la 

veritat que ho desconeixíem. Nosaltres sí que és veritat que agrairíem que se’ns fera arribar el 
cost total al final de la Fira de setembre per tindre la informació. Bé, agraint un poc la 
informació que ens han donat anem a reconsiderar el nostre vot i ens abstindrem.  

 
El Sr. López Trigueros, cuarto Teniente de Alcalde, expresa: Como bien ha explicado 

Edu, no todo este dinero significa que se vaya a gastar en feria y fiestas y, como bien has dicho 
tú, a final de Feria de septiembre pasaremos no solo una relación de gastos sino una 
comparativa de gastos de los años anteriores. Así podremos ver que no hemos venido a 
derrochar dinero. Simplemente una puntualización, la subvención que nos falta recibir de 
corresponsables no depende directamente de la Generalitat. La tramita la Generalitat pero nos 
viene del Gobierno central. Nosotros presionamos mucho, tiramos de todos los contactos que 
podemos, pero no depende directamente de Conselleria por lo que no nos pueden facilitar más 
las cosas. Hemos tenido que, por narices, para hacer como bien ha dicho Edu les escoletes, 
tirar de donde teníamos en ese momento.  

 



 

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, assenyala: Al no estar Inés, computarà com 
a abstenció, conforme ho diu a la llei.” 

 
Dª Inés María Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista de Canals) abandona la 

sessió sent les vint-i-una hores i cinc minuts (21:05 hores), durant el debat, i abans de la 
votació,  de aquest  punt 6 de l’ordre del dia, no reincorporant-se a aquella. El Sr. Alcalde 
disculpa que deixe la sessió per motius laborals. 

Es fa constar que, de conformitat amb l’article 100.1 del ROF, a l'efecte de la votació 
corresponent, es considerarà que s'abstenen els membres de la Corporació que s'hagueren 
absentat del Saló de Sessions una vegada iniciada la deliberació d'un assumpte i no foren 
presents en el moment de la votació.  

. . . 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits  la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 9, corresponents als 
Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López 
Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez 
(del Grup Municipal Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona 
Tortosa i D. Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); Vots en contra: Cap; 
Abstencions: 8, corresponents als Srs./Sres.: D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés Poveda 
Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal Socialista 
de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i Maria Carmen Bru 
Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals. Acord per guanyar) D. Abel Recatalá 
Sebastá (del Grup Municipal de Vox) 
 

. . . 
 

Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTS 

  I.- El Pressupost General de la Corporació, plantilla de personal, bases d'execució 
i altra documentació complementària.  

  II.- Proposta de la Regidoria Delegada d'Economia i Hisenda, amb el vistiplau de la 
regidories cedents. 

  III.- Memòria de l'Alcaldia, en la qual justifica la modificació proposada. 

  IV.- Informe de l’interventor municipal, de data 4 de juliol de 2024. 

 Als quals són aplicable els següents 

FONAMENTS JURÍDICS 

 A.- Tenint en compte els articles 179 i 180 del Text Refós de la Llei Reguladora de 
les Hisendes Locals, aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, i 40, 41 i 42 del 
Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, i les Bases d'Execució del Pressupost. 
Les transferències de crèdit proposades: 
 a) No afecten crèdits ampliables o extraordinaris concedits durant l'exercici. 
 b) No minoren crèdits que han sigut incrementats amb suplements o 
transferències, excepte els de personal. 
 c) No minoren crèdits incorporats a conseqüència de romanents no compromesos, 
procedents de Pressupostos tancats. 
 d) No incrementen crèdits que, a conseqüència d'altres transferències, han sigut 
objecte de minoració, excepte els quals afecten el personal. 
 e) Es proposen transferències entre diferents grups de funció. 
 
 B.- Així mateix, segons estableix la Base d'Execució 13 del Pressupost vigent,  
“2n.- L'aprovació de transferències de crèdit quan afecten aplicacions de diferents àrees de 
despesa, correspon al Ple de la Corporació. 
 



 

 C.- Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, pel qual es desenvolupa el Capítol I del 
Títol VI, de la Llei 39/1998, de 28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals, en matèria 
de pressupostos (articles 34 a 38) i la Base d'Execució 9.2 del Pressupost vigent,  
“2n.- L'aprovació de transferències de crèdit quan afecten aplicacions de diferents àrees de 
despesa, correspon al Ple de la Corporació. 
 

El Ple de la Corporació acorda: 
 
 Primer.- Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits 22/2024, per 
transferències entre partides de diferent grup de funció conforme al següent detall: 
 

PARTIDAS CEDENTES 

C.O. C.P.G. C.E. Denominació Import 

          

A4 16210 22700 Arreplegada de residus sòlids i transport. 105.000,00 

          

Total   105.000,00 

     
PARTIDAS QUE SE INCREMENTAN   

C.O. C.P.G. C.E. Denominació Import 

          

C2 33820 22609 Fira Setembre. 105.000,00 

          

Total   105.000,00 

 
 Segon.- Ordenar l'exposició pública del present acord mitjançant anunci en el 
Butlletí Oficial de la Província, per termini de quinze dies, a l'efecte de que els interessats 
puguen formalitzar les reclamacions que estimen convenients en defensa dels seus legítims 
interessos. 
 L'acord es considerarà definitivament aprovat si durant el citat termini no 
s'hagueren presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per 
a resoldre-les i aprovar definitivament. 
 Contra l'aprovació definitiva de la modificació pressupostària, podrà interposar-se 
directament recurs contenciós administratiu, en el termini de dos mesos, a comptar des de 
l'endemà de la publicació d'aquest edicte en el Butlletí oficial" de la província, davant la Sala 
contenciosa administrativa del Tribunal Superior de Justícia de la Comunitat Valenciana, de 
conformitat amb l'art. 171.1 del RD Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual aprova el Text 
Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals i els articles 10 i 46 de la Llei 29/98, de 13 
de Juliol, Reguladora de la Jurisdicció contenciosa administrativa.” 
 
 
 7.  ASSUMPTES D'URGÈNCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 
 
 No hi han 
 
 

PART DE CONTROL DELS ÒRGANS DE GOVERN 

  
 
 8. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 
DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL 
ROF. 
 
 El Ple de la Corporació queda assabentat de les Resolucions de la núm. 1233 de 
24/05/2024, a la núm. 1605 de 04/07/2024, que s’han posat a disposició dels regidors .  
 



 

 9. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN 
LOCAL. 
 
 El Ple de la Corporació queda assabentat les següents actes de la Junta de Govern 
Local que s’han posat a disposició dels regidors: 
 
 M-08 extraordinària de 24 de maig de dos mil vint-iquatre. 
 M-09 ordinària de 30 de maig de dos mil vint-i-quatre. 
 
             10. PRECS I PREGUNTES. 
 
 10.1. PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL VOX 
 

El Sr. Recatalà Sebastià, del grup municipal Vox, explica: Buenas tardes de nuevo. Es 
una pregunta para la concejalía de caminos rurales. ¿Tienen previsto actuaciones de mejora en 
los caminos rurales de la pedanía de Torre Cerdà? 

 
El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, indica: Abel, clar, tenim... 

No només en Torre Cerdà, sinó he de dir-vos que la Diputació ens va dir que férem un inventari 
de camins històrics, vies pecuàries... Camins de rellevància.  

 
En el poc de temps que ens van donar vam elegir uns quants que ja vos comunicarem, 

dos o tres, perquè primer fan el inventari i després podrem demanar alguna subvenció per a 
poder-los condicionar. Això ho vam poder fer un poc en pla ràpid a la vegada que també ens 
hem presentat a arreglar camins rurals enguany. He de dir-vos que els camins que anem a 
arreglar en principi són camins que hem considerat que estàvem més desfavorits, més trencats 
i que els utilitza prou gent. Com són el camí de Mangai, perquè hi ha molt de tràfic però 
sobretot fins a arribar al Club de tenis, la pujada al Club de tenis, el camí de Mariquita... Perquè 
a la baixada al camí de Mariquita, en eixe lloc a més és que està prou fet pols pel tema de les 
arrels, els bonys... He de dir-vos que allí baixa una gran quantitat d’aigua molt gran i també 
estem intentant si ens dona una espècie d’arreplega d’aigües i que ens puguen canalitzar per a 
que arriben allí les aigües a les casetes. També, ens agradaria el camí de la Palla a zones on 
puguen apartar-se dos cotxes i poder almenys passar. Tenim altres camins. Cabiscol també i, 
entre altres, està en Torre Cerdà, on està la plaça de Torre Cerdà hi ha un caminet que baixa 
cap avall. Eixe camí també arreplega moltes aigües i allí hi ha una sèquia. Aleshores, hem 
estat estudiant. Ens hem reservat uns diners per a invertir-los en la subvenció de camins, 
perquè hi ha que posar el cinquanta per cent i ens hem reservat una altra partida per a fer 
aquest tipus d’actuacions puntuals com la de Torre Cerdà que és la baixadeta. Es condicionarà 
la baixada, no tot el camí, que va a la caseta de Rollo, supose que el coneixereu, i Mari 
Carmen. També per a que les aigües vagen no pel camí sinó que vagen aprofitant altres vies 
naturals i no continuen desbaratant. Així que sí, que sapigueu que hem presentat la subvenció 
de camins per al que vos he dit, ens hem guardat uns diners per a altres actuacions que no 
depenen de la subvenció i entre altres està la que Abel m’acaba de dir.  

 
10.2. PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS. ACORD PER 

GUANYAR.  
 
La Sra. Bru García, del grup municipal Compromís, manifesta: Bona nit a totes i tots i 

als que ens estiguen escoltant. Ens hem assabentat de que el proper mes d’octubre es jubila 

una professora i membre de la junta directiva de l’EPA. Al ser aquesta plaça depenent de 

l’Ajuntament ens dirigim a l’Alcalde-President de l’Ajuntament de Canals i li fem les següents 

preguntes. Està prevista la substitució d’aquesta persona? S’ha creat alguna borsa de treball 

de professors i professores? Gràcies.  

El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, explica: Bé, és Fina García, la 

directora de l’EPA que bé, ella ha decidit de manera voluntària jubilar-se en el mes d’octubre. Ja 

ho tenim tot previst, la directora de l’EPA ja ha fet l’informe que és preceptiu de necessitats per 

a cobrir eixa plaça. Hem tingut la sort de que tenim una borsa de l’EPA que encara està en 

vigor i està vigent, així que ja ho tenim tot apunt i tot llest per a immediatament que Fina siga 



 

substituïda,  que l’EPA i els alumnes no tinguen cap problema a l’hora de que comence el curs 

escolar amb plena normalitat.  

10.3. PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS. ACORD PER 
GUANYAR. 

 
La Sra. Real Fayos, del grup municipal Compromís, manifesta: Bona nit a totes i tots, 

em dirigisc a l’Alcalde-President. Ho hem dit en alguna ocasió en algun plenari, però continue 

ratificant-me.  

Arran de la continua tala d’arbres que s’està produint en el nostre municipi com bé ha 

sigut en el Doctor Saurina, com ha sigut en el Poliesportiu i com m’he assabentat en el Centre 

Social d’Aiacor també hi havia un arbre que no sé perquè s’ha tallat. La pregunta que faig és: 

Hi ha alguna previsió en replantar tot l’arbrat que s’està tallat en el casc urbà? I si la pregunta 

és afirmativa, hi ha algun informe tècnic? I quines són les característiques que han de tenir 

eixos arbres que van a plantar-se de nou? Moltes gràcies.  

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, expressa: Respecte de la pregunta que ha 

formulat sí es va tallar l’arbre del Doctor Saurina pels problemes que estava ocasionant. El del 

poliesportiu ni mencionar-ho perquè totes i tots sabeu i estem assabentats de la problemàtica 

que hi havia ja que estava a punt d’abrassar la canonada que entra al poliesportiu que ompli la 

piscina. A més, evidentment l’estat de la vorera era insofrible i sí que ho hem comentat en altres 

plenaris sí que està pendent de repoblar els arbres. Per part de la regidoria doncs, bé, vaig a 

passar-li la paraula al regidor de Medi Ambient, però sí, es passaran un detall dels arbres que 

s’hagen de plantar, que siguen els adequats i no el que es va plantar en el seu dia que esta fent 

les voreres un desastre en totes les voreres del poble com molt bé saben.  

El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, indica: Bé Isabel, ja vos ho 

he comentat però vos dic que llevat el del Doctor Saurina tots els demés arbres que sapigueu 

que tenim diferents informes tècnics els propis de l’Ajuntament i altre externs per contrastar. 

Que no volem tallar arbres, per exemple, aquest d’ací ens han pressionat per a que el tallaren 

perquè tirava melassa i els he dit que no, que esperaren, que tingueren paciència. Al final 

haveu pogut veure que l’arbre està preciós. Que sí, que a la millor el llevarem i el traslladarem 

a un lloc puga molestar menys i col·locarem l’arbre que li correspon ja que està molestant al 

veïnat. Molestant per baix que no ho veieu i inclús perquè està molt pegat a la casa. La qüestió, 

s’actuarà, però no perquè no es tallarà en aquest cas. En altres casos com el Poliesportiu ja 

eren problemes de perillositat. Per baix, les arrels estaven menejant els murs, trencant les 

voreres, el clavegueram i els tècnics ens ho van recomanar. Com eixos altres els llevarem 

perquè no hi ha altre remei i té que fer prevaler com sempre dic la seguretat de les persones a 

l’estètica. Intentarem sempre encara que ens coste més diners el traslladar-lo. La falsa 

pimienta era inviable, era una cosa inviable de traslladar. Sempre que es puga traslladar es 

traslladarà. Si els tècnics ens diuen que estan malalts i que no val la pena serà la última opció. I 

quan es plantarem? Clar que en plantarem, en coneixement, també parlant en els tècnics i 

quan corresponga. Ara en aquestes temperatures rondant els quaranta graus de sequera, a mi 

molta gent em diu, perquè? Doncs no, ens esperarem i quan calga en replantarem. És a dir, 

ens traslladarem alguns i en plantarem altres. Vos informarem i si voleu que ho obrim a 

participació ningun problema. Sempre per davant el tècnics i després tots podreu col·laborar.   

La Sra. Real Fayos, del grup municipal Compromís, manifesta: M’haveu contestat a 

tots menys el que dit últim, que és el d’Aiacor.  

 El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, expressa: Anava a contestar-li jo perquè 

m’he donat compte de que no li havíem contestat al d’Aiacor. Pel vist es veu que fa molt de 

temps que no va vostè a Aiacor perquè l’arbre que hi havia en la plaça d’Aiacor no és que 

estava... 

La Sra. Real Fayos, del grup municipal Compromís, indica: (intervenció que no 

s’escolta).  



 

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, assenyala: On? 

El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, indica: (intervenció que no 

s’escolta).  

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, manifesta: Eixe estava mort.  

El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, expressa: (intervenció que 

no s’escolta).  

La Sra. Real Fayos, del grup municipal Compromís, indica: (intervenció que no 

s’escolta).  

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, assenyala: En el Centre Social? Allí... 

La Sra. Real Fayos, del grup municipal Compromís, explica: (intervenció que no 

s’escolta).  

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, assenyala: Però eixe s’ha podat ja que 

estaven les rames entrant en la nau del costat.  

La Sra. Real Fayos, del grup municipal Compromís, manifesta: No.  

El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, indica: (intervenció que no 

s’escolta). 

La Sra. Real Fayos, del grup municipal Compromís, explica: A veure... Jo em vaig 

assabentar perquè vaig anar a pegar cartelleria per a les eleccions del nou, les europees i 

l’arbre no estava. Aleshores, jo he anat un parell d’anys a les carreres ciclistes i allí hi havia 

molta ombra i hi havia un arbre on es feien diversos esdeveniments, sols estan les dos 

palmeres i no sé que més. No sé que ha passat... 

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, assenyala: No, jo crec que es referiran a la 

poda que s’ha fet d’eixos arbres.   

La Sra. Real Fayos, del grup municipal Compromís, manifesta: No està l’arbre, està 

tallat. Vull dir, no he fet foto però... 

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, assenyala: El que estava més arrimat al 

Centre Social i a les naus d’allí hi havia un que estava espatllant la canal i tot .  

La Sra. Real Fayos, del grup municipal Compromís, indica: Dins, però estava dins. 

Està tallat. Jo per això pregunte m’haveu contestat a tots menys a eixe.  

10.4. PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS. ACORD PER 
GUANYAR. 

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, manifesta: 

L’última que fem, dirigida a vostè. Ens hem assabentat per la premsa que una localitat veïna 

governada pel Partit Popular ha inclòs actes taurins a les seues festes després de setze anys. 

Aprofitant que encara no ens han proporcionat el programa de la Fira que esperem en breu que 

ens ho facen partícips un dels dubtes que ens traslladen diferents veïns i veïnes de Canals és 

respecte si el nostre poble seguirà el mateix camí. Al nostre grup li preocupa especialment 

donat que al seu programa electoral parlaven de les festes tradicionals acompanyat d’una foto 

de bous al carrer i no creiem que el maltractament animal siga la millor forma de mantenir i 

respectar les nostres tradicions. A més, cal recordar que fa un anys es va fer una consulta a la 

ciutadania on es manifestava totalment en contra de la festa nacional. Per tot açò, li dirigim les 

següents preguntes: Poden confirmar que enguany no hi haurà festes taurines a la Fira de 

setembre de 2024? En cas afirmatiu, ens podríeu confirmar que no va a haver cap festivitat 

taurina en el que queda de legislatura? Gràcies.  



 

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, assenyala: Conteste jo. Enguany no va a 

haver cap acte taurí. Probablement, en la resta de legislatura a la millor, no ho sabem. És una 

cosa que sí, és veritat que ho dia al programa i és una cosa que ens estem plantejant, però per 

a enguany no.  

La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, indica: A 

nosaltres ens agradaria que ho reconsiderara, per a nosaltres és un maltractament animal en 

tota regla. Farà poc vam veure també per xarxes com un bou es va trencar la banya i estava 

sagnant i la gent impassible. Nosaltres no podem tolerar aquestes coses, almenys des de 

Compromís. Per això, vos pregue que ho reconsidereu pel que queda de legislatura. 

10.5. PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 
 
El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, indica: La primera pregunta és 

referent al riu, agraïsc que hagen tingut la reunió que havem tingut abans, però teníem la 

comissió d’Economia després i no m’ha donat temps a fer-te totes les preguntes. Sobretot 

agrair la informació que ens heu proporcionat evidentment crec que esteu, que tu, Ricardo, 

estàs treballant, evidentment no està  sent suficient ja t’ho vaig dir en el plenari anterior que 

quines mesures anàveu a implementar i em vas dir que fins que no fora urgent no, doncs bé, 

ens ha pillat el bou, aprofitant la pregunta d’abans. Aleshores són tres preguntetes, la inversió 

que s’ha fet nova per a pal·liar de forma urgent, que creiem que és una bona solució, l’estat 

dels ànecs si ens podria aclarir, quan ho sàpiga, el cost que ha tingut. I, si, en aquest cas, s’ha 

demanat permís a confederació perquè al final el llit del riu la competència la té Confederació i 

tota intervenció que se faja dins del riu doncs ho té que autoritzar Confederació fins on jo tinc 

entès.  

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, assenyala: L’última pregunta sí que l’hem 

aclarit en la reunió de baix. Se li ha demanat al guarda fluvial que pertany a la Confederació 

l’autorització per a fer el que s’ha fet. Li passe la paraula al regidor.  

El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, indica: Bé, Cristian agraïsc 

que em fages aquesta pregunta perquè la gent clar està preocupada i encara que el dilluns va 

eixir una notícia que li vaig passar el pressupost de allò que ens va a costar el tècnic la gestió 

d’anàtids que des del dia 25 començarà ja a treballar, els veureu pel riu. Bé, dir-vos que des de 

l’Ajuntament de Canals i no només el de Canals sinó el de l’Alcúdia de Crespins, estem 

treballant en conjunt per a salvaguardar l’ecosistema del Riu Sants i el seu riu, en ells van els 

ànecs. Vull dir, que crec que el focus estem desviant-lo. Els ànecs si parlem tècnicament i no 

sentimental i políticament, el problema són més els ànecs en el riu, perquè tenim una sobre 

població i no s’ha fet i recalque, mai, mai ninguna actuació, ningun control, almenys jo no tinc 

constància i s’ha deixat al “libre albedrío” l’alimentació, el control, la vacunació, l’esterilització... 

En fi, tenim un ecosistema descontrolat. Ara, van a vindre uns tècnics que van a gestionar-ho, 

són ells els que van a gestionar-ho, nosaltres anem a recolzar i a ajudar. Aleshores, vull dir-vos 

que l’Ajuntament està treballant per a assegurar el cabdal al mínim per a que almenys a curt 

termini, dic Alcúdia i Canals, Alcúdia en la zona del naixement i Canals en la zona més 

important que és el Gorg de l’Omet i part del riu, anem a intentar salvar l’estiu, a curt termini 

fent aportacions d’un pou propi. Sí que hem fet una sèrie de infraestructures amb permís a la 

Confederació, per això un poquet el retràs, per a poder eixir del pas.  

També, dir-vos que estem en converses amb la Confederació per a que aquesta, que 

és l’organisme, regule i dicte els deures i les obligacions de cadascú. De tots els actors d’una 

manera, de tots aquells que tenen que veure en el riu: regants, ciutadania..., perquè tots tenen 

dret a l’aigua, tots. Sols dir això, llarg termini tenim el parlar en Confederació, que ens diga un 

poquet i diga que és el que té que fer cada u i, a curt termini, hem d’actuar i en temps rècord 

estem actuant. Que la gent estiga tranquil·la, en les rates vam actuar i, clar, a la gent li deia jo 

no puc actuar bé, l’Ajuntament no pot acabar en les rates d’un dia a un altre. Vam provar una 

empresa, no funcionava, vam provar una altra empresa i pareix que està funcionant. Rates hi 

hauran sempre és un ecosistema, el que hi ha que tenir-lo controlat. Igual que els ànecs i 

qualsevol animal que forma part de l’ecosistema. Igual que amb les plantes, les canyes, etc. 



 

Que la gent estiga tranquil·la, estem vigilant, estem treballant i al llarg termini el que volem 

controlar és el que són els pous il·legals i altres qüestions com assegurar el cabdal ecològic, 

estar treballant també amb universitats per a projectes de reutilització d’aigües. Coses a llarg 

termini però tenim que actuar i crec que estem fent-ho. Encara estem mirant el punt de quan 

tirar l’aigua sense sobre explotar massa el nostre pou, mirar les hores on siga més 

econòmicament viable però, com sabeu, el riu és un riu urbà i no sols els ànecs i els animals 

han de tenir aigua, sinó que hi ha gent que li agrada veure corre l’aigua i anem a intentar arribar 

a un equilibri per a que tots puguen gaudir d’un riu protegit  i tant bonic com el que tenim.   

El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, expressa: Abans de continuar. És el 

que hem parlat en la reunió, agraïsc la informació en aquest tema. Com s’ha apuntat el tema de 

la Confederació és molt important i tot el nostre suport a l’equip de govern, a la teua persona 

concretament per fer que Confederació, determine qui té l’obligació i com de mantenir eixe 

cabdal ecològic. Ara mateixa estem actuant d’urgència i esperem que vaja tot.  

 El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, indica: M’agradaria 
remarcar que ací tots tot deguem de tirar endavant el projecte i recuperar el riu per 
renaturalitzar-lo. Demà, a portes tancades, els tècnics, persones que entenen del riu, no fa falta 
que estiguen els masterísimos, gent correnta del poble que s’ha preocupat, que sap del riu i 
també tècnics i representants polítics, demà anem a plantar la llavoreta que serà el germe del 
futur Consell de l’Aigua del Riu Sants. Demà vindran els regants de Canals i ens agradaria que 
al final, fora un organisme més obert, més complet en el que tots opinen amb educació i 
arribem a acords. Però que al final, arribem a acords entre totes i tots per a donar solució a 
aquest problema que no són els ànecs sinó és el riu en la seua complexitat i en la seua totalitat.   

 
10.6. PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 
 
El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, assenyala: La següent pregunta és 

per al regidor d’Educació. És una pregunta més tècnica. Recentment s’ha publicat el llistat 

d’admesos de l’escoleta ací sí que reconec que no sé si és habitual, bé, tinc els dubtes de que 

siga del tot legal, que s’han publicat noms i cognoms de les persones. No sé si em podria 

aclarir aquests dubtes de si fer públic un document en el que les dades personals de menors 

siguen públiques.   

El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, expressa: En principi jo supose que 

sí. Quan s’ha fet des de l’Ajuntament de Canals s’haurà fet des de tota la legalitat del món quan 

s’ha fet pública la llista d’admesos i exclosos. Això es fa sempre en qualsevol convocatòria. 

Enguany s’ha fet també per fer un favor a mares i pares perquè tots volien saber si el seu 

xiquet o xiqueta havia entrat o no a l’escoleta perquè en fi, han hagut duplicitats, han hagut 

històries i ens hem tingut que avançar una miqueta al que són els temps de Conselleria. La 

Conselleria diu que l’1 de juliol hem de traure les llistes provisionals i a tots els col·legis s’han 

tret les llistes provisionals. Nosaltres hem esperat a que els col·legis tragueren les llistes 

provisionals per a veure les duplicitats i per a que també mares i pares digueren si volien 

continuar en la plaça que tenien o volien continuar en la plaça que l’havien agafat en un altre 

col·legi que no era l’escoleta. Aleshores jo crec que està tot legalment fet i que si s’ha publicat, 

s’ha exposat i s’ha fet d’aquesta manera legal ha sigut, pense.  

El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, explica: No ho pose en dubte, però 

pot ser, no sé, al tractar-se de dades personals de menors igual com es fa en moltes 

publicacions en les que apareixen dades personals igual es pot anonimitzar el nom, deixar els 

cognoms, el DNI, alguna cosa. És una proposta. No, el DNI amb les últimes xifres per a poder 

identificar.   

El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, expressa: En les escoles, col·legis, 

centres educatius, sempre es fa així. Vull dir, quan per exemple es demanen beques per al 

transport, es publiquen els xiquets i les xiquetes que han tingut accés a eixes beques de 

transport, als que no per a que hagen de subsanar alguna errada i, a més, es publica perquè la 

Conselleria així ho diu. Estableix que el dia un de juliol s’han de publicar la llista provisional i 

que eixe llistat provisional després el dia quinze de juliol ja ix la definitiva. Es fan les 



 

publicacions per a que tots sapiguem quins xiquets han entrat i quins no, quins estan en 

reserva i jo crec que és una pràctica normal. No obstant, si vols pregunte al departament tècnic 

i te dic Cristian està ben fet o no està ben fet, però crec que sí que està tot ben fet.  

10.7. PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 
 

El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, assenyala: Aquesta pregunta va 

enllaçada amb un prec. Acabem amb les preguntes i després farem el prec. Li passe la paraula 

al meu company Juan Carlos.  

El Sr. Ibáñez Climent, del grup municipal Socialista, indica: Bona nit a totes i tots. 

Supose que la regidoria de circulació i seguretat vial la portes tu, Alcalde. La pregunta és, 

concretament, si tenien previst el perill que comporten els reductors de velocitat que s’han 

instal·lat redons horitzontalment en l’Avinguda de la Generalitat d’Aiacor quan hi haja alguna 

carrera ciclista, sobretot en la meta, a deu metros de la meta, on solen anar en pelotó tots els 

corredors, doncs pot crear una confusió visible i muntar-se un “pitote”, per dir-ho d’alguna 

manera. No sé si se poden instal·lar i desinstal·lar, si hi ha algun mecanisme o què és el que 

tenien previst fer. Gràcies. 

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, expressa: Els reductors de velocitat que 

s’han posat en l’Avinguda de la Generalitat allí en Aiacor, s’ha fet de la mà del cap de la Policia 

Local i, evidentment, eixe tipus de reductors conforme diu la paraula és per a reduir la velocitat. 

Si passes com has de passar no corres ningun perill i per a quan hi hagen carreres, que les 

carreres tinc entès que entrant a Aiacor, la part esquerra, eixos reductors es llevaran i es 

posaran sense cap problema.  

El Sr. López Trigueros, cuarto Teniente de Alcalde, explica: Además, no hemos 

recibido formalmente ninguna queja a parte de lo que haya podido decir uno en sus redes 

sociales u otro. Sin embargo, hoy sí que nos ha llegado una instancia agradeciendo el hecho 

de que se hayan instalado porque se ha reducido mucho la velocidad de los coches y de las 

motos. Entonces que sepáis que formalmente nadie se ha quejado y sin embargo sí que 

formalmente ha habido un vecino de Avenida de la Generalitat que ha presentado una instancia 

agradeciendo y pues eso, la medida que se ha tomado y que había sido efectiva y se había 

reducido la velocidad de los vehículos. 

 10.8. PREC “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS. ACORD PER 
GUANYAR. 
 

La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, manifesta: 

Molt ràpid perquè també va al voltant del riu. Agrair la informació a Ricardo, que ens has donat 

uns minutets o una horeta abans de començar el plenari. Ens has dit que en aquesta època de 

sequera tot s’ha desorganitzat per les poques pluges de primavera i tal però sí que veiem que 

sempre en els últims anys ha estat i pensem que s’hauria d’haver abordat abans. No obstant 

això, des de Compromís estenem la mà per a tot el que necessiteu. Sabem que t’estàs 

implicant en tot el possible, eixa reunió de demà esperem que siga profitosa. També haverem 

desitjat que haguera sigut abans i, malgrat que Confederació Hidrogràfica és un poc la que 

organitza, l’àrbitre, un poc l’ama de la situació, sí que volem que des de l’Ajuntament rigorositat, 

efectivitat i responsabilitat. Gràcies.  

El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, indica: Per al·lusions, 

gràcies Mai. Sols vull dir i no vull entrar en ninguna polèmica, a mi també m’hauria agradat 

quan vaig entrar a aquesta corporació que haguera hagut algun mínim control de la fauna o 

que algú hauria dit tenim un acord amb els regants o amb qui siga. El problema és que em vaig 

trobar. Ha sigut un any, en que Cristian ho sap, hem treballat tres vegades per intentar 

projectes de renaturalització del riu, que ja ho explicaré demà, que venien i se’ns escapaven a 

nivell europeu. Hem destinat molt de temps, esforços. Se n’anaven de les mans els ànecs, les 

cotorres... Vull dir, que teniu raó però, a mi també m’hauria agradat trobar-me alguna cosa feta 

ja, el problema és que no em vaig trobar res. Res en el que poder continuar i, això, junt a 

qüestions que ací no vaig a parlar que són més qüestions en els regants, com que esperaven 



 

alguna cosa més d’ells. Parle de la Vila de Ranes, no és de Canals. Esperàvem alguna cosa 

més d’ells, esperàvem que ploguera més, ha sigut l’any més sec històricament parlant. És a dir, 

s’han ajuntat tots els astres. Però bé, sí, que a la millor un poquet abans, però ja et dic que les 

coses més mal no han pogut anar. Però no passa res, estem en això.  

La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, expressa: 

Sí que es van fer inclús instàncies per a que la gent poguera agafar els ànecs, inclús Toni Simó 

tindrà un paper on la persona, no sé, com a que es responsabilitzava d’eixe animal. També, a 

Urbanisme hi ha un projecte si no recorde malament de recirculació d’aigua del Gorg. Pega-li 

una ulladeta i quan vingues ens asseguem que és molt interessant.  

El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, manifesta: A nosaltres ens 

van dir els experts que ho podíem fer així però no era legal, que havia de fer-ho una persona 

autoritzada. L’Ajuntament com sabeu la competència de rius és de Conselleria de Medi Ambient 

i la Confederació aleshores tot el que actuem ha d’estar normalitzat. No és qüestió de que Toni 

que... i que agafen els ànecs. Vull dir, s’ha de fer tot un poquet... 

La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, expressa: 

(intervenció que no s’escolta). 

El Sr. Carbonell Sanchis, regidor delegat de Medi Ambient, indica: Ja... però bé, la 

qüestió és que estem en això i que totes i tots intentarem posar-li solució però no a curt sinó a 

mig i a llarg termini. També he d’agrair i he de dir-ho ací a tots, que el senyor Alcalde està 

contínuament al meu costat. És el primer que ve a les reunions, el primer que està en el lloc, el 

primer que..., que no és una qüestió meua, que pareix que estiga jo allí, sinó que ell sempre 

està al meu costat recolzant-me i confiant en el que fem.  

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, manifesta: Bé, al final jo crec que és un 

treball de tots i ara més encara dels dèsset que estem ací presents. 

 10.9. PREC “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 
  
 El Sr. Ibáñez Climent, del grup municipal Socialista, explica: El prec en aquest cas és 
que hi ha una preocupació prou gran en els veïns d’Aiacor. És a dir, el que diu Francisco, em 
pareix molt bé que alguna persona que ha volgut que es col·locara això doncs ho agraïsca, 
però s’ha convertit en un circuit de zig zag en el qual la perillositat augmenta. El firme de 
l’Avinguda no és un firme llis, és un firme que ja té prou clots, prou desnivells i s’ha convertit ara 
en un zig zag. Jo no sé si això a la llarga va a ser millor o va a ser pitjor. La preocupació també 
de les carreres que fan allí tant importants, si asseguren que es van a retirar i es van a tornar a 
col·locar. Nosaltres hauríem pensat informar als veïns d’Aiacor i haver posat algun altre tipus 
de reductors de velocitat com poden ser un lluminós, que limita i qui se’n passe doncs que es 
sancione. Creiem que el que s’ha fet en Cerdà i en l’Alcúdia de Crespins hauria sigut més 
efectiu. Ja et dic, s’ha convertit en un circuit de zig zag. M’ho han dit diversos veïns d’allí de 
l’Avinguda i jo no sé a la llarga si això ha sigut per a millor o per a pitjor, però bé, el temps ho 
dirà. Gràcies.  

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, manifesta: Juan Carlos, l’Avinguda es va fer 

en el seu dia conforme es va fer, imprès, perquè en el seu dia tinc entès pels tècnics que això 

anava a facilitar un poc el que els veïns reduïren un poc la velocitat però no és el cas. Nosaltres 

tenim l’altre punt de vista, al final són criteris en el qual la gent doncs estava demandant-ho des 

de fa huit anys. I, al final, el tema del zig zag és civisme, com el que tira un paper al terra. Si tu 

passes com he passat jo, que jo he passat en la moto i he passat amb el cotxe, si passes com 

toca no tens perquè tenir cap perill. I, evidentment, no fer el zig zag perquè si en eixe moment 

fas el zig zag i està la policia per allí la denúncia és més gran. Respecte als lluminosos que 

controlen la velocitat, tinc entès tant per l’Alcalde de Cerdà com per coneguts d’Alcúdia que hi 

ha qui passa més depressa per veure quina velocitat agafa. Aleshores, al final hem intentat 

prendre una de les mesures que creiem, de la mà del cap de la policia, que és la més 

adequada per al lloc. I els llevaran i els posaran, no tindran cap problema els corredors 

d’Aiacor. 

 



 

 10.10. PREC “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 
 
La Sra. Úbeda Navarro, del grup municipal Socialista, indica: Bona nit, referent a la 

gestió de l’Escoleta d’Estiu hem rebut moltes queixes sobre el tema de les inscripcions i la 
tardança d’informació. Preguem que ho tingueu en compte per a les pròximes escoletes. 
Gràcies.  

 
El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, manifesta: Que siga breu per favor.  
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, expressa: Crec que serà mitja horeta, 

bé? No, bromes a banda. Primer, jo sí que vaig demanar disculpes perquè enguany com he dit 
al principi l’Escoleta s’ha licitat. Per primera vegada en la història d’aquest poble s’ha licitat 
l’Escoleta d’estiu, perquè l’Escoleta d’Estiu val molts diners. Aleshores, s’ha licitat. Contracte 
major... Què? 

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, expressa: 

(intervenció que no s’escolta). 
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, expressa: No que altres anys s’ha 

licitat i com s’ha licitat hi ha uns terminis i s’han fet les coses bé. Aleshores, com s’han fet les 
coses bé, a partir d’ara ja estarà tot en ordre com hem fet en altres qüestions. I per això la 
tardança. Però bé, al final jo crec que ha sigut un preu molt més assequible que altres anys, 
una escoleta molt més econòmica que hem hagut de pagar amb diners d’altres partides com 
Fira i festes i que estem esperant a que corresponsables ens ingresse la quantitat. Al final sí 
que és veritat Quetina que hem fet l’esforç... Tens pressa? 

 
La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, 

assenyala: (intervenció que no s’escolta). 
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, manifesta: No, és que estic explicant-

li-ho per a que la gent ho entenga. Ja, però si al final no vols que la gent ho entenga jo sí que 
vull. Aleshores Quetina, al final crec que la gent estarà contenta, crec que totes les xiquetes i 
xiquets que estaven, al final hem fet un esforç per a que entraren totes i tots. Ha fet un esforç 
l’Ajuntament per a que ningú es quedara fora dels que estaven en reserva. Esta setmana, la 
primera setmana de l’escoleta he anat, tots super bé, super contents, no sé si els teus fills 
estan i, a l’any que ve, o en l’escoleta pròxima, arribarem en termini.  

 
La Sra. Úbeda Navarro, del grup municipal Socialista, indica: (intervenció que no 

s’escolta). 
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, assenyala: Sí, sí, sí. 
 
La Sra. Úbeda Navarro, del grup municipal Socialista, manifesta: Hi havia alguns, vos 

ho vaig comentar, que dos dies abans de que començarà l’escoleta no tenien... (intervenció 
que no s’escolta).  

 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, expressa: Sí, era pel problema...  
 
El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, manifesta: Sí, al final és pel que estaven 

comentant, pel tema de la licitació que ha fet... De cara a l’any que ve... 
 
El Sr. Badal Benetó, regidor delegat d’Educació, expressa: Sí era per això. Però al 

final tot s’arregla i al final tot eixirà.  
 

 10.11. PREC “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 
 

El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, assenyala: El primer, sobre les 

xarxes, crec que és l’enèsima volta que ho dic. Crec que tenim un xicotet conflicte en les xarxes 

perquè en certes publicacions hi ha un ús partidista d’elles. Per tant, creiem que havent... la 

contractació de dos personals adscrits a Alcaldia, d’un tècnic en comunicació crec que l’ètica de 



 

l’ús de les xarxes crec que és millorable. Per tant, pregue que aquest ús de les xarxes es 

millore.  

10.12. PREC “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 
 

El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, assenyala: El tema de les piscines 
crec que si no recorde mal, l’estiu passat vam proposar que quan hi haguera una onada de 
calor doncs s’ampliara l’horari, que l’entrada a les piscines en la mesura del possible siga 
gratuïta. En aquesta onada de calor, si estic equivocat em corregiu sense cap problema, no he 
vist en xarxes socials de l’Ajuntament que s’haja fet açò. Per tant, pregue que en les onades de 
calor que anem a patir en aquest estiu doncs estiga previst la gratuïtat en la mesura del 
possible i almenys l’ampliació dels horaris.  

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, manifesta: Val, sí que hi ha una hora més 

d’ampliació de l’horari en les piscines. Al final, com l’any passat vam entrar un poc en conflicte 

en la gent que pagava l’abonament i tal, és un euro el que paguen. Vull dir-te, un euret per a 

entrar a nadar... És un poc... que no es queixen els que tenen abonament de tot l’estiu i al final 

està obert per a tot el món.  

Bé, no tenim ja cap prec, ha sigut ràpid. Desitjar-vos a tots i a totes i als que estan 

veient-nos que passeu un bon estiu. S’alça la sessió.  

 
 
 I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió 
essent les vint-i-una hores i quaranta-huit minuts (21:48) del onze de juliol de dos mil 
vint-i-quatre. 
 
 

Signen electrònicament l’esborrany de l’Acta de la sessió 
 

  El President       El Secretari 


